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Nadaljujejo se protestne manifestacije albanskega prebivalstva in spopadi z varnostnimi silami

Tanki in vojaška letala spet v Prištini 
Drnovšek sprejel kosovsko alternativo
Srbsko in kosovsko vodstvo odločno nasprotujeta vsakemu dialogu z albansko politično alternativo 

Predsednik vlade Ante Markovič poudarja pomen državne integritete, ki jo bodo dosegli z reformami

Kolona tankov JLA se je včeraj pomikala skozi Glogovac in druge kraje 
Kosova, ni pa pomiritveno vplivala na dogajanja (Telefoto AP)

BOGO SAMSA

LJUBLJANA — Po vesteh iz Beog
rada prihaja v zvezi s Kosovom do ne
katerih bistvenih premikov in novih 
pobud. Med njimi so najbolj porpemb- 
ne tri.

Predvsem je predsednik Janez Dr
novšek sprejel šest predstavnikov al
banske alternative. Ne vemo, ali gre 
za njegovo osebna pobudo, ali pa je 
predstavnike albanske alternative 
sprejel v imenu zveznega predsedstva. 
Med temi ni bilo Rugova, ki predse
duje demokratični zvezi (organizacija 
ima že preko sto tisoč članov). Poteza 
pa je kljub temu izredna in politično 
lahko tudi odločilna novost. Prvi člo
vek v državi je v bistvu priznal alban
ske demokratične organizacije in z 
njihovimi predstavniki pričel kon
struktiven razgovor. Sprejel je ljudi, ki 
jih uradna kosovska in srbska politika 
in oblast proglašajo za veleizdajalce, 
za separatiste in nacionaliste in kate
rim so še včeraj grozili z diferenciaci
jo.

Druga vest je v bistvu nadaljevanje
NADALJEVANJE NA 2. STRANI

Težak krvni davek
MARJAN DROBEŽ

PRIŠTINA — Na Kosovu je položaj 
še naprej skrajno napet in dramatičen, 
saj tudi včerajšnji dan ni minil brez 
demonstracij in nasilja. Točno ob 12.00 
so se začeli novi izgredi v Podujevu, 
kjer sodeluje okoli pet tisoč pripadni
kov albanske narodnosti, tako da so 
do večera v tem kraju padli še dve 
albanski žrtvi, ena oseba pa je izgubi
la življenje v Maguri pri Lipljanih. 
Mnogi so zakrinkani, med demonstra
cijami pa je skozi Podujevo privozila 
kolona tankov jugoslovanske armade. 
Na območju Prištine sta se dopoldne 
pojavili dve manjši koloni tankov in 
samohodnih oklepnih vozil, glavno 
mesto Kosova pa preletavajo vojaška 
reaktivna letala. Vse to ima najbrž 
predvsem psihološki pomen ter naj bi 
potrjevalo odločnost in pripravljenost

jugoslovanske vojske, da ne bi dovoli
la ogrožanja ozemljske celovitosti in 
suverenosti države, če bi takšna ne
varnost nestala na Kosovu. Sicer pa so 
včeraj sporočili tudi podatke o številu

NADALJEVANJE NA 2. STRANI

V Ljubljani skupna 
izjava o Kosovu
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Poseg senatorjev 
KD, KPI in PSI

NA 2. STRANI

Bush napovedal 

umik vojaških 

čet iz Evrope
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Papež v Afriki: 
pomoč šibkejšim 
naj bo stvar vesti

NA 12. STRANI

Vzhodnonemški premier je včeraj objasnil svoja stališča novinarjem

Tudi Modrow sestavil načrt o konfederaciji 
ki bo postala enotna domovina vseh Nemcev
VZHODNI BERLIN — Mlini družbene preno

ve meljejo tokrat z neobičajno hitrim tempom, 
kot dokazujejo novi in bistveni preobrati, ki- se 
najavljajo na evropskem Vzhodu. V ospredju 
mednarodne pozornosti sta ponovno obe Nemči
ji, saj je za nepričakovano novost poskrbel vz- 
hodnonemši premier Hans Modrov (na sliki AP), 
ki je sklical tiskovno konferenco, da bi objasnil 
načrt o združitvi obeh držav.

Modrow je torej tudi sam podprl zamisel o 
združenju obeh Nemčij, čeprav je še pred krat
kim sprejel Kohlov načrt o novi državi brez pre
tiranega navdušenja. Na vzhodnonemškega pre
miera je vsekakor odločilno vplival obisk v SZ, 
kjer se je pred štirimi dnevi sestal s predsedni
kom Mihailom Gorbačovom. Sovjetski voditelj 
mu je zagotovil, da ne bo imela SZ nič proti 
združitvi Vzhodne in Zahodne Nemčije v eno 
samo državo. Tako je Hans Modrow predstavil 
javnosti svoj načrt, ki je nekak odgovor desetim 
Kohlovim točkam, in ki si zastavlja kot cilj usta
novitev zvezne države s strukturo konfederacije 
ter z Berlinom kot glavnim mestom.

Po Modrowem načrtu naj bi se dejansko za
ključilo obdobje prisilne ločitve obeh Nemčij, 
postavili bi temelje novi državi, ki bi morala biti 
enotna in nevtralna. Prav pojem nevtralnosti pa

je postal prvi kamen spotike, saj je kancler Kohl 
že sinoči komentiral, da je Modrowov načrt nad
vse sprejemljiv z izjemo stališča o nevtralnosti. 
Kohl namreč meni, da bi se nevtralna država ne 
mogla vključiti v širši proces združevanja vseh 
evropskih držav.

Gre torej za različno tolmačenje nevtralnosti. 
Modrow je namreč dejal, da bo nevtralnost pred
vsem zagotovilo o nastajanju nove države, ki ne 
bo ogrožala sosedov in je s tem svojim stališčem 
že seznanil poljske in češkoslovaške oblasti.

Modrow je razčlenil svoj načrt o novi nemški 
federaciji in objasnil, da bi morali do tega priti s 
postopnim združevanjem gospodarstva, denarne 
politike in nato še družbene strukture. Iz tega 
naj bi sestavili enodomni parlament, ki naj bi 
zastopal Nemčijo, v kolikor bo to odraz ene same 
nemške domovine.

Tudi v tem se Modrow razlikuje od Kohla, ki 
je v svojem načru omenil združenje obeh Nem
čij, vendar tako, da bi poleg že obstoječih ali 
rahlo prikrojenih parlamentarnih struktur izvolili 
še zvezni parlament, ki naj bi bil skupen vsem 
Nemcem. Na načrt Hansa Modrowa so z nepo
pisnim navdušenjem reagirali zastopniki komu
nističnih sindikatov, napadel pa ga je predsedhik 
SED Gregor Gysi, ki je dejal, da je SZ »neodgo
vorno« podprla načrtovanje poenotenja obeh 
Nemčij, ko je to vendar še neuresničljiv pojem.

Cossiga pozval politike na odgovornost
ko se Krščanska 
iskanju izgublje-

RIM — Medtem 
^emokracija muči \ he e

enotnost petstrankarskega vlad- 
ljj9a zavezništva, se je v nemirno ita- 
^nsko politično vzdušje teh dni 

Ro opozorilo samega predsednika
.Thblike Francesca Cossige. Iz Fran-
koi^jer je na uradnem obisku, je ne
te 0 oštel italijanske politike, ki se 
kojj nevarno igračkajo z usodo za- 

aine dobe. Krešenje idej in soo- 
bQ j6 ^ed političnimi silami, pa naj 
detne tako ostro in odločno, je izraz 

0Rracije, je dejal Cossiga, ne sme 
^dnT^ati gol spopad za oblast. Pred- 
Zei0 rePublike je s temi besedami 
3a h ao,3ro sintetiziral bistvo sedanj e- 
ki Q3®atania na po.litičnem prizorišču, 
boj dejansko označuje neizprosen 
Pr0ma ?0^0 oblast. kateri so stvarni 
ska ■>ern* italijanske družbe postran-

u zadeva.

Razburkane vode so včeraj še do
datno razgibale izjave socialističnega 
tajnika Bettina Craxija v sinočnji tele
vizijski politični tribuni. Craxi je v 
bistvu potrdil in v svojem značilnem 
stilu le še razvil to, kar je pred nedav
nim že povedal vladni podpredsednik 
in njegova desna roka Claudio Mar- 
telli. Naš sistem deluje počasi in sla
bo, ugotavlja Craxi. Nobena inštituci- 
onalna reforma, še ni bila izvedena in 
v takšnem položaju je težko oblikovati 
večine. Če pa se temu pridružijo še 
raznovrstne težave v večinskih stran
kah ter celo v stranki relativne večine, 
potem lahko mimogrede pride do ne
vzdržne paralize sistema. Craxi je si
cer zaključil z upanjem, da bo mogoče 
v prihodnjih mesecih premostiti te te
žave, ostaja pa občutek, da imajo Cra- 
xijeve izjave že spet neko svarilno ost, 
ki ne obeta povsem sigurne bodočnos
ti sedanji vladi.

In medtem ko se v večini in pred
vsem v stranki relativne večine kljub

vsem posredovanjem in poskusom po
miritve še .niso polegle polemike, na 
katere, kot vidimo, vsak s svojega zor
nega kota, opozarjata Cossiga in Cra- 
xi, se v poslanski zbornici nadaljuje 
spopad med večino in opozicijo v zve
zi z zakonom o krajevnih upravah. Po
tem ko je vlada tretjič zahtevala zaup
nico, so komunisti uresničili svoje 
grožnje in izvedli obstrukcijo, s tem, 
da so obrazložili vseh 46 vloženih po
pravkov. Tako se je vsa razprava bis
tveno zavlekla in glasovanje o zaupni
ci bo na vrsti šele danes. Polemičnih 
in ogorčenih izjav seveda ni manjkalo. 
Iz vrst KD in PSI je letelo na račun 
komunistov nebroj očitkov. Podtajnik 
PSI Tognoli je dejal, da KPI nameno
ma zavlačuje, kajti če zakon ne bo 
sprejet v poslanski zbornici v dogled
nem času, ne bo dokončno odobren 
pred upravnimi volitvami. Komunisti 
pa odgovarjajo, da so vladne odločitve 
o zaupnicah zreducirale parlament v

navaden oddajnik odločitev tajništev 
večinskih strank. Sicer pa ima večina 
po mnenju komunistov še vedno čas, 
da sklene z njimi časten političen spo
razum o volilni reformi krajevnih up
rav.

To trditev so komunisti včeraj pod
krepili z znaki dobre volje, ki so jo 
pokazali v razpravi o založniških kon
centracijah (v senatni komisiji je bil 
namreč precej enotno sprejet člen, ki 
določa meje kopičenja časopisov v 
enih rokah), o reformi višjega sodnega 
sveta ter o trgovanju z orožjem. Kljub 
temu pa je parlamentarna pot še polna 
zased. Velika preizkušnja za večino bo 
zakon o mamilih, o katerem se je vče
raj začela razprava v komisiji poslan
ske zbornice, začele pa so se spet tudi 
polemike. Spet se namreč odpira vpra
šanje, kako se bo vedla levica KD. 
Bodo Andreottije vi in Forlanijeva pre
pričevanjem oporečnikov »pred kami
nom« zalegla?

Bolgarska vlada 
je odstopila

SOFIJA — Ob zaključku zase
danja 14. izrednega kongresa 
bolgarske komunistične partije 
je bolgarska vlada, ki jo je vodil 
Georgi Atanasov, odstopila.

O tem se je govorilo že pred 
zaključkom kongresa, vendar je 
bolgarska tiskovna agencija 
BTA potrdila vest o odstopu vla
de šele pozno zvečer. Tisti vir 
informacij je tudi sporočil, da se 
bo Atanasov formalno odpove
dal vodstvu vlade pred narodno 
skupščino v soboto.

Vladna kriza je neposredni 
odraz globoke krize, ki jo podo
življa bolgarska komunistična 
partija, še posebno po odstopu 
generalnega tajnika Petra Mla
denova, ki se je umaknil, da bi 
omogočil tisto demokratizacijo, 
za katero se potegujejo napred
na krila partije.
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Occhetto podprl 
razorožitev 

in Gorbačova
RIM — »Investirati v varnost«, to je po 

mnenju komunističnega tajnika Occhet- 
ta glavna potreba današnjega časa, Oc
chetto je namreč včeraj sklical tiskovno 
konferenco, da bi orisal dokument o vo
jaških stroških, grožnjah in varnosti, ki 
ga je pripravil Center za proučevanje 
mednarodne politike. Ob tej priložnosti 
je komentiral odnose med ZDA in SZ in 
zadnje napore na poti razorožitve ter se 
zavzel za podporo Gorbačovu, ki preživ
lja kritično fazo. Gospodarske težave na 
Vzhodu, je ob tem poudaril lider KPI, 
lahko sprožijo procese politične involu- 
cije in nacionalističnega razkroja ter s 
tem ogrozijo ne le demokratične per
spektive vzhodnih držav, temveč tudi 
politiko pomnjenja in razorožitve.

Occhetto je tudi kritično ocenil lažne 
vesti o odstopu Gorbačova, ki so jih v 
ZDA takoj izkoristile tiste politične sile, 
ki nasprotujejo klestenju vojaških stroš
kov. Pozitivno pa je ocenil Bushov tele
fonski poziv sovjetskemu voditelju, kar 
dokazuje zaskrbljenost ameriškega pred
sednika nad usodo perestrojke.

Tajnik KPI je še poudaril, da se podpo
ra Gorbačovu in vzhodnim državam ne 
sme odražati v nakazovanju finančnih 
sredstev, ki so bila namenjena Jugu sve
ta, temveč v naporih za razorožitev.

Svoj načrt je nekaj ur pred uradno napovedjo orisal tudi Gorbačovu

Ameriški predsednik Bush napovedal umik 
vojakov iz evropskih držav članic NATO

VVASHINGTON — Ameriški pred
sednik Bush je včeraj napovedal delen 
umik vojaških čet NATO iz Evrope in 
Srednje ter Južne Amerike. Svoj načrt 
je orisal v teku najbolj slovesnega 
»obreda« washingtonske politike, in 
sicer med prvim govorom v novem 
letu, ki ga ima predsednik na skup
nem zasedanju zbornice in senata (na 
sliki AP).

Takoj na začetku posega je Bush 
napovedal, da se bodo še pred koncem 
mesece vrnile iz Paname vse dodatne 
vojaške čete, ki jih je Washington tja
kaj poslal v okviru akcije proti Norie- 
gi. Takoj nato pa je orisal okviren na
črt o delnem umiku vojaških čet iz 
Evrope, ki predvideva vrnitev v ZDA 
195 tisoč vojakov. NATO ima v svojih 
evropskih bporiščih približno 260 tisoč 
vojakov. Približno 65 tisoč, kolikor naj 
bi jih ostalo, bo po Bushevem mnenju 
v zadostni meri branilo ameriške in 
evropske interese in zadostilo was- 
hingtonski obrambni strategiji. Umik 
naj bi začel že prihodnje leto, med 
tem časom pa bosta Pentagon in 
NATO izdelala podroben načrt o di
namiki umika.

Samo dvanajst ur pred to napovedjo 
se je Bush telefonsko posvetoval z Mi- 
hailom Gorbačovom, ki je, tako vsaj 
trdijo ameriški informacijski viri, z za

dovoljstvom podprl predlog. Isti viri 
pa poročajo tudi, da bo morala Sovjet
ska zveza iz držav članic Varšavskega 
pakta umakniti najmanj 370 tisoč voja
kov, če bo hotela vzpostaviti ravno
vesje. Sovjetska vlada je najprej z do
bršno mero previdnosti ocenila Bus
hev načrt, pozneje pa je glasnik zuna
njega ministrstva Gerasimov izjavil, 
da je to nov korak na poti razorožitve. 
Pristaviti pa je treba, da Moskva še ni 
dobila v vpogled teksta Bushevega 
načrta in da se sedaj lahko oslanja le 
na to, kar je Bush po telefonu povedal 
Gorbačovu.

Napoved o umiku ameriških čet je 
pozitivno odjeknila v vseh evropskih 
državah članic Atlantskega pakta, še 
zlasti pa na sedežu NATO v Bruslju, 
podrobneje pa ga bodo obdelali še 
med pogajanji med NATO in Varšav
skim paktom, ki prav te dni potekajo 
na Dunaju. Po prvih vesteh so tudi na 
dunajskem zasedanju pozitivno oceni
li predlog, čeprav je tudi tu prišlo do 
izraza rahlo zadržanje. Vsekakor 
ugodne pa so reakcije v evropskih dr
žavah, kjer ima NATO svoja oporišča. 
Povsod so izrazili mnenje, da so Bus
hevi odločitvi botrovali predvseip de
mokratični vetrovi, ki so zapihali po 
Vzhodni Evropi.

Proti nasilju, za mir 
in demokracijo na Kosovu

LJUBLJANA — Na sedežu ZSMS so včeraj pred
stavili izjavo z naslovom »Proti nasilju, za mir in 
demokracijo«, v kateri zahtevajo takojšnje preneha
nje uporabe represije za reševanje kosovskega pro
blema. Izjavo so podpisale vse slovenske stranke in 
politična gibanja, pa tudi številni podpisniki iz Ju
goslavije.

Izjavo je predstavil predsednik ZSMS Jože 
Školč, nato pa so jo utemeljili ostali udeleženci. Iz
java se glasi:

Senatorji KD, KPI 
in PSI o Kosovu
RIM — V zvezi z zaskrbljujočimi vestmi, 

ki prihajajo s Kosova, so člani zunanjepolitič
ne komisije senata, predstavniki treh največ
jih italijanskih strank, krščanskodemokratske, 
komunistične in socialistične, naslovili na zu
nanje ministrstvo pismeno vprašanje, da bi 
zainteresirali vlado za ustrezne ukrepe. Pod
pisniki - socialist Gerosa, krščanska demokra
ta Fioret in Orlando ter komunista Serri in 
Spetič - želijo vedeti, kako ocenjuje italijan
ska vlada dogodke na Kosovu in kaj namera
va storiti, da bi v okviru dobrososedskih od
nosov z Jugoslavijo prispevala k pomiritvi 
duhov in k spoštovanju osnovnih človekovih 
pravic.

Vprašanje terja odgovor zunanjega minis
trstva v senatni komisiji. Zelo verjetno je, da 
bo predstavnik vlade na to odgovoril že pri
hodnji teden. Kot-kaže pa je vlada že storila 
potrebne diplomatske korake.

Od predsedstva države, zvezne skupščine in 
njenega izvršnega sveta pričakujemo, da bodo z 
razumnimi postopki preprečili nadaljnjo agonijo in:

1. odpravili izredne razmere v pokrajini;
2. omogočili soočenje različnih, v pokrajini pri

sotnih pogledov na razreševanje problemov na Ko
sovu živečih Srbov, Črnogorcev in Albancev;

3. zagotovili možnost svobgdnega političnega 
organiziranja in svobodnih volitev,-

4. dosegli, da se ustavijo vsi politični procesi, 
predvsem pa montirani politični proces proti Aze- 
mu Vllasiju in soobtoženim.

Podpisniki poziva se obračamo tudi na skupšči
ne republik‘in pokrajin z zahtevo, da v dobro Sr
bov, Črnogorcev, Albancev, vseh državljanov Ju
goslavije in Jugoslavije kot državne skupnosti, 
prek svojih predstavnikov v zveznih organih in te
lesih storijo vse za izpolnitev navedenih zahtev, ki 
omogočajo politično razrešitev razmer na Kosovu.

Podpisniki iz Slovenije:
ZSMS (Jožef Školč) 

Slovenska kmečka zveza (Ivan Oman) 
Zveza slovenske kmečke mladine 

(Marjan Podobnik) 
Zveza komunistov Slovenije (Ciril Ribičič) 

Slovenski krščanski demokrati (Lojze Peterle) 
Socialdemokratska zveza Slovenije 

(Jože Pučnik)
Društvo slovenskih pisateljev (Rudi Šeligo) 

Slovenska demokratična zveza 
(Hubert Požarnik) 

Zeleni Slovenije (Dušan Plut) 
Delavska stranka Naprej (Jurij Bavdaž) 

Zveza sindikatov Slovenije (Rajko Lesjak) 
Socialistična zveza Slovenije (Borut Šuklje) 

Skupnost Italijanov Piran (Sandro Kravanja)
Izjavo so med drugim podpisale vse podružnice 

združenja za jugoslovansko demokratično iniciativo, 
vsa albanska alternativna gibanja, številne organi
zacije in posamezniki iz Beograda.

Niso se še oglasili 
domnevni ugrabitelji 
Patrizie Tacchelle

VERONA — Od ponedeljka do sinoči se ni še nihče javil 
družini 8-letne Patrizie Tacchelle, hčerke enega lastnikov pod
jetja Carrera jeans. Oče dekletca je dejal, da trdno upa, da gre 
za ugrabitev, saj bi mu bilo veliko težje pri srcu, če bi odkril, 
da je Patrizia padla v roke kakemu maničnemu bolniku.

Včeraj je družina sklicala tiskovno konferenco na sedežu 
tovarne v kraju Stallavena di Grezzano. Na vprašanja novinar
jev je odgovarjal odvetnik Stefano Brendolan, Patrizino mamo 
pa je v noči na četrtek dvakrat obšla huda slabost: Zdravniki so 
ugotovili, da ji je dvakrat zastalo srce, a jo za sedaj še zdravijo 
doma.

Njen mož Imerio Tacchella je dejal, da mu je na dom sicer 
telefoniralo nekaj ljudi, vendar so bili žal le lažni pozivi. More
bitne ugrabitelje je prosil, naj se mu javijo, o sebi pa je dejal, 
da bo ostal doma in popolnoma opustil delo v podjetju, dokler 
mu ne bo jasno, kaj se je zgodilo hčerki.

Cesare Casella se počasi 
vključuje v vsakdanjost

Cesare Casella je še naprej v središču pozornosti še zlasti 
novinarjev, ki bodo tudi prihodnje dni z velikim pompom spre
mljali vsak njegov korak. Včeraj je fant za zaprtimi vrati govo
ril s preiskovalci, srečal pa je tudi očeta Carla Celadona, ki je 
že dve leti v rokah ugrabiteljev.

Počile pa so tudi prve polemike, ki so, žal, sad novinarske 
prenagljenosti. Cesare je namreč med prvimi izjavami in torej 
očitno še zmeden rekel, da je pri reševanju problema ugrabitev 
potrebna »trda roka« tako varnostnih sil kot sodstva. Besede so 
takoj zgrabili novinarji in jih včeraj ponovili v glavnih časopis
nih naslovih. Bolj kot Cesarove besede pa je javnost razdvojil 
poudarek, ki so jim ga dala javna občila. Fant je tako včeraj z 
nemajhnim trudom skušal popraviti »napako«, saj je s trdo roko 
mislil predvsem na vztrajnost varnostnikov, ki so pretekle dni 
prečesavali Aspromonte in tako dosegli cilj, ki so si ga zastavi
li.

V Rigi pogajanja 
med Armenci 

in Azerbajdžanci
MOSKVA , V latvijski Rigi se 

bodo danes s posredovanjem Balt
skega sveta začela »mirovna« poga
janja med Azerbajdžansko narodno 
fronto in Armenskim narodnim gi
banjem.

Obe neformalni skupini sta se že 
okvirno dogovorili, da bosta poiska- 

, li rešitev, ki bi prekinila že dve leti
trajajoči medetnični spopad, v kote-
rem je do sedaj izgubilo življenje 
več kot 350 oseb. V to številko niso 
všteti padli med vdorom sovjetske 
vojske v Baku. Prav vprašanje pri
sotnosti sovjetske vojske bo po 
vsem sodeč ena glavnih tem poga
janj. Dotaknili se bodo tudi vpraša
nja beguncev in izmenjave »vojnih 
ujetnikov«. Za sedaj se bodo izognili 
vprašanju Gorskega Karabaha. Kako 
bodo dosegli mir in spravo, ne da bi 
rešili gorskokarabaškega vozla, ni 
jasno. Navsezadnje je prav vpraša
nje Gorskega Karabaha sprožilo se
danje krvave zaplete.

Baltski svet, ki združuje narodne 
fronte treh pribaltskih republik, je 
lahko vsekakor zadovoljen, ker mu 
bo uspelo približati predstavnike 
obeh sprtih narodov, kar osrednjim 
oblastem v Moskvi do sedaj ni us
pelo.

Medtem pa prihajajo tudi iz Za
kavkazja spodbudne vesti. General 
Dubinjak je včeraj napovedal, da 
bodo omilili določila policijske ure, 
in da bi se lahko sovjetska vojska 
umaknila iz Bakuja že čez dva ted
na, če bi oba naroda dosegla okvi
ren sporazum.

• Tanki in vojaška letala
včerajšnjega zapletenega sporočila o zasedanju 
predsedstva SFRJ. Na kosovskih cestah so se na
mreč spet pojavili tanki, oklepna in druga vozila 
JLA, Prištino pa preletavajo vojaška letala. Po
novni prihod močnejših vojaških oddelkov, ki se 
pridružujejo onim, ki so že na Kosovu, je mogoče 
tolmačiti na razne načine, tudi tako, da se na tak 
način skuša preprečiti možne vdore srbskih in 
črnogorskih jurišnikov, oboroženih oddelkov, ki 
naj bi jih zbrali v Beogradu, Črni gori in drugod. 
To je lahko svojevrstna, a možna interpretacija.

Včeraj je odločno nastopila Markovičeva vla
da. Dopoldne je bila seja zveznega izvršnega 
sveta, ki je obravnaval položaj na Kosovu. Govo
rili so predvsem o gospodarski reformi in ugoto
vili, da jo kosovska kriza lahko ogrozi. Položaj 
na Kosovu je slab tudi zato, ker ne deluje infor
macijski sistem, zato pa je na Kosovo odpotoval 
član vlade Darko Marin, ki je Slovenec in odgo
varja za informacije. Odslej bo na Kosovu stalno 
prisoten predstavnik zvezne vlade.

Ante Markovič pa je včeraj govoril na zase
danju skupščine beograjske občine. Govoril je 
predvsem o gospodarski reformi, v kar pa je 
vpletel dve izredno pomembni in občutljivi 
vprašanji. Predvsem Kosovo, in v tem okviru je 
ponovil zagotovila o državni integriteti, obenem 
pa govoril tudi o veliki večini poštenih Alban
cev, katerim je treba zagotoviti red in mir, ome
nil pa je tudi pluralizem in strankarski plurali
zem, ki mora veljati za vse. Markovič je tudi 
dejal, da so zavrnili stališče slovenskega izvršne
ga sveta o srbskem bojkotu. Toda pozval je obe 
vladi, srbsko in slovensko, da sedeta za mizo in 
brez predhodnih pogojev, izsiljevanj itd., rešita

sporna vprašanja. Člani skupščine so mu ploska
li.

Večina teh stvari srbski politiki ni všeč in s 
srbske strani ^o že prišli povsem negativni odgo
vori. Najbolje jih je sintetiziralo srbsko glasilo, 
ki izhaja na Kosovu, Jedinstvo s kratkim stav
kom: »Nobenega razgovora«. Srbska politika vidi 
glede Kosova eno samo pot: nadaljnjo represijo, 
čim bolj krvavo diferenciacijo in popolno prevla
do nad albanskim prebivalstvom.

Z Drnovškovo, armadno in Markovičevo po
budo pa se odpira povsem nova možna perspek
tiva, ki, gre v smeri pomirjenja in priznavanja 
resničnih sogovornikov, ki so v kosovsko-alban- 
skem primeru alternativna gibanja, saj Rahman 
Morina z ostalimi uradniki albanskimi predstav
niki politike ne uživa več nobenega zaupanja.

Kaj bo naredil Miloševič? Iz včerajšnje seje 
zveznega predsedstva SZDL Jugoslavije izhaja, 
da se pri srbskem vodstvu nič ne premika in da 
vstraja pri običajnih obtožbah o izdajstvu Slo
vencev in Hrvatov. Pravi plaz obtožb se je usul 
na slovenskega predstavnika Jožeta Hartmana, 
ko je ugotovil, da so na Kosovu samo Albanci in 
da sta torej prisotna predvsem državna represija 
in teror.

Slovenska gospodarska zbornica pa je včeraj 
naredila ponovno dramatično gospodarsko bilan
co škode, ki je posledica srbske blokade. Seja je 
bila priprava na zasedanje republiške skupščine, 
ki bo 7. februarja razpravljala in sklepala o uki
njanju pomoči za Srbijo in s tem za Kosovo, do
kler bo trajala blokada/

Iz Hrvaške poročajo o zasedanju vseh najviš
jih državnih organov, vse politične organizacije 
pa so zahtevale, da SR Hrvaška umakne svoj 
oboroženi odred milice na Kosovo.

Zvezna ZKJ pa za danes ponovno sklicuje za
sedanje predsedstva. Že v naprej je znano, da na

sestanku ne bo Slovencev, od Hrvatov samo 
eden kot opazovalec. Strokovne službe CK ZKJ 
ne delajo, večina uslužbencev je na dopustih. 
Kot poroča včerajšnja Borba, ne delajo niti nata
karji in žejni zborovalci med sestankom ne dobi
jo niti kisle vode.

• Težak krvni davek
mrtvih in ranjenih med demonstracijami, ki tra
jajo že osem dni.

Na novinarski konferenci, ki jo je pripravil 
pokrajinski komite za informiranje so se poroče
valci - med njimi jih je bilo večje število iz tuji
ne, tudi iz Italije - seveda najbolj zanimali za 
informacije in podatke o žrtvah in ranjenih med 
demonstracijami, ki na Kosovu trajajo že osmi 
dan. Predsednica komiteja Jorgovanka Milojevič 
je sporočila, da je bilo med izgredi ubitih 18 
demonstrantov in drugih prebivalcev Kosova (v 
številki niso vključene včerajšnje žrtve), 54 oseb 
pa je bilo ranjenih. Med pripadniki varnostnih 
sil je bil en miličnik težje ranjen, lažje ranjenih 
pa je bilo 43 miličnikov. Predsednica pokrajin
skega komiteja za informiranje podatkov ni ho
tela komentirati, češ da bi to lahko napravili 
samo predstavniki pokrajinskega sekretariata za 
notranje zadeve, ki pa se srečanja z novinarji - je 
neprepričljivo zatrjevala Jorgovanka Milojevič - 
zaradi prezaposlenosti domnevno niso mogli 
udeležiti. Obljubila pa je, da bo sekretariat za 
notranje zadeve Kosova morda jutri izdal pod
robnejšo informacijo o žrtvah in ranjenih med 
sedanjem valom demonstracij in nasilja na Koso
vu. Na vprašanje nekega časnikarja, če so vsi 
ubiti bili teroristi, saj srbska občila demonstrante 
enostavno enačijo s teroristi, je v zadregi odgo

vorila, da je po njenem mnenju med žrtvami za
gotovo bil tudi kakšen terorist. Politika torej na
mesto spoštovanja in pietete do mrtvih.

Na današnji novinarski konferenci sta sodelo
vala tudi pokrajinska sekretarja za gospodarstvo 
in za promet ter zveze. Potrdila sta, da na Koso
vu poteka množična stavka delavcev albanske 
narodnosti, kar povzroča posledice in škodo na 
raznih področjih. Ogrožena je že preskrbljenost 
gospodarstva s surovinami in drugimi potrebšči
nami. Če se bodo stavke in demonstracije nada
ljevale, pa bodo nastale hude težave tudi pri pre
skrbi prebivalstva z živili.

Med podjetji, ki so v velikih težavah ali celo 
pred razkrojem in propadom je tudi polnilnica 
coca cole v -Lipljanu, ki jo je zgradilo podjetje 
Slovin iz Ljubljane. Iz polnilnice, ki je nekoč 
vzorno poslovala in zagotavljala dohodek, je vče
raj predsednik samoupravnega organa odslovil 
vse delavce srbske in črnogorske nacionalnosti. 
Srbski in črnogorski živelj sta zagotovo v velikih 
težavah in stiskah. Posamezniki in družine pre
življajo težke'trenutke strahu in negotovosti. ^ 
takem ozračju so v Kosovem polju pri Prištini 
ustanovili sprejemni center za družine, ki so za
radi sedanjega položaja najbolj ogrožene. V cen
ter sprejemajo zlasti bolnike, starejše ljudi, žen
ske in otroke, in to ne glede na jihovo nacional
nost. Prav gotovo lep primer človekoljubja in hm 
manizma, toda z grenkim priokusom. V Prištin1 
so v radijskem programu, ki poteka v srbohrvaš
kem jeziku, dopoldne cinično komentirali sicer 
neuradno novico, da je Rdeči križ iz Maribora s 
tovornjaki poslal pomoč na Kosovo. Tovornjaki 5 
pomočjo so menda že v Beogradu in bodo kmah1 
prispeli v Prištino. Pobudnica omenjene pomocl 
naj bi bila po zatrjevanju prištinskega radia So
nja Lokar iz Zveze komunistov Slovenije.
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Nejasna prihodnost Slovenije Reforma vojaških služnosti 
je skoraj prispela do cilja

PIRAN — Prihodnost Slovenije je bil 
naslov javne tribune, ki jo je v veliki 
sejni dvorani piranske občinske skupšči
ne organiziral Demos, udeležilo pa se je 
je toliko prebivalcev z Obale, kot že dol
go ne. Ljudi sta privabila povabljena 
gosta - dr. Dimitrij Rupel, kandidat De
mosa in SDZ za člana predsedstva Slove
nije in Tone Anderlič, delegat zvezne 
skupščine (iz ZSMS in ZKS).

Dr. Dimitrij Rupel je med drugim oce
nil, da je izrednega pomena, kako bo 
Slovenija definirala svoj odnos do Jugos
lavije in do kosovskega vprašanja, saj bo 
po njegovem od tega odvisna prihodnja 
evropska in ameriška politika do Slove
nije, oziroma Jugoslavije. »Bolje jutri kot 
pojutrišnjem je treba začeti s pogajanji o 
preureditvi Jugoslavije v konfederacijo. 
Ce ni mogoče doseči zveze vseh repub
lik, naj se taka zveza vzpostavi med Slo
venijo in ostalim delom države. Vseka
kor je treba prekiniti tradicijo unitarne 
države z vodilno vlogo nekega (v našem 
primeru srbske politike) naroda. Sloveni
ja se mora upirati imperialističnemu mo
delu ureditve Jugoslavije. Jugoslavija je 
namreč, podobno kot Sovjetska zveza 
eden od ostankov evropskega imperializ
ma, eden zadnjih ostankov tiste ideje, ki 
danes v Evropi izgublja.« Dr. Dimitrij 
Rupel je odklonil razlago, da naj bi v 
Jugoslaviji prihajalo do slovensko-alban- 
ske koalicije nasproti avtoritarnemu re
žimu v Srbiji. »Tako, kot po eni strani 
čutimo solidarnost s trpljenjem kosov
skega dela albanskega naroda, čutimo 
do vseh zatiranih in svobodoljubnih na
rodov v Evropi in na svetu. Jugoslovan
ska politika demokratične opozicije ne 
more biti utemeljena na posebnih simpa
tijah do kosovskih Albancev, oziroma na 
antipatijah do politike Slobodana Milo
ševiča, ampak na načelu, da ima vsak 
narod pravico sam odločati o svoji usodi 
in določati svojo nacionalno politiko. 
Očitajo nam nenačelno koalicijo z Al
banci, čeprav dejansko z njimi nimamo

tovrstnih skupnih interesov. Mi z njimi 
lahko sočustvujemo, jih razumemo, skup
nih nacionalnih interesov pa res nima
mo...«

Dimitrij Rupel je Toneta Anderliča 
vprašal, kako se bo obnašala ZSMS, ali 
se bo povezala s komunisti in socialisti, 
ali z Demosom. Anderlič pa mu je odgo
voril, da se ZSMS že zaradi svojih stališč 
v preteklosti ne more povezovati s 
»stranko socialističnega samoupravlja
nja«, tudi se ne nemareva boriti proti 
Demosu, ker ZSMS nima nobene potrebe 
za kaj takega. Pridobiti želi s svojim pro
gramom čim več prostora.

Franco Juri iz Skupine 88 je govoril 
o »žalostni podobnosti« obeh največjih 
strankarskih blokov, ki si stojita na
sproti. »V tej strogi bipolarnosti vidim 
past, saj na ta način odmira civilna 
družba in nastajajo programi, ki ne 
dajejo več toliko možnosti družbenim

Silvano Sau 
novi direktor 
koprske TV
KOPER Silvano Sau, dolgo

letni televizijski delavec, je novi 
odgovorni urednik Televizije Ko- 
per-Capodistria. Imenoval ga je 
delavski svet koprske televizije, v 
sredo pa ga je podprla tudi skup
ščina RTV Ljubljana. Silvano Sau 
je odslej neprofesionalno pred
sednik Medobčinskega sveta soci
alistične zveze Koper, pred tem 
pa je bil direktor Televizije Ko- 
per-Capodistria.

manjšinam, specifičnim skupinam in 
individualizmu. Tako ostaja prostor, ki 
ga skuša pokrivati (sicer neenotno) 
ZSMS.« Po mnenju Franca Jurija bi 
bilo nesmiselno podpirati, da bi ZSMS 
pristopila na eno ali drugo stran stran
karskih bojev.

Rupel je Juriju očital, da skuša zameg
liti stvari, češ da tudi sam (Rupel), pa 
Pučnik in drugi predstavniki Demosa iz
hajajo iz t.i. »družbenih manjšin«. Ostro 
je zavrnil tezo, da bil bil program Demo
sa lahko podoben programu partije: »V 
partiji so zapisali, da bodo šli v Evropo s 
socializmom, samoupravljanjem in z Ju
goslavijo. Opozicija pa misli, da je na ta 
način nemogoče v Evropo.« Smo proti 
zvezdi v zastavi, proti predznaku socia
listična (za republiko), proti razobešanju 
partijskih zastav na javnih prireditvah 
splošnega značaja, razlaga Rupel. Gospo
darstvo bi dobilo kapital iz tujine, ko 
bomo zamenjali režim, nekaj kapitalske 
rezerve pa ima SRS tudi v denarju, ki ga 
Slovenija daje na Jug. »Nisem prepričan, 
da je partija sposobna zaustaviti odtok 
slovenskega kapitala iz Slovenije v dru
ge republike...«

Tone Anderlič pa je menil, da sloven
ska vlada pogosto kaže s prstom na Be
ograd, češ da so tam vsega krivi, vendar 
to po njegovem mnenju v 80 odstotkih ni 
res in da so za veliko slabosti v Sloveniji 
sami krivi.

Franco Juri je Dimitrija Rupla vprašal 
še, ali bi bil Demos pripravljen priznati 
in nadaljevati konfederalno asimetrič
nost tudi znotraj lastne nacionalne drža
ve, ko bi moral priznati večjo avtonomijo 
narodnostno mešanim območjem v Slo
veniji. Po njegovem mnenju bi bilo od 
Slovenije hinavsko, če bi izstopila iz Ju
goslavije in prepustila nekatera neureje
na vprašanja reševati drugim. Hinavsko 
zato, ker je bila Slovenija zraven, ko je 
prihajalo do takih ali drugačnih zaple
tov.

BORIS ŠULIGOJ

TRST — Obrambna komisija senata je odobrila besedilo zakonske
ga osnutka, s katerim se spreminja sedanja ureditev vojaških služnosti. 
Besedilo, ki ga je sprejela senatna komisija je sicer različno od onega, ki 
ga je pred tem že odobrila komisija poslanske zbornice, zaradi česar bo 
za njegovo dokončno odobritev potrebna ponovna odobritev s strani 
tega telesa. Deželni odbornik za prostorsko načrtovanje Gianfranco Car- 
bone, ki je na deželni ravni pristojen za ta vprašanja, je s tem v zvezi 
izrazil zadovoljstvo glede tega novega ukrepa na poti reforme vojaških 
služnosti. Odbornik Carbone je tudi z zadovoljstvom ocenil, da kleste- 
nje finančnih sredstev ni prizadelo tega zakonskega osnutka. Dodal je 
še, da sta bila potrjena člena, ki predvidevata olajšave krajevnim pod
jetjem za dobavo materialov vojaškim silam in pa ukrepe, s katerimi se 
ustanavlja letni državni sklad v korist tistih dežel, ki nosijo naj večjo 
težo zaradi vojaških služnosti in predvidevajo finančne prispevke tistim 
občinam, v katerih so nameščeni vojaški objekti. Odbornik Carbone je 
še izrazil željo, da bi pristojna komisija poslanske zbornice čimprej 
odobrila zakonski osnutek in se obrnil na deželne parlamentarce s pro
šnjo po potrebnem sodelovanju.

V Nadiških dolinah se število 
prebivalstva stalno zmanjšuje

ČEDAD — V primerjavi s preštevanjem iz leta 1981 se je število 
prebivalstva v Nadiških dolinah do lanskega 31. decembra zmanjša
lo za 713 enot. V Nadiških dolinah trenutno živi 7.270 oseb (ob 
koncu leta 1988 jih je bilo 7.344). Porast števila prebivalstva, za 2,48 
odstotka, so zabeležili samo v špetrski občini. V občini Dreka, ki 
šteje 259 prebivalcev, niso v lanskem letu že drugič zapored zabele
žili nobenega rojstva, medtem ko so v občini Podbonesec, ki šteje 
1.562 prebivalcev, zabeležili le tri rojstva, kar predstavlja zgodovin
ski minimum.

V zvezi s temi podatki je špetrska občina izdala tiskovno poro
čilo v katerem poudarja, da je treba porast prebivalstva, kar se 
dogaja v vseh zadnjih petih letih, pripisati politiki, ki jo je uresniče
vala občinska uprava v pridobivanju novih delovnih mest in za raz
voj industrijske cone v kraju Ponte S. Ouirino. V občini je število 
prebivalstva naraslo za 27 enot, tako da je prebivalstvo naraslo od 
2.161 na 2.188 oseb. Tudi Aire, to je anagrafski urad bivajočih v 
tujini, je zabeležil porast števila vpisanih, ki je naraslo na 123 oseb.
V špetrski občini je bilo torej ob koncu lanskega leta prisotnih 2.311 
prebivalcev.

Snega ni od nikoder: 
turizem v hudi krizi

Italijanski 
učitelji 

v Gradežu

Korenite 
spremembe 

tudi za Unijo

VIDEM — Družba Promotur, ki upravlja smučarske objekte v Furlaniji- 
Julijski krajini je včeraj sporočila stanje snežnih razmer v petih zimskošpor
tnih središčih naše dežele. Na Piancavallu v pordenonski pokrajini, kjer 
Sr»ežna odeja dosega 15 cm, je smuka kar dobra. Odprti sta edino progi 
»Casere« in »Daini«. Na Varmostu nad Forniju di Sopra je snežna odeja 
dosegla 25 cm, zaradi česar je smuka, tako pravi družba Promotur, kar dobra. 
^ Ravasclettu in na Zoncolanu so namerili od 20 do 30 cm snega, po padavi
nah v prejšnjih dneh pa so odprte proge »Goles«, »Arvenis« in »Cima Zonco- 
tan«. Tudi na Trbižu se da smučati, odprte pa so proge »Duca D'Aosta« in 
razne smučarske proge. Še največ snega je na Nevejskem sedlu, kjer so 
namerili 140 cm snega, za smuko pa sta na razpolaga proga »Prevala« z 
dvema žičnicama in pa tekaška proga.

Že iz teh skopih podatkov je razvidno, da je tudi ta sektor ponovno v 
nudi krizi. Dodajmo naj še, da je podpredsednik deželnega odbora Frances- 
cutto, skupno s kolegi ostalih prizadetih dežel, že posegel v Rimu, da bi 
°srednja vlada priznala izjemno stanje in s tem seveda finančno priskočila v 
Podporo sektorju, ki se opira na zimski turizem.

GRADEŽ — Iz sodelovanja 
med Unijo Italijanov iz Istre in z 
Reke in Ljudsko univerzo iz Tr
sta se je v tem tednu uresničila 
še ena pobuda. V Gradežu in 
delno v Tržiču je namreč v tem 
tednu na sporedu seminar za 
učno osebje italijanskih šol iz Is
tre. Jezikovni seminar je letos 
že 25., znanstveni pa je učakal 
20. izvedbo, v zadnjih dveh letih 
pa prirejajo v tem sklopu še po
seben tečaj o informatiki. Semi
nar se je začel s predavanjem 
docenta mednarodnega prava na 
tržaški univerzi prof. Giorgia 
Conettija o "Evropi na začetku 
poti". Njegova razmišljanja, ki 
so se opirala na korenite spre
membe v Evropi, so bila zelo za
nimiva. Prof. Conetti je pred
vsem govoril o vprašanju koali
cij, ki morajo upravljati sedanje 
spremembe, obenem pa braniti 
osnovne interese miru in var
nosti in težiti k čim večjemu so
delovanju med evropskimi naro
di.

Na seminarju, ki se bo kot re
čeno zaključil jutri, je prisotnih 
okrog 80 učiteljev. V tem tednu 
so se na predavanjih in okroglih 
mizah spoprijeli z najrazličnejši
mi didaktično-pedagoškimi 
vprašanji.

KOPER — Zaradi vseh družbenih 
sprememb, so tudi pripadniki italijan
ske narodnosti, povezani v Unijo Itali
janov Istre in Reke spoznali, da bi mo
rali korenito spremeniti to organizaci
jo. Za ime se še niso odločili, dogovo
rili pa so se, da naj bi imeli volilno- 
programsko sejo v juniju mesecu. 
Unija pa naj bi postala avtonomna or
ganizacija italijanske skupnosti in na
rodnosti, ki živi v Jugoslaviji. Gre za 
to, da bi združila prav vse dejavnike, 
vse pripadnike, različne organizacije, 
neglede na politične ali ideološke us
meritve, kulturne, športne in gospo
darske organizacije pripadnikov na
rodnosti v enotno zvezo. Unija bo tako 
še naprej ostala nestrankarska organi
zacija, so sklenili na zadnji seji pred
sedstva Unije.

Njeni odnosi do drugih udeležencev 
v javnem in družbenem življenju bi 
bili predvsem odvisni od tega, kakšen 
odnos in interes kažejo do razreševa
nja vprašanj narodnosti.

Unija Italijanov naj bi koordinirala 
predvsem vse tiste dejavnosti, ki bi 
pomagale ščititi in razvijati italijansko 
narodnost na območju obeh republik 
enako (Slovenije in Hrvatske). To naj 
bi bila nekakšna skupna fronta vseh 
Italijanov v Jugoslaviji, kar je skušala 
biti že doslej pod okriljem SZDL (a ji 
ni povsem uspevalo). Zdaj, ko je SZDL 
postala Socialistična zveza in stranka, 
pa se je pokazala priložnost, da se 
končno ustanovi pravo povezovalno 
telo vseh skupnih vprašanj pripadni
kov narodnosti. B. Š.

Tehnični plini iz Kopra
KOPER — Leti 1989 in 1990 v zgodovini koprske- 
Istrabenza sodita med naj intenzivnejši, kar zade- 

a investicije. Nekaj nad 22,5 milijona DEM so na- 
jyeč predvideli za naložbe v minulem in tem letu. 
jnri marsikateri naložbi imajo partnerje, sovlagatelje 
kot istvo i6, Ie'Ieh ne I” kll°' č0 Pri Istrabenzu 0 1 Pobudniku ali »nosilcu« naložb, ne bi imeli pro- 
y dtnov, ki bi privabljali kapital, 
hi? ..teh dneh, mesecih smo pred ponovno reorga- 
bpn ij° sozda Petrol. Pred petimi leti smo v Istra- 

'• P° sPreietju odločitev o nekakšni regionalni 
kol' 'tvi poslovanja, bili nekoliko prikrajšani. Ni- 
ti^i1 ham delitev ni bila pogodu, nekatere pravice iz 

uspešnega dela v preteklosti smo si morali 
pfgPtoviti na poseben način. In vse to postaja danes 
JtiOr i lost- Spet se vračamo na staro prakso, ko bo 
tržiS. vsak zase skrbeti za nabavo in prodajo, ko 
oCe ne bo več (regionalno) zaprto, ko bo prostor 
dU p vsakomur, ki bo poslovnejši, uspešnejši. V soz- 
S^trol bomo ohranili le vse koristne skupne 
g^^ije (informacijski sistem, ki smo ga vsi skupaj 
rst iti in še kaj), sicer pa bomo samostojni, torej se 
^di p nz ne k° pojavljal samo na Primorskem, pa 
va(, ‘ etrol pričakujemo pri nas. To ne bo nič nena- 
Sttt^ga, saj se nam obeta tudi konkurenca iz tujine. 
iriivpSt pri načrtovanju razvoja, investiranje v zani- 
Vi I?rograme sta zato toliko bolj pomembna,« pra
ti jta] v° Kosmina direktor Istrabenza. V široki pale- 
tri; v ??b, ki jih izpeljujejo, so zanimive predvsem 

Li. instalacije (velika skladišča naftnih deriva

tov), polnilnico tehničnih plinov in računalniško 
opremo oziroma informatiko. V slednje so v minu
lem poldrugem letu vložili več kot 1,8 milijona mark 
in izjemno posodobili poslovanje.

Bistveno zahtevnejši in večji projekt od sodobne
ga informacijskega sistema je »instalacija«. Razširi
tev skladiščnih zmogljivosti je ena največjih naložb 
Istrabenza v zadnjih letih. Gre namreč za investicijo 
nekaj nad 8,5 milijona DEM in štirje od petih novih 
velikih rezervoarjev bodo dokončani do marca letos. 
Štirje rezervoarji s skupno zmogljivostjo 30 tisoč ku
bičnih metrov, bodo za tretjino povečali sedanje 
zmogljivosti, ki zdaj znašajo 108 tisoč kubičnih met
rov. Za peti rezervoar so temelji že pripravljeni. Kot 
pravijo v Istrabenzu, je njihova »instalacija« največji 
objekt te vrste v Sloveniji in če bi hoteli imeti tod 
spravljene vse rezerve naftnih derivatov - tako kot 
jih pač v Sloveniji predpisujejo - bi bilo pri njih 
prostora za več kot mesec dni rezerv. Teh rezerv tod 
ni toliko in skupaj s poslovnimi partnerji so njihov 
»naftni terminal« usposobili tudi za promet naftnih 
derivatov v uvozu in izvozu (to od letos, ko so dobili 
posebne črpalke) in skozi koprski »terminal« je lani 
potovalo kar okrog 700 tisoč ton naftnih derivatov. 
Kot pravijo pri Istrabenzu, vse nove naložbe obetajo 
dohodek, pa tudi 6,5 milijona DEM, vloženih v poso
dabljanje »instalacije« že prinaša dohodek.

Še posebej zanimiva naložba iz zadnjih dveh let 
je skoraj 1,4 milijona DEM vredna naložba v širitev

za Italijo?
in posodabljanje polnilnice tehničnih plinov. To na
ložbo bodo zaključili prihodnji mesec. Gre za znatno 
povečanje zmogljivosti prodaje tehničnih plinov ar
gona, dušika ter njunih mešanic. Istrabenz je namreč 
iz Italije uvozil opremo (dobavitelj je SIAD iz Bres
cie) za polnjene jeklenk s tehničnimi plini. Gre za 
zelo zahtevne postopke, tehnologijo, ki v Sloveniji 
sploh še ni prisotna. Torej so pri Istrabenzu prvi na 
tem področju.

Kot pravijo, niso edini samo v Sloveniji, pač pa 
podobne ponudbe nimajo niti v Severni Italiji, kjer 
je velik interes za tehnične pline. Te namreč, potre
buje razvita prehrambena industrija, zelo iskani pa 
so tudi v podjetjih, kjer se ukvarjajo z zahtevnejšim 
varilstvom.

V polnilnici Istrabenza bodo lahko zadostili šte
vilnim zahtevam naročnikov, saj jim bodo lahko pri
pravljali mešanice po naročilu, hkrati pa izdajali 
tudi potrdila o kakovosti zmesi, ki jih bo nadziral 
oziroma analiziral računalniško vodeni laboratorij. 
Tehnična kapaciteta polnilnice vseh plinov je zdaj 
okrog 10 tisoč ton, lahko pa se znatno poveča z 
večizmenskim delom. Kot zanimivost dodajmo, da so 
lani iz Istrabenza prodali okrog 200 ton tehničnih 
plinov (polnili so jih v Beogradu), letos pa kanijo 
prodajo povečati na 500 ton,(večino bodo napolnili v 
novi polnilnici), skupna zmogljivost nove polnilnice 
pa je 2000 ton.

DUŠAN GRČA

Tudi za gubano 
zaščitni 

znak DOC?

VIDEM — Številni proizva
jalci, politični možje in upra
vitelji so na zasedanju, ki ga 
je v Vidmu priredil kulturni 
krožek II castagno, zahtevali, 
da bi tudi gubana, tipična po
tica iz Nadiških dolin, imela 
zaščitni znak DOC. Na zase
danju je bilo poudarjeno, da 
bi zaščitni znak za gubano 
lahko pomagal, da bi prebi
valstvo Nadiških dolin prema
galo emarginacijo, v katero je 
padlo v zadnjih desetletjih. 
Zahtevo je v svojem poročilu 
še posebej podprl prof. Valeri- 
ano Rossitti, ki je na osnovi 
dokumentov ugotavljal, da je 
gubana gotovo nastala v Na
diških dolinah, kot sicer poti
ca manj premožnih ljudi, med
tem ko je pozneje postala si
nonim izobilja in bogastva. Za 
pokrajinskega odbornika za 
okolje Alda Mazzolo je po
trebno ta pristen izdelek Na
diških dolin publicizirati na 
bližnjem svetovnem nogomet
nem prvenstvu. Predlog so 
predsednik Gorske skupnosti 
in drugi upravitelji, ki so po
segli v razpravi, sprejeli. Zani
mivo pa je, da se proizvajalci 
gubane, ki so bili prisotni na 
zasedanju, niso izrekli, ali je 
treba gubano »obvarovati« z 
zaščitnim znakom DOC.
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Župan Švab brzojavil Biasuttiju in Carboneju

Zahteva po formalnem priznanju 
parkov v Glinščici in na Pesku

V okviru počitniškega sejma Nauticamp

Na morju razstava 
čolnov in navtike

Dolinski župan Edvin Švab je urad
no pozval predsednika deželnega od
bora Adriana Biasuttija, naj podpiše 
ustrezni dekret za ustanovitev narav
nega parka v Glinščici in zaščitnega 
območja v okolici Peska. Švab se je 
obrnil tudi na deželnega odbornika za 
prostorsko načrtovanje Gianfranca 
Carboneja, kateremu je naslovil brzo
javko, v kateri izraža zaskrbljenost za
radi zamud pri formalnem priznanju 
parka v Glinščici in zaščitnega ob
močja, ki se razprostira med Peskom 
in Gročano. Dolinski upravitelj je 
mnenja, da so zamude in zavlačevanja 
deželnih oblasti doslej preprečile ce
lovito izvajanje tega pomembnega 
projekta, zato poziva Carboneja in Bi
asuttija, da vsestransko pospešita ves

postopek za uradno priznanje parka in 
zaščitnega področja. Švab tudi zahte
va, da bi ta dva načrta postala sestav
ni del bodočega naravnega parka na 
tržaškem in goriškem Krasu.

Zaščita Glinščice in področja na 
Pesku sodi že nekaj let med prven
stvene naloge dolinske občinske upra
ve, ki se je za oblikovanje tega pro
jekta naslonila tudi na mnenja ter na 
strokovne predloge krajevnih in tudi 
tujih izvedencev. Temelje za to zaščito 
so postavili na mednarodnem seminar
ju o Glinščici, ki je bil leta 1981 in ki 
so se ga med drugim udeležili tudi 
strokovnjaki iz Slovenije ter iz raznih 
italijanskih krajev. Dežela Furlanija- 
Julijska krajina takrat še ni razpolaga

la z zakonskimi normativi in drugimi 
juridičnimi inštrumenti za ustanovitev 
parkov in zaščitenih območij, ki jih 
določa osrednji deželni urbanistični 
plan (PUR), kasneje pa je deželni svet 
odobril zakon, ki nudi občinskim up
ravam široke pristojnosti na tem pod
ročju. V Dolini so se takoj lotili dela, 
pripravili ustrezne načrte, ki jih je De
žela kmalu odobrila, parka v Glinščici 
in zaščitnega območja pri Pesku pa do 
danes še ni uradno priznala, čeprav je 
v ta namen tudi investirala precej fi
nančnih sredstev.

Švab kot piše v brzojavki Biasuttiju 
in Carboneju ima za sabo pri tej za
htevi politično podporo občinskega 
sveta. Vsa zadeva pa je precej tesno 
povezana s problemom ustanovitve 
Kraškega parka, o katerem se govori 
že precej let, konkretnih dejstev pa je 
bilo doslej bolj malo. Deželno odbor- 
ništvo za prostorsko načrtovanje je 
lani poverilo tržaški pokrajinski upra
vi nalogo, da končno izdela projekte 
za ustanovitev parka na območju tr
žaške in goriške pokrajine, pred krat
kim pa je prišla vest, da je deželni 
odbor glede tega pripravil tudi poseb
ni zakonski predlog. V njem med dru
gim piše, da bo načrtovani naravni 
park v prvi osebi upravljala Kraška 
gorska skupnost, kar je v skladu z za
htevami zainteresiranih občinskih up
rav. Do majskih volitev v okoliških 
občinah pa se skoraj gotovo ne bo 
zgodilo ničesar, tako da bo o parku 
verjetno spet tekla beseda jeseni. Od 
tod tudi včerajšnji poziv dolinskih ob
činskih upraviteljev deželnim oblas
tem, naj v pričakovanju parka na Kra
su pospešijo postopek za formalno pri
znanje parka v Glinščici in zaščitene
ga naravnega področja naPesku.

Na sliki (foto Križmančič) pogled 
na Glinščico proti Botaču.

Tradicionalni sejem z navtično, tu
ristično in taborniško opremo Nauti
camp bo letos skoraj v celoti prenov
ljen: motorne čolne in jadrnice bodo 
namreč razstavili kar na morju, in si
cer pred tržaškim nabrežjem, kjer že 
nekaj let prirejajo tekmovanja »off- 
shore«. Za to novo obliko razstavljanja 
čolnov je poskrbel posebni upravni 
odbor, ki so ga oblikovali na tržaški 
Trgovinski zbornici v pomoč Sejemski 
ustanovi in v katerem sedijo predstav
niki Občine, Pokrajine, Avtonomne 
pristaniške ustanove, Avtonomne leto- 
viščarske in turistične ustanove, luške 
kapitanije in gospodarskih združenj, 
specializiranih v tem sektorju.

Od 8. do 12. marca bo del območja 
tržaške operativne obale pri Sv. Mar
ku opremljen torej z 200 metrov dolgi
mi plavajočimi pomoli, kamor bodo 
privezali razstavljene čolne, ki jih bo 
torej mogoče preizkusiti neposredno 
na morju. Na bankinah bodo pripravili 
4 tisoč kvadratnih metrov veliko po
krito sejmišče, na katerem bodo raz

stavili navtične motorje, opremo in 
posamezne dele morskih čolnov, sej
mu pa bodo namenili še 3 tisoč 500 
kvadratnih metrov velik odkrit pro
stor. Kongrese bodo prirejali v pritlič
nih prostorih Pomorske postaje.

Tako zamišljen sejem je že navdih
nil številne trgovce in delavce tega 
sektorja, saj je operativna centrala ve
lesejma v pičlem tednu prejela že toli
ko rezervacij, da so dejansko oddali v 
najem že 3 tisoč 500 metrov nenavad
nega sejmišča. Zasluga za tako veliko 
zanimanje za tržaški Nauticamp pa 
gre delno tudi novoustanovljenemu 
Navtičnemu konzorciju za Severni 
Jadran, ki so ga ustanovili v okviru 
tržaške Trgovinske zbornice in ki ima 
izrecno nalogo, da reklamizira tržaške 
navtične izdelke.

Medtem ko bodo čolne razstavili 
neposredno na morju ali ob njem, pa 
bodo ostalo počitniško opremo, kot so 
šotori, prikolice in druga oprema, še 
vedno razstavili na velesejmu pri 
Montebellu.

Ob dnevu slovenske kulture 
nagrajevanje natečaja SKK

Bliža se 8. februar - dan slovenske kulture. Ob tem, za nas tako pomemb
nem dnevu, pripravi SKK vsako leto natečaje za slovensko mladino.

Do letos sta se vedno vrstila le dva: literarni in likovni. Letos pa lahko 
izbiramo tudi fotografski natečaj. Tema in oblika sta pri vseh treh prosti. Vsak
do lahko prispeva neomejeno število izdelkov.

V soboto, 10. februarja, bo na sedežu SKK, v Ulici Donizetti 3 nagrajevanje 
najboljših prispevkov. Likovni in fotografski izdelki bodo razstavljeni, literarna 
dela pa bodo prebrali člani gledališkega krožka SKK.

Komisijo, ki bo ocenila prispevke, bodo sestavljali strokovnjaki, nagrade pa 
nudi draguljarna Malalan z Opčin. Poleg tega pa bodo najboljši prispevki 
objavljeni v mladinski prilogi revije Mladika, v Rasti.

Se želite udeležiti teh natečajev? Potem oddajte svoje prispevke referentom 
SKK na slovenskih višjih šolah, ali pa na sedežu SKK, v Ulici Donizetti 3, vsako 
soboto od 18.30 dalje.

Predkongresna razprava v KPI Povečale so se razlike v prevozu različnih vrst blaga

Poziv javnih delavcev 
za podporo Occhettu

V tržaški KPI je v polnem teku 
predkongresno politično soočanje v 
pričakovanju pokrajinskega kongresa 
stranke, ki bo sredi tega meseca, toč
neje od 15. do 17. februarja. V debati 
se je oglasila tudi večja skupina slo
venskih in italijanskih časnikarjev, 
kulturnikov, operaterjev na področju 
informacije in javnih delavcev (komu
nistov in ne), ki je podpisalo javni po
ziv v podporo političnemu predlogu 
vsedržavnega tajnika Acchilleja Oc- 
chetta za globoko preosnovo KPI in za 
sklicanje neke vrste ustanovne skup
ščine za oblikovanje nove levičarske 
sile. Javni poziv so med drugim pod
pisali Ace Mermolja, Miran Košuta, 
Giorgio Pressburger, Fulvio Tomizza, 
Ferruccio Foelkel, Marko Kravos, 
Omero Antonutti, Luciano Ceschia, 
Tom Marc, Darko Bratina, Aleksander 
Sirk, Ani Pertot, Viviana Valente, Voj- 
mir Tavčar, Guido Miglia, Boris Ko
bal, Angelo Baiguera, Sergij Verč, Lil- 
la Cepak, Mojca Šiškovič, Galliano 
Fogar, Marko Sosič, Sergio Ferrari, 
Sergio Zucca, Sandor Tence, Miran 
Hrovatin, Niki Filipovič, Giuseppe Zi- 
gaina, Giorgio Depangher. Podpisniki 
se zavzemajo za korenito obnovitev 
političnega življenja in predvsem levi

ce, ki bi tudi v teh krajih igrala aktiv
nejšo vlogo za nove družbene odnose, 
za uveljavitev resne kulture sožitja in 
enakopravnosti slovenske manjšine.

Sinoči se je medtem v Miljah začel 
kongres krajevne občinske sekcije, ki 
bo trajal do sobote zvečer, ko bodo 
izvolili 21 delegatov za pokrajinsko 
skupščino. Miljska sekcija je po števi
lu članov (več kot 500) največja sekci
ja v tržaški pokrajini. Na skupščini bo 
tekla beseda tudi o upravnem položa
ju v občini, ki jo kot znano od začetka 
lanskega decembra vodi petstrankar- 
ska politična koalicija s Socialističnim 
županom Rossinijem.

Večji del sekcijskih kongresov pa 
bo na sporedu jutri in v nedeljo. Jutri 
bodo tako med drugim sekcijski kon
gresi v Nabrežini, pri Sv. Jakobu, v 
Skednju, na Pončani, na Rocolu in pri 
Sv. Ivanu, v nedelj o pa v Križu, Treb
čah in Padričah ter v sekcijah mestne
ga središča. Pred dnevi pa so se na 
kongresu zbrali člani sekcije KPI mes
tnega občinskega podjetja ACEGA, ki 
so z veliko večino podprli politično 
resolucijo tajnika Occhetta in izvolili 
dva kandidata, ki bosta na pokrajin
skem kongresu zastopala tajnikova 
stališča.

Tovorni promet v tržaški luki 
se je lani občuteno povečal

(Foto Križmančič)Sedmi pomol

V tržaškem pristanišču so lansko 
leto pretovorili dobrih 30 odstotkov 
blagovnih pošiljk več kot predlan
skim. Skupno je šlo za 29,3 milijona 
ton, kar pomeni 6,8 milijona več.

Dovoz surovega petroleja za naftni 
terminal družbe SIOT oziroma za če- 
zalpski naftovod, skozi katerega potis
kajo črno zlato iz Trsta proti Ingol- 
stadtu in naprej, je dosegel 21,6 milijo

na ton; porast v primerjavi z letom 
1988 znaša 39 odstotkov ali 6,1 milijo
na ton. Pri trgovskem prometu ni bilo 
večjih sprememb, vsekakor se je v 
splošnem lahno poslabšal; pravzaprav 
so se pošiljke zredčile samo pri tako 
imenovanem konvencionalnem blagu, 
česar povečani promet s kontejnerji ni 
mogel nadomestiti.

Ge ta promet razdelimo po postav
kah, ugotovimo, da se je raztovor pre
moga, ki je namenjen termoelektrar
nam, okrepil za 5 odstotkov. Pretovor 
žitaric je pri tem praktično zamrl, jas
no je tudi, da se je promet z železnimi 
odpadki in izraelskimi agrumi zredčil, 
da se je natovor gnojil skrčil, da so 
pošiljke papirja iz Avstrije upadle, kar 
velja tudi za promet s kemikalijami. 
Obenem pa se je povečal za 14 odstot
kov dovoz avstrijskega lesa, namenje
nega čez morje. Nadalje se je pomno
žil dovoz kave, ki je dosegel več kot 
83.000 ton, pa tudi celuloze, surove 
volne in bombaža. Obenem je narastel 
za 30 odstotkov natovor živih živali iz 
vzhodnoevropskih držav, medtem ko 
se je kontejnerski promet povzpel za 
več kot 16.000 zabojnikov TEU, saj je 
njih število znašalo 136.446.

Nov vojaški poveljnik
W

Zupan Brezigar 
sprejel generala

Župan devinsko-nabrežinske obči
ne je v prejšnjih dneh sprejel na žu
panstvu novega vojaškega poveljni
ka, generala Maria Rivo. Med prijet
nim pogovorom sta med drugim ob
ravnavala tudi nekatere možnosti so
delovanja med devinsko-nabrežinsko 
občinsko upravo in vojaškim povelj- 
ništvom. Župan Brezigar je generala 
Rivo še posebno seznanil z gradnjo 
razglednega stolpa Alpe-Adria na 
Grmadi, o katerem so se vojaški or
gani že od vsega začetka pozitivno 
izrekli. Tudi general Riva je v tem 
smislu zagotovil osebno prizadeva
nje.

■ Rajonski svet za Sv. Ivan, Lonjer 
in Katinaro se bo sestal v ponede
ljek, 5. t. m., ob 20. uri na svojem 
sedežu na Bošketu. Na dnevnem 
redu ima med drugim odstop sveto
valca Slovenske skupnosti Alessan- 
dra de Luise, mnenje o odprtu trgov
skega središča družbe Finsepol (na 
bivšem območju Dreher) ter mnenje 
o večletnem občinskem načrtu za 
javno razsvetljavo.

Uspela kulturna večera 
društva Fran Venturini

Vodstvo KD Fran Venturini pri Domju je zelo aktivno in se trudi, da bi 
zadovoljilo članstvo in prijatelje društva. Med drugim so priredili uspel celove
černi koncert ansambla klavirskih harmonik, ki ga vodi Suzana Žerjal ter nastop 
posameznih gojencev diatonične harmonike, ki jih poučuje Zoran Lupine. Prej
šnjo nedeljo pa so imeli v gosteh ansambel Zvezde (na sliki M. Magajne), ki je 
izvedel koncerta slovenskih pesmi. Člani ansambla so prikazali tudi barvne 
diapozitive s turneje po Kanadi in ZDA. (mm)

Tržaški navtični zavod 
tare prostorska stiska
Deželna uprava soglaša, da so raz

mere v državnem tehničnem navtič
nem zavodu v Trstu neustrezne in se 
bo še naprej zavzemala za prebroditev 
težav, ki onemogočajo učinkovitejšo 
dejavnost pomorske šole, ne more pa 
neposredno pomagati, ker sta za vpra
šanje pristojni tržaška občinska in po
krajinska uprava. Tako zveni odgovor 
deželnega odbornika za kulturo in po
klicno izobraževanje Silvana Antoni- 
nija na interpelacijo, s katero je socia
listični svetovalec Dario Tersar že 14. 
marca lani želel zvedeti, kaj namerava 
ukreniti Dežela za to, da bi zajamčila 
šoli nadaljnji obstoj in avtonomijo. 
Tudi in še zlasti zato - je dodal Tersar 
- ker se ponaša zavod z 250-letno tra
dicijo, ker se tu učijo in vežbajo mladi 
iz vseh štirih pokrajin v deželi in ker 
sta bogata znanstveno-tehnična opre
ma ter visoka specializacij ska raven 
nekaterih struktur (meteorološki cen
ter, navigacijski simulator, planetari- 
um, tečaj za graditelje itd.) potisnila 
šolo v sam vrh tovrstnih ustanov ob 
Jadranu. Dejansko gre za to, da nav
tični zavod še ni prišel do obljubljenih 
mu in hudo potrebnih prostorov v

zgradbi na pomolu F.lli Bandiera, kjer 
so bili nekdaj uradi bivše ladjedelnice 
Navalgiuliano. Notranjost je treba raz
kužiti in preurediti oziroma morda 
celo povsem obnoviti, to pa se je za
vleklo zaradi spora med ustanovo 
EAPT in podjetjem CAR/TUBI ter is
kanja odgovora na vprašanje, kdo je 
za to poklican.

Zaprt predor
Predor pri Žavljah so spet zaprli za 

promet, da bi izvedli prepotrebna po
pravila in ureditvena dela. Gre pred
vsem za preprečitev pronicanja dežev
nice, zaradi katerega so se stene 
predora marsikje okrušile, pa tudi ces
tišče je bilo marsikdaj spolzko in torej 
nevarno za promet. Poleg tega bodo 
tudi popravili in obnovili sedaj neza
dostno razsvetljavo.

Kot sporoča ANAS, bodo dela pred
vidoma trajala kake tri mesece ter bi 
morala biti zaključena pred začetkoin 
turistične sezona, ko postane cesta 
proti mejnemu prehodu pri RabujezU 
ena najbolj prometnih v vsej pokrajini.
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Zasedba Inštituta za zgodovino pa se nadaljuje

Razdor med levičarskimi in katoliškimi
študenti se je včeraj še bolj zaostril

Po sredinem celodnevnem zborova
nju, na katerem je med glasovanjem o 
treh predloženih resolucijah dejansko 
prišlo do razkola v študentskem giba
nju, so se študentje tržaške univerze 
— v manjšem številu kot v sredo — 
včeraj ponovno zbrali v veliki dvorani 
nove univerze. Študentje bi morali od
ločiti, kako uveljaviti sicer minimalne 
zahteve, ki jih je vsebovala izglasova
na resolucija, in kako predočiti minis
tru popravke k zakonskemu predlogu. 
Do razprave pa na včerajšnjem zboro
vanju ni prišlo, saj so se prisotni takoj 
na začetku zapletli v brezizhodno pre
rekanje. Študentje medicine so na za
četku predlagali novo resolucijo, ki ni 
imela opravka z Rubertijevim predlo
gom, a je vžgala nove polemike. Želeli 
so namreč, da bi skupščina izrazila so
lidarnost palermskim študentom ter 
županu Orlandu in njegovemu odbo
ru, ki je moral odstopiti. Poteza pa je 
bila očitno preuranjena, saj skupščina 
še ni imela možnosti, da bi poravnala 
spore. Resolucija je sprožila protest 
katoliških študentov, češ da je njena 
vsebina preveč politična in da ni v 
duhu tiste, ki so jo sprejeli v sredo.

Prerekanje okrog resolucije o Paler
mu, ki so jo vsekakor sprejeli z večino 
glasov, pa je sprožilo tudi kontestacije 
okrog »glasovalnega sistema«, ki ga je 
predsedstvo uvedlo na sredinem zbo
rovanju, in nasploh okrog načina, 
kako je predsedstvo vodilo razpravo. 
Katoličani in predstavniki neofašistič
ne organizacije PUAN so predstavili 
resolucije, s katerimi so izrazili neza
upnico predsedstvu, kar je sprožilo še 
večji kaos. Med prepirom so študentje 
FUAN zapustili dvorano z rimskim 
pozdravom, katoliški študentje pa so 
izdali tiskovno sporočilo, s katerim 
obsojajo »protidemokratične metode 
predsedstva, ki so jih prisilile, da so 
zapustili zborovanje«. Predsedstvo naj 
bi po njihovem dovolilo, da »levica«

monopolizira razpravo, po drugi strani 
pa naj bi vsa ostala stališča zapečatilo 
kot neomikana in nedemokratična.

Študentje, ki so ostali v dvorani, pa 
so izglasovali nov pravilnik, ki naj bi 
veljal za morebitna prihodnja zboro
vanja (če jih bodo sploh sklicali). Po 
oceni katoličanov je o pravilniku gla
sovalo komaj 200 študentov, kar po 
njihovem mnenju razveljavlja vsakr
šno odločitev (pri tem pa seveda po
zabljajo, da sami niso nikoli sklicali 
nobenega zborovanja!).

Omeniti pa velja, da je med zboro
vanjem — preden bi prišlo do prere
kanja - posegel sam rektor Fusaroli, 
ki je igral vlogo posrednika. Rektor, ki 
je govoril v imenu Vsedržavne konfe
rence rektorjev, je namreč dejal, da je 
treba na vsak način iskati dialog. Pou
daril je, da italijanske univerze že več 
let životarijo zaradi pomanjkanja de
narja. Prav ta problem bi z novim za
konom lahko rešili, pa čeprav bi bilo 
treba zakon popraviti vsaj glede pred

stavništva študentov, enakopravnosti 
med docenti in drugimi profesorji in 
upravne avtonomije univerze (univer
za naj samostojno odloča, kako upo
rabljati zunanje finančne prispevke).

Rektor se bo danes ob 9. uri sestal 
tudi s študenti, ki zasedajo Inštitut za 
zgodovino. Študentje so medtem po
novno poudarili, da so inštitut zasedli 
iz notranjih razlogov, in sicer zaradi 
pomanjkanja osebja in ker je svet tega 
diplomskega tečaja zavrnil njihovo 
prošnjo, da bi sami upravljali inštitut.

Nazadnje naj omenimo, da se v teh 
dneh na univerzi ponovno bije stran
karska bitka, proti kateri se borijo le
vičarski študentje. Rektor Fusaroli bo 
namreč kmalu zapustil univerzo in se 
posvetil izključno Pristaniški ustanovi. 
Zato pa morajo docenti izvoliti nove
ga rektorja. Kaže, da bo rektorsko 
mesto zasedel predsednik fakultete za 
ekonomske vede Borruso, ki ga močno 
podpira KD. Kot je znano, so tudi 
stolčki na univerzi lotizirani. (bg)

Danes v Trstu javno srečanje 
socialdemokratov treh dežel

V Trstu bo danes srečanje socialdemokratov iz Italije, Slovenije in Madžar
ske, ki se ga bo udeležil tudi vsedržavni tajnik PSDI Antonio Cariglia. Srečanja, 
ki bo odprto javnosti in ki bo na sporedu ob 12. uri v konferenčni dvorani hotela 
Savoia Excelsior, se bosta poleg Cariglie ter tržaških in deželnih voditeljev PSDI 
udeležila tudi Marta Bonfert, članica vodstva novoustanovljene madžarske soci
aldemokratske stranke in Matjaž Šinkovec, eden ustanoviteljev in voditeljev 
socialdemokratov Slovenije. Cariglia bo imel popoldne politične shode v Vidmu 
in v Pordenonu, zvečer pa se bo sestal tudi s koroškimi socialdemokrati.

Deželno vodstvo PSDI je v zvezi z današnjim tržaškim sestankom izdalo 
tiskovno noto, v katerem potrjuje pomen tovrstnih političnih pobud in »veliko 
politično aktualnost idej evropske socialdemokracije, ki si naglo utirajo pot tudi 
v deželah vzhodne Evrope«. Današnje srečanje v hotelu Excelsior Savoia bo 
dejansko prvo javno soočanje med socialdemokrati iz Italije, Madžarske in 
Slovenije.

Razstavo so odprli sinoči v Galeriji TK

Novo slikarstvo tržaškega 
ustvarjalca Fabia Smotlaka

V Galeriji Tržaške knjigarne je bil sinoči spet praznik. Odprli so namreč 
razstavo mlajšega slovenskega tržaškega likovnika, ki se že nekaj let ni pojav
ljal v domačih galerijah in sicer razstavo Dolinčana Fabia Smotlaka, ki je lani 
diplomiral na Politehnični šoli za oblikovanje v Milanu. Zaradi študija v tem 
mestu in drugih zadržkov je Smotlak imel torej le malo priložnosti, da bi 
razstavljal v Trstu. Prav zato pa je včeraj pripravil pravo presenečenje, saj je 
dal na ogled slike in grafike, ki se krepko razlikujejo od njegovega nekdanjega 
dela in ki pričajo o velikem kvalitetnem preskoku.

Kot je dejala Barbara Gruden, ki je umetnika predstavila, je Smotlak v teh 
letih odločno dozorel in se vidno polastil likovnih sredstev, ki jih je v prejšnjih 
letih bolj "sramežljivo" obvladal, še zlasti pa je začel konkretno izkoriščati 
spoznanja in sadove svojega raziskovanja, ki je bilo svojčas usmerjeno pred
vsem v proučevanje likovnega prostora, luči in barv. Razstavljena dela so torej 
neke vrste prelomnica, a vedno v znaku kontinuitete, saj je Smotlak nenehno 
gradil prav na teh spoznanjih.

Kljub očitnim razlikam — v barvah, likovnih gestah in uporabi likovnega 
prostora — je med temi in nekdanjimi slikami še veliko sorodnosti, saj gre 
dejansko še vedno za raziskovanje prostora, pa čeprav se je Smotlak osredoto
čil nazadnje na zunanjem, resničnem, naravnem prostoru. Smotlak se je namreč 
lotil (abstraktnega) upodabljanja narave in začel iskati v njej globlje korenine 
umetniških vzgibov.

Na sliki (foto Križmančič): Fabio Smotlak in Barbara Gruden

Univerzitetna menza deluje samo »part-time«

Tudi uslužbenci Univerzitetne 
podporne ustanove protestirajo

Ob protestu študentov se je v teh dneh razvnel tudi protest uslužbencev 
Univerzitetne podporne ustanove, ki se sicer že več časa pritožujejo zaradi sla
nega upravljanja "pomožnih" univerzitetnih storitev. Po imenovanju rektorja 
Fusarolija za predsednika Pristaniške ustanove pa se je njihova nejevolja (kot 
vidimo na sliki Davorina Križmančiča) še povečala, saj je rektor v zadnjih 
Mesecih skoraj povsem zanemaril probleme univerze, ki so čedalje hujši. Zaradi 
Pomanjkanja denarja - podporna ustanova ima namreč že zelo velike dolgove 
~~~ so v ponedeljek celo ohromili delovanje univerzitetne menze, ki trenutno 
Pudi tople obroke samo zvečer. Uslužbenci podporne ustanove so včeraj (tudi) 
2aradi tega manifestirali pred sedežem deželnega sveta na Oberdanovem trgu in 
Ponovno izrazili zahtevo, da bi univerzitetno podporno ustanovo upravljala Dežela.

0 referendumu za pravice 
delavcev majhnih podjetij

Deželni sindikat CGIL je včeraj iz
dal tiskovno sporočilo, v katerem po
jasnjuje svoje stališče do referenduma, 
ki ga je kasacijsko sodišče odobrilo na 
predlog Proletarske demokracije. Gre, 
kot je znano, za referendum za spre
membo člena št. 35 statuta delavskih 
pravic o pravicah delavcev, ki so za
posleni v majhnih podjetjih. Sindikat 
CGIL sicer odobrava prošnjo po refe
rendumu, vendar opozarja na dejstvo, 
da je sam že predložil nekaj zakonskih 
osnutkov za pravično zaščito teh de
lavcev, ki ne uživajo nikakršnih pra
vic pri odpustu. Teh delavcev je med 
drugim čedalje več, saj se v vsakem 
gospodarskem sektorju čedalje bolj 
uveljavlja vzorec majhnih podjetij.

Trenutno pa ne uživajo niti pravice po 
sindikalnem združevanju in da izvoli
jo svoje sindikalne predstavnike. Prav 
zaradi tega se čedalje pogosteje doga
ja, da podjetniki ne spoštujejo delov
nih pogodb ter ne poravnavajo zava
rovalnih in pokojninskih prispevkov.

Referendume pa je mogoče prepre
čiti, piše nadalje v sporočilu, z uvedbo 
novih in učinkovitih zakonov, ki upoš
tevajo duh referenduma. Zakonski 
osnutki CGIL se ne razlikujejo od 
predlogov Proletarske demokracije, 
zato vabijo delavce, politične sile in 
državljane, naj se mobilizirajo in naj 
pritisnejo na vlado, da bo priznala de
lavcem majhnih podjetij tiste pravice, 
ki jih že več let zahtevajo.

Pustovanje po brazilsko
Tudi v Trstu bo mogoče pustovati 

na brazilski način. Italijansko-brazil- 
sko kulturno združenje AACIB bo v 
petek, 23. februarja, v neki tržaški dis
koteki, katere ime bodo naknadno 
sporočili, priredilo pustni ples z bra
zilsko glasbo, hrano in s tipičnimi pus
tnimi oblekami te daljne in očarljive 
dežele. Prireditelji, ki bi radi oživeli 
tudi v Trstu to privlačno pustno tradi

cijo, bodo razdeljevali tudi brošure o 
kulturnih in družbenih koreninah bra
zilskega pusta.

Združenje pa si prizadeva, da bi pri
redilo tudi ^ druge zanimive brazilske 
prireditve. Že jutri bo v gostilni Ožbot 
v Sovodnjah priredilo tipično brazil
sko večerjo, v prihodnje pa bo predva
jalo tudi filme in prirejalo tečaje iz 
portugalščine.

Industrijci 
o ceni vode

Problem vode za industrijsko rabo ni 
problem Pittinija ter industrijcev, ki pro
sijo za "popuste" na ceni vode, ampak 
problem Pittinija ter industrijcev, ki za
htevajo, da se jim omogočijo podobni 
delovni pogoji, kakršni veljajo za konku
renco. Tako je Združenje tržaških indus
trijcev reagiralo na včerajšnje tiskovno 
sporočilo, da snujejo krajevne in deželne 
oblasti načrt,' po katerem bodo prišla 
lahko Pittinijeva železarna v Skednju ter 
industrijska podjetja znotraj in zunaj in
dustrijske cone do vode po ugodnejših 
cenah.

Srž problema, menijo industrijci, tiči v 
izredni tržni konkurenci, ob kateri uspe
vajo samo tista podjetja, ki lahko izdatno 
potlačijo proizvodne stroške; za to pa je 
potrebno varčevanje na vsej črti oziroma 
pri vseh postavkah, ki sestavljajo proiz
vajalni postopek. Tedaj postane izredne
ga pomena seveda tudi cena vode.

Združenje industrijcev zato pogojuje 
dokončno rešitev vprašanja s sprejetjem 
naslednjih dveh zahtev; preverita naj se 
ustreznost zdajšnjih splošnih tarif za 
vodo, ki jih uveljavlja ACEGA, oziroma 
njihova skladnost s stvarnimi potrošniš
kimi razmerami; izpelje naj se program o 
skrčenju stroškov, ki jih ima ACEGA pri 
oskrbovanju celovite skupnosti z vodo.

Prizivno porotno sodišče je včeraj potrdilo prvostopenjsko obsodbo

Giorgio Stančič: devet let zapora
i Tržaško prizivno porotno sodišče je na včerajšnji 
Javni obravnavi potrdilo devetletno zaporno kazen 
v®. 43-letnega elektrotehnika Giorgia Stančiča, ki je
j.1* na prvostopenjskem procesu obsojen zaradi ko- 
cPcije, političnega in vojaškega vohunstva ter pri- 
j^canja tajnih informacij. Z razliko od takratne raz- 
Nbe pa je prizivno porotno sodišče pripisalo Stan
eh tudi odgovornost za združevanje v zločinske 
jhnene, torej za kaznivo dejanje, za katerega je bil

fj ^ič oproščen. Na obeh procesih je bil Stančič 
.aualje oproščen obtožbe, da je poskušal izdajati dr-

vn_e tajnosti.
j,. Hujša razsodba — ista kazen, torej. Če izvzame- 
Ce° 0<Fprta vrata, je to edina novost včerajšnjega pro- 
holf' ^ i * * * v bistvu ni navrgel radovednim novinarjem 

fene vznemirljive ali nove informacije. Sam Stan- 
je ev branilec, odvetnik Gabriele Cianci iz Vidma, 
bjsY svojem posegu s sarkazmom poudaril, da gre v 
straU za Ponoviten prve obravnave. Po poročilu 
novskega sodnika Marinellija je Stančič včeraj po- 

b. da inženirju podjetja Meteor iz Ronk Paolu

Obvestilo
Hanes odpade zaradi tehničnih razlogov 
odvajanje filma "Nasvidenje v naslednji voj- 

' ki bi moralo biti v knjižnici v Saležu.

Prelliju ni naročil, naj mu priskrbi tehnične podatke 
tajnega vojaškega obrambnega sistema sorao in da 
je bil vsekakor ves material, ki so mu ga karabinjerji 
zaplenili, zapečaten, tako da ga sam sploh ni videl.

Takoj po posegu glavnega tožilca Coassina, ki je 
podobno kot njegov predhodnik De Nicolo zahteval 
obsodbo na dvanajst let zapora, je spregovoril brani
lec Cianci, ki brani Stančiča v sodelovanju s tržaš
kim odvetnikom Ugom Cascianom. V svojem več ur 
trajajočem posegu je Cianci postavil sodišču dva 
ugovora. S prvim je zahteval razveljavitev prvosto
penjskega procesa, ker je potekal za zaprtimi vrati, v 
drugem pa je ugotavljal, da je celotni preiskovalni 
postopek proti Stančiču neveljaven, ker se italijan
ska varnostna služba ni držala zakonskih predpisov, 
ki določajo, da morajo ti organi sproti obveščati so
dišče o svojih preiskavah. To pa se ni zgodilo, saj je 
tajna služba nadzirala Stančiča že več mesecev, ne 
da bi sodišče to vedelo. Prav na to anomalijo se je 
Cianci navezal tudi v utemeljevanju zahteve po po
polni oprostitvi, saj naj bi njegov varovanec kršil 
zakon s »privoljenjem« italijanske tajne službe in je 
torej nekazniv. V tem okviru je spregovoril tudi o 
vlogi Paola Prelca, češ da je tudi on »vohunil«, pa 
čeprav po »nalogu« tajne službe in da je torej bil 
neke vrste provokator, ki je njegovega varovanca 
vodil na led. Obtožbo združevanja v kriminalne na
mene pa je odvetnik zbijal s trditvijo, da sta agenta 
KGB (Smetankin in Popov) člana tujega državnega

organa in da jima italijansko kazensko sodišče - v 
skladu z mednarodnim pravom — nima pravice so
diti in da je torej obtožba neutemeljena. Svoj poseg 
je Cianci sklenil z zahtevo po oprostitvi oziroma 
bistveno znižani kazni in hišnemu priporu. Predsed
nik sodišča Lugnani, stranski sodnik Marinelli in 
šest porotnikov pa teh zahtev niso upoštevali, saj 
niso Stančiču podelili niti hišnega pripora. Res pa je, 
da mu kazni niso zvišali, pa čeprav so mu pripisali 
še hudo kaznivo dejanje, kot je združevanje v krimi
nalne namene. Odvetnik Cianci je vsekakor že na
povedal, da bo vložil priziv na kasacijsko sodišče.

To je torej bila druga faza afere, ki se je začela 
leta 1985 v New Delhiju, kjer se je Stančič mudil kot 
uslužbenec podjetja Iret. Tam se mu je približal 
agent KGB Smetankin, ki se mu je predstavil kot 
član indijsko-sovjetske trgovinske zbornice. Stančič 
se je nato z njim večkrat srečal in mu nudil manj 
pomembne informacije o proizvodih podjetja Iret. 
Oktobra 1986 je spoznal v Ljubljani še agenta Popo
va, ki mu je proti plačilu 150 tisoč dolarjev naročil, 
naj priskrbi informacije o sistemu sorao. Avgusta 
1988 je Stančič stopil v stik s Prellijem, ki pa je o 
zadevi obvestil italijansko tajno službo. Vsi njegovi 
stiki so nato potekali ob navodilih protiobveščeval
nih agentov, ki so mu tudi izročili miniregistrator, 
na katerega je posnel večino pogovorov s Stanči
čem. Tega so aretirali 16. februarja lani takoj zatem, 
ko mu je Prelli (proti "plačilu" tisoč dolarjev) izročil 
zapečateno kuverto s podatki o sistemu sorao.

Mladinski ciklus 
v gledališču 
La contrada

Tržaško gledališče La Contrada prireja 
tudi letos ciklus predstav, ki bodo name
njene mladim do 26. leta starosti. Ciklus 
"Vabilo v gledališče" prireja gledališče v 
sodelovanju z odborništvom za kulturo 
Pokrajine Trst. Prva predstava bo 24. 
februarja, nastopila pa bo znana italijan
ska skupina "Gruppo della Rocca", ki bo 
uprizorila delo "Ne sprehajaj se naga". 
Predstavo je režiral Dino Desiata. Skupi
na La corte del Catapano di Bari se bo 
predstavila 10. marca z Goldonijevim 
"Nergačem". Delo je režiral Nucci Lado- 
gana. Rimsko gledališče "Sagitarius" pa 
bo 31. marca uprizorilo delo "Gin Game" 
Donalda Coburna. Delo je režiral Gian- 
franco De Bosio, v glavnih vlogah pa na
stopata Valeria Valeri in Paolo Ferrari. 
Ciklus se bo nadaljeval 21. aprila s pred
stavo L. Andrejeva "Misel", zadnje delo 
pa bo "Plemenitost in revščina", ki ga bo 
predstavila skupina iz Neaplja, v kateri 
nastopa Carlo Giuffre, režiser predstave 
pa je Giovanni Lombardo Radiče.

Ciklus sodi prav gotovo med zanimi
vejše gledališke ponudbe v Trstu, saj se 
nam bodo predstavile (tudi starejšim od 
26 let) nekatere zanimive italijanske sku
pine. Nekatere izmed njih so nastale v 
času razmaha gledališke avantgarde, vse 
pa iščejo sodoben gledališki izraz.
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Konzul SFRJ Livio Jakomin 
obiskal škedenjski muzej

V torek popoldan je obiskal škedenjski etnograiski muzej generalni kon
zul SFRJ v Trstu Livio Jakomin. Sprejel ga je direktor muzeja g. Dušan 
Jakomin, ki mu je natančno obrazložil posamezne esponate in mu poklonil 
razne publikacije, ki jih je muzej izdal v zadnjih časih. Na srečanju je bil 
govor tudi o pomenu, ki ga ima raziskovanje etnograiske preteklosti krajev 
na ravni skupnega slovenskega kulturnega prostora.

SLOVENSKO 
STALNO. 
GLEDALIŠČE

Tennessee Williams

Tetovirana roža
Režija MARIO URŠIČ

PONOVITVE:
jutri, 3. februarja, ob 20.30 
Abonma red F
v nedeljo, 4. februarja, ob 16. 

uri - Abonma red G

KD Rdeča zvezda
vabi na ogled filma
NASVIDENJE 

V NASLEDNJI VOJNI
ki bo danes, 2. februarja, ob 
20.30 v društvenih prostorih.

Vabljeni!

včeraj - danes * 3
Danes, PETEK, 2. februarja 1990

SVEČNICA
Sonce vzide ob 7.26 in zatone ob 17.12 

- Dolžina dneva 9.46 - Luna vzide ob
10.09 in zatone ob 0.23.

Jutri, SOBOTA, 3. februarja 1990
BLAŽ

PLIMOVANJE DANES: ob 1.28 najviš- 
ja 39 cm, ob 8.42 najnižja -23 cm, ob 14.12 
najvišja -1 cm, ob 19.00 najnižja -15 cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 9 
stopinj, zračni tlak 1020,5 mb narašča, 
brezvetrje, vlaga 83-odstotna, nebo ob
lačno s slabo vidljivostjo, morje skoraj 
mirno, temperatura morja 9,2 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Daniele Delissano, Sa

muel Chermaz, Enrica Sfreddo.
UMRLI SO: 48-letni Aldo Segon, 77- 

letna Giuseppina Brenko por. Kozina, 77- 
letna Valeria Razem vd. Vescovo, 90-let- 
na Angela Fernetti, 94-letna Stefania 
Fullin vd. Sorina, 80-letna Maria Gorlato 
vd. Duca, 74-letni Antonio Natale, 88-let- 
ni Pietro Čeme, 81-letna Albina Scala, 
71-letni Mario Novelli, 86-letna Giovan- 
na Scamperle, 92-letni Egidio Nemez, 67- 
letna Wanda Dormis vd. Poropat, 93-let- 
na Maria Failla vd. Narsilio.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN

Od ponedeljka, 29. januarja, do sobote,
3. februarja 1990

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Ul. Dante 7,- Istrska ul. 18, Ul. Alpi Gi- 

ulie 2 (Altura), Trg Gioberti 8 (Sv. Ivan).
BOLJUNEC (tel. 228124), SESLJAN 

(tel. 414068), MILJE - Mazzinijev drevo
red 1 (tel. 271124) - samo po telefonu za 
najnujnejše primere.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Ul. Dante 7, Istrska ul. 18, Ul. Alpi Gi- 

ulie 2 (Altura), Trg Gioberti 8 (Sv. Ivan), 
Ul. Ginnastica 6, Ul. Cavana 11.

BOLJUNEC -(tel. 228124), SESLJAN 
(tel. 414068), MILJE - Mazzinijev drevo
red 1 (tel. 271124) - samo po telefonu za 
najnujnejše primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Ul. Ginnastica 6, Ul. Cavana 11.
BOLJUNEC (tel. 228124), SESLJAN 

(tel. 414068), MILJE - Mazzinijev drevo
red 1 (tel. 271124) - samo po telefonu za 
najnujnejše primere.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

______________ gledališča_______________

VERDI
Simfonična sezona gledališča Verdi 

1989-90 - Pri blagajni gledališča je v 
teku razdeljevanje abonmajev za red A, 
B, D, L.

Jutri ob 17. uri bo v gledališču Verdi 
na sporedu ponovitev Lebarjeve opere 
VESELA VDOVA (red Š). Dirigent Dani
el Oren, režiser Gino Landi. V glavni 
vlogi bo nastopila Luciana Serra, ostali 
interpreti so: D. Mazzucato, R. Frontali, 
M. R. Cosotti, G. Riva, E. Pandolfi, G. 
Vanzelli, D. Zerial, G. Botta, R. Susovski, 
M. Volo, M. Lubini, P. Zuzich, G. Jenco.

V ponedeljek, 5. februarja, ob 17. uri
bo v mali dvorani gledališča Verdi na 
sporedu ciklus URO Z... Tokrat bo sreča
nje z glavno pevko operete Vesela vdova 
Luciano Serro. Sledilo bo ob 18. uri pred
vajanje dokumentarca L. BERNSTEIN v 
WEST SIDE STORV.

ROSSETTI
Nocoj ob 20.30 bosta v gledališču Ros- 

setti Dario Fo in Franca Rame ponovila 
delo IL PAPA E LA STREGA Daria Foja. 
Prodaja vstopnic pri osrednji blagajni v 
Pasaži Protti. Popust za abonente. Pred
stave bodo do 4. februarja.

Od 7. do 18. februarja bo Teatro Sla
bile iz Turina predstavil 0'Neillovo delo 
STRANO INTERLUDIO. Režija Luca 
Ronconi. V abonmaju odrezek št. 7. Pred
prodaja vstopnic pri osrednji blagajni v 
Pasaži Protti.

LA CONTRADA - CRISTALLO
Jutri, 3. februarja, ob 16.30 in 20.30 bo 

premiera igre za otroke L INVERNO 
DEL PETTIROSSO (Taščica sredi zime). 
Režija Francesco Macedonio.

Ponovitve predstav, ki so vključene v 
ciklus "V gledališče z družbo", bodo pri
hodnji teden ob 10. uri, namenjene pa 
bodo šolam.

kino
ARISTON - 15.45, 22.15 La voce della 

luna, r. Federico Fellini.
EKCELSIOR - 17.00, 22.15 Tesoro, mi si 

sono ristretti i ragazzi in risanka Una 
grossa indigestione, prod. Walt Dis- 
ney.

EKCELSIOR AZZURRA - 17.45, 21.45 E 
stata via, i. Peggy Aschroft, Geraldine 
James.

NAZIONALE I - 16.30, 22.15 Ultima fer
mata a Brooklyn, □

NAZIONALE II - 16.30, 22.15 Sesso, bu- 
gie e video tape.

NAZIONALE III - 16.00, 22.15 La bestia 
del Sud, pom., □ □

NAZIONALE IV - 16.00, 22.15 Santa 
Sangre, r. Alejandro Jodorowsky, □ □

GRATTACIELO - 16.30, 22.10 Seduzione 
pericolosa, r. Harold Becker, i. Al Pa- 
cino, EUen Barkin, □

MIGNON - 16.30, 22.15 Orchidea sel- 
vaggia, i. Mickey Rourke, Jacgueline 
Bisset, □□

EDEN - 15.30, 22.00 Morbosi orgasmi, 
porn., □□

CAPITOL - 16.30, 22.00 Ritorno al futu-
ro 2, r. Robert Zemeckis, i. Michael J. 
Fox.

LUMIERE - 17.00, 22.15 La lettrice, r. 
Michel Deville, i. Miou Miou.

ALCIONE - 17.45, 21.45 II cuoco, il lad- 
ro, sua moglie e Tamante, r. Peter 
Greenaway.

RADIO - 15.30, 21.30 Folli desideri ero- 
tici, pom., □ □
Prepovedano mladini pod 14. letom □ 
- 18. letom □ □

šolske vesti
Osnovna šola Marica Gregorič - Ste

pančič pri Sv. Ani obvešča, da poteka 
vpisovanje v 1. razred za šolsko leto 
1990/91. Otroci so lahko v šoli do 16. ure. 
Preskrbljeni so s kosilom in popoldan
skim poukom. Vse informacije dobite v 
šoli od 8. do 16. ure, tel. 812214.

V tajništvu liceja France Prešeren v 
Trstu lahko dobijo bivši dijaki, ki so ma
turirali do šolskega leta 1981/82, origi
nalno maturitetno diplomo. Kdor jo želi 
mora vrniti nadomestno potrdilo.

razstave
V TK Galeriji v Ul. sv. Frančiška 20 

razstavlja svoja dela FABIO SMOTLAK - 
slike in grafike.

V pritličnih prostorih Tržaške kre
ditne banke v Ul. Filzi 10 razstavlja svo
je najnovejše grafike ZORA KOREN 
SKERK.

V občinski galeriji v Miljah na Trgu 
republike 2 bodo odprli danes, 2. febru
arja, ob 18. uri razstavo slikarja DANTE
JA PISANI J A.

V konferenčni dvorani v Miljah, na 
Trgu republike 2, bodo 9. februarja pred
vajali video o slikarjevem ustvarjanju in 
delu..

V galeriji Bassanese na Trgu Giotti 8 
je na ogled fotografska razstava SERGIA 
SCABARJA.

V galeriji Cartesius v Ul. Marconi 16 
bo razstavljala svoja dela od 3. do 15. 
februarja slikarka RENATA PINAGLIA 
BERTOGLIO.

razna obvestila
Sekcija KPI Josip Verginella vabi v 

nedeljo, 4. februarja, ob 9.30 v Ljudski 
dom v Križ na SEKCIJSKI KONGRES. 
Ob 11.30 bo glasovanje o dokumentih, 
nakar bo izvolitev delegatov za pokrajin
ski kongres stranke.

KD Fran Venturini obvešča, da je v 
teku VPISOVANJE V TEČAJE STAN
DARDNIH IN LATINSKOAMERIŠKIH 
PLESOV, ki jih vodita učitelja Renzo in 
Patrizia. Tečaji se bodo začeli 14. febru
arja v Kulturnem centru A. Ukmar - 
Miro pri Domju. Za informacije tel. 
815207.

Slovenski kulturni klub razpisuje ob 
prazniku slovenske kulture LITERARNI, 
LIKOVNI IN FOTOGRAFSKI NATE
ČAJ. Tema in oblika sta poljudni. Izdel
ke je treba oddati čimprej poverjenikom 
SKK ali v soboto od 18.30 dalje na sede
žu v Ul. Donizetti 3. Nagrajevanje na 
Prešernovi proslavi dne 10. februarja 
18.30.

SKD Igo Gruden in ŠD Sokol sklicu
jeta v petek, 9. feburarja, ob 19.30 v pr
vem sklicanju in ob 20. uri v drugem 
sklicanju v dvorani Igo Gruden REDNI 
OBČNI ZBOR s. sledečim dnevnim re
dom: otvoritev, poročila, diskusija, raz- 
rešnica, volitve in razno. Vabljeni!

razne prireditve
Sekcija VZPI-ANPI Boršt-Zabrežec 

ter PD Slovenec vabita danes, 2. febru
arja, ob 20.30 v Srenjsko hišo na ponovi
tev filma PRIČEVANJE IZ NOB. Vablje
ni!

KD Kraški dom vabi otroke v Bubni
čev dom na URO PRAVLJIC jutri, 3. feb
ruarja, ob 15.30. Predvajali bomo Disne- 
yev film: Sneguljčica.

KD Rovte-Kolonkovec, Ul. Monte Ser- 
nio 27, vabi, ob dnevu slovenske kulture, 
na VEČER jutri, 3. t. m., ob 20. uri. Na 
sporedu: krajinske barve v dia slikah in 
ljudska glasba. Nastopajo člani fotokrož- 
ka Trst 80 in tamburaški ansambel iz Bo- 
Ijunca. Vabljeni!

KD Ivan Grbec prireja jutri, 3. febru
arja, predavanje z diapozitivi RIMLJANI 
IN TRST. Predavala bo Katja Kjuder. Za
četek ob 20.30. Vabljeni!

Jutri, 3. februarja, bo gost Slovenske
ga kulturnega kluba, Ul. Donizetti 3, psi
hiater dr. Viljem Ščuka. Z njegovo po
močjo bomo razrešili dilemo: ALI VEM, 
KDO SEM IN KAJ HOČEM. Začetek ob 
18.30.

KD Jože Rapotec - Prebeneg priredi 
jutri, 3. t. m., ob 20.30 KONCERT MePZ 
SKALA iz Gropade.

Ansambel TAIMS vabi v nedeljo, 4. 
februarja, na SLAVNOSTNI KONCERT 
OB 20-LETNICI DELOVANJA. Koncert 
bo v občinski telovadnici v Zgoniku s 
pričetkom ob 17. uri. Kot gosta bosta na
stopila humorist Vinko Šimek - Jaka 
Šraufciger in čarodej Vikj s svojim pro
gramom.

Slomškov dom v Bazovici vabi na up
rizoritev komedije v treh dejanjih Jova
na Sterija Popoviča JARA MEŠČANKA. 
Nastopil bo dramski odsek PD Štandrež 
v nedeljo, 4, februarja, ob 16.30 v kinod
vorani v Bazovici.

Slovenska prosveta in Društvo slo
venskih izobražencev v Trstu vabita v 
ponedeljek, 5. februarja, na PRAZNIK 
SLOVENSKE KULTURE OB PREŠER
NOVEM DNEVU. Na sporedu je razgla
sitev nagrad literarnega in fotografskega 
natečaja Mladike, podelitev priznanj 
Mladi oder ter nastop dekliškega zbora 
Slovenski šopek, ki ga vodi Ljuba Smot- 
lak. Priložnostni govor bo imel Božo 
Rustja. Pred proslavo bodo odprli razsta
vo slikarja Milka Bambiča, ki so jo pri
pravili v sodelovanju s Skladom Mitja 
Čuk.

"Pro Logo prijatelji rajona Sv. Ivan"
organizira v soboto, 17. februarja, z za
četkom ob 14.30 od Larga Giardino - Ul. 
Giulia PUST PRI SV. IVANU. Sprevod 
vozov, pihalnih godb in skupin mask. 
Nagrade za vse skupine. Za vpisovanje 
posameznih skupin tel. po 20. uri na št. 
51694.

Društvo slovenskih upokojencev - 
Trst prireja PREŠERNOVO PROSLAVO 
v sredo, 7. februarja, ob 16. uri v Gregor
čičevi dvorani v Trstu - Ul. sv. Frančiška 
20. Program obsega: govor - Jože Babič, 
lastne pesmi recitira - Aleksij Pregare, 
solo petje - Aleksandra Pertot in Giulia- 
no Pelizon, pri klavirju dr. Gojmir Dem
šar. Vabljeni!

Sekcija KPI občine Dolina vabi v to
rek, 6. februarja, ob 20. uri v malo dvora
no gledališča France Prešeren v Boljun- 
cu na javno predavanje z naslovom: 
"ZKS NA PRAGU PRVIH DEMOKRA
TIČNIH VOLITEV V SR SLOVENIJI". 
Predaval bo član CK ZKS Lev Kreft.

Vilma je povila Andreju brhko
hčerko

JULIJO
Srečnima staršema iskreno čestita

KD Kraški dom

čestitke
Danes praznuje v Boljuncu svoj 83. 

rojstni dan naš dragi IZIDOR ZOBEC. 
Še na mnoga leta v zdravju in zado
voljstvu mu iz srca želijo Miljo, Anica, 
Adelka in Miki z družinami.

Danes praznuje 80. rojstni dan 
ZDRAVKO LOVRIHA. Še mnogo zdra
vih let mu želijo žena ter sin in hči z 
družinama.

izleti
KD F. Prešeren - Boljunec in KD Pri

morsko - Mačkolje prirejata 18. t. m. iz
let v Ljubljano z ogledom opere ČRNE 
MASKE. Cena 35.000 lir vključuje avto
busni prevoz, operno predstavo, ogled 
Cankarjevega doma in galerij ter kosilo. 
Vpišete se lahko v mlekarni v Boljuncu 
ali pri Danici Smotlak v Mačkoljah - tel. 
232114.

koncerti
Societh dei concerti - Tržaško kon

certno društvo - V ponedeljek, 5. febru
arja, ob 20.30 bosta v gledališču Rossetti 
nastopila Oleg KAGAN in Vasilij LOBA- 
NOV.

GLASBENA MATICA
Klavirski oddelek Glasbene matice

vabi v ponedeljek, 5. februarja, ob 15.30 
v Gallusovo dvorano na javno klavirsko 
uro prof. Igorja Lazka z naslovom "Pustni 
ples v klavirskih delih Roberta Schu
manna: PAPILLON opus 2 in CARNA- 
VAL opus 9". Sodelujeta gojenca GM 
Tatjana Jercog in Aljoša Starc. Vabljeni 
gojenci in pedagogi.

mali oglasi
AKACIJEVE KOLE in drva za kurjavo 

prodajamo. Tel. 421508 po 20. uri.
MLAD zakonski par kupi stanovanje ali 

hišo potrebno popravil v Trstu ali oko
lici za največ 40 milijonov lir. Tel. po 
21. uri na št. (0481) 78089.

MLADENIČ išče stanovanje v najem, 
nudi največ 150.000 lir mesečno. Tel. 
na št. (0481) 78089 po 21. uri.

SPREJMEM predstavništvo industrijsko- 
tehnične stroke za Jugoslavijo, Mad
žarsko, Češkoslovaško, Avstrijo, Bolga
rijo, Romunijo in Sovjetsko zvezo. Pis
mene ponudbe poslati na upravo Pri
morskega dnevnika, Ul. Montecchi 6, 
34137 Trst, pod šifro "Iztok".

PRODAM homologiran prenosni radioa
materski CB aparat, 40 kanalov, skupaj 
s transformatorjem od 220 na 12 V in 
zadevnim priključkom. Cena 100.000 
lir. Tel. v večernih urah na št. 733269 - 
David.

3-SOBNO stanovanje s kuhinjo, kopalni
co in shrambo v starejši hiši pri Sv. 
Jakobu, edinstven razgled na morje, 
takoj vseljivo, ugodno prodam s poso
jilom. Pismene ponudbe poslati na up
ravo Primorskega dnevnika, Ul. Mon
tecchi 6, 34137 Trst, pod šifro "Sv. Ja
kob".

POČITNIŠKO stanovanje, takoj vseljivo, 
v zimskošportnem središču v Karniji 
ugodno prodam. Pismene ponudbe na 
upravo Primorskega dnevnika, Ul. 
Montecchi 6, 34137 Trst, pod šifro 
"Zima/poletje".

PRODAM domač krompir. Tel. ob uri 
kosila ali večerje na št. 200882.

PRODAM fiat 126 bis, letnik '88, bele 
barve. Tel. 226752.

PRODAM lancio delta 1300, letnik '84, 
po ugodni ceni. Tel. na št. 
200605/200371.

PRODAM golf menfis, letnik '88. Tel. 
226355 po 20. uri.

PRODAM majhno stanovanje blizu bol
nišnice Burlo: kuhinja, spalnica in ko
palnica. Tel. 774434.

RADA šivam in opravljam vsa gospo
dinjska dela, zato si želim dobiti pri
merno delo. Tel. (003866) 81100.

METALURŠKI industrijski kombinat iz 
pokrajine Vicenza išče štiri splošne 
delavce in dva mehanika. Mesečna 
plača 1.300.000 Ur. Znanje italijanščine 
ni obvezno. Tel. ob uradnih urah na št. 
(0445) 670222 in klicna številka za Itali
jo.

ANDREJ FERFOLJA je v Doberdobu v 
Vrtni ulici odprl osmico. Gostom nudi 
vino ter suho in svežo jed lastne proiz
vodnje.

OSEBA brez stalnega bivališča išče 
opremljeno, dvosobno stanovanje z 
razgledom na morje med Rojanom in 
Kontovelom. Pismene ponudbe poslati 
na upravo Primorskega dnevnika, Ul. 
Montecchi 6, 34137 Trst, pod šifro 
"Maribor".

GEOLOŠKI inženir, v Italiji za spoznava
nje italijanskega jezika, išče katerokoli 
zaposlitev. Tel. 43007.

23-LETNI ELEKTRONSKI tehnik z 
opravljenim vojaškim rokom išče ka
kršnokoli zaposlitev. Tel. 229373 zjut
raj.

Primorski dnevnik
Vsa razna obvestila 

in objave sprejemamo 
vsak dan od 8. do 13. ure 

po tel. 7796-611

_______________ prispevki________________

V spomin na Sandra Kureta darujeta 
Pepca in Basilio Corbatti 10.000 lir za 
Godbo na pihala iz Ricmanj.

Prijateljica društva daruje 100.000 lir 
za SKD Tabor.

V spomin na Mirota Antollija daruje 
Olga 100.000 lir za cerkvene pevke iz Bo- 
Ijunca, 50.000 lir za Zvezo borcev Bolju
nec in 50.000 lir za boljunsko cerkev.

V spomin na gospo Marijo Markužo 
vd. Škerk daruje Iva Pirjevec 20.000 lir 
za kulturni dom Prosek-Kontovel.

V spomin na gospo Pepko Grilanc da
ruje Iva Pirjevec 10.000 lir za vzdrževa
nje spomenika padlim v NOB na Prose
ku.

V spomin na prof. Josipa Tavčarja da
ruje osebje liceja France Prešeren
210.000 lir za Sklad Josipa Tavčarja.

Namesto cvetja na grob Sandra Kureta
daruje Albert Derganc 15.000 lir za SKD 
Slavec.

Namesto cvetja na grob Sandra Kureta 
daruje Vilma Samec 10.000 lir za SKD 
Slavec.

Namesto cvetja na grob Sandra Kureta 
darujeta Žilo in Pepca Corbatti 10.000 lir 
za SKD Slavec.

V spomin na drago mamo Marijo Cre- 
vatin daruje hči Milojka 50.000 lir za KD 
France Prešeren, 50.000 lir za pevski zbor 
Jadran iz Milj in 100.000 lir za tabornike 
RMV.

V spomin na Mira Antollija darujeta 
Vali in Laura 30.000 lir za Center za ra
kasta obolenja.

V spomin na moža Franca Perniča da
ruje Giannina 20.000 lir za sekcijo VZPI- 
ANPI Boršt-Zabrežec in 20.000 lir za vz
drževanje spomenika padlim v NOB v 
Borštu.

Namesto cvetja na grob Ivanke Carli 
daruje Elisabetta Colautti 30.000 lir za 
MePZ Primorec-Tabor.

Namesto cvetja na grob Ivanke Carli 
daruje družina Padovan 20.000 lir za 
MePZ Primorec-Tabor.

Ob rojstnem dnevu (28. 1. 1990) pok. 
Antona Monteverdija darujejo žena Sa
vina ter hčerki Daniela in Eriča 25.000 lir 
za ŠK Kras, 25.000 lir za vzdrževanje spo
menika padlim v NOB v Gabrovcu,
25.000 lir za pevski zbor V. Mirk, 25.000 
lir za Dom - spomenik padlih v NOB v 
Briščikih in 70.000 lir za Sklad Mitja 
Čuk.

V spomin na teto Emo Lorenzi vd. 
Štrekelj darujejo Savina, Daniela in Eri
ča 30.000 lir za Sklad Mitja Čuk.

Namesto cvetja na grob pok. Stanota 
Filipčiča darujejo družine Stok, Zobec in 
Šiškovič 60.000 lir za Sklad Mitja Čuk.

V spomin na Franca Mezgeca darujeta 
Alekseja in Primož Možina 20.000 lir za 
Sklad Mitja Čuk.

Mladinski krožek iz Ricmanj daruje
130.000 lir za SKD Slavec.

Silva Seganti daruje 50.000 lir za SKD 
Slavec.

V spomin na Albina Petarosa darujeta 
žena Vida in hči Nedia 100.000 lir za 
SKD Slavec.

V spomin na Doro Starc daruje sin An
gel 50.000 lir za MPZ Vasilij Mirk.

Namesto cvetja na grob Dore Starc da
rujeta Marjo in Sonja 20.000 lir za MPZ 
Vasilij Mirk.

Namesto cvetja na grob Josipa Pertota 
daruje Rada Albi 30.000 lir za MPZ Vasi
lij Mirk.

V spomin na Josipa Pertota darujeta 
Berta in Desy 20.000 lir za MPZ Vasilij 
Mirk.

V spomin na očeta Josipa Pertota da
ruje Ladi z družino 150.000 lir za MPZ 
Vasilij Mirk.

V spomin na bratranca Ladislava Re
bulo darujeta Olga in Zvonko Ostrouška
30.000 lir za SKD Vigred.

V isti namen darujeta družina Gruden 
(Šempolaj 42) 30.000 li ter Mario Gruden 
z družino (Šempolaj 41) 20.000 lir za SKD 
Vigred.

Ob 3. obletnici Mirkove smrti daruje 
Marčela 100.000 lir za zavod Rittmeyer.

V spomin na Silvestre Križmančič - 
Stefani darujeta Anton in Anica Marc
20.000 lir za ŠD Zarja.

Ob 30. obletnici smrti dragega brata 
Ljubkota daruje Vida Ražem 20.000 lir za 
ŠD Zarja.

Namesto cvetja na grob pok. Josipa 
Pertota daruje Marija Cibic vd. Škam
perle 15.000 lir za cerkveni pevski zbor s 
Proseka.

V spomin na pok. Doro Starc daruje 
Marica Daneu 10.000 lir za ŠD Kontovel-

Ob 5. obletnici smrti Oliviera Candot- 
tija darujejo Ljuba, Fabio, Morena, An
gelo in Valerija 30.000 lir za Sindikat 
upokojencev v Križu in 40.000 lir za ŠD 
Vesna.

V spomin na Zoro Škabar vd. Starc da
rujejo Darko, Anica, Mira in Zdenka
50.000 lir za ŠD Kontovel.

V spomin na Ljubo Gržinič darujeta 
Nada in Uča 30.000 lir za Sklad Mitja 
Čuk.

Namesto cvetja na grob gospe Ljube 
Gržinič darujeta Majda in Irena Srebot
njak 50.000 lir za Slovensko dobrodelno 
društvo.

Ob 20. obletnici smrti Andreja Daneva 
daruje družina 20.000 lir za Sklad Mitja 
Čuk.

V spomin na Franca Žagarja darujeta 
Leo in Renata Kralj 25.000 lir za vzdrže
vanje spomenika padlim v NOB v Bazo
vici.

V isti namen darujeta Ingrid in Gian- 
carlo Foraus 15.000 lir za TPPZ Pinko 
Tomažič.

V spomin na Karla Grilanca iz Saleža 
darujejo svojci 50.000 lir za sekcijo VZ”!
- ANPI iz zgoniške občine.

V spomin na teto Marijo Markužo vd;
Škerk in Ninota Kanteja darujeta družin1 
Palmino in Karlo Gabrovec 50.000 lir za 
Vaško skupnost Praprot. ,

V spomin na Marijo Markužo vd- 
Škerk darujejo družinski prijatelji 60.00 
lir za bolnico Franjo.

V spomin na Vladimirja Gorupa in Jd 
sipa Pertota daruje Lucijan Štoka 50.00 
lir za obnovo bolnice Franja.
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Na ekranih zadnje režiserjevo delo

Fellini in Mesec
filmske premiere eva fornazarič

Varujte se krčilnega žarka!

RIM — Pri sedemdesetih letih si je 
Federico Fellini privoščil še Luno. V 
njegovem zadnjem filmu, ki ga od 
včeraj vrtijo v dvoranah malone vseh 
italijanskih mest, je med drugim pri
zor, v katerem je videti živ in utripa
joč mesec, ki je vklenjen kot orjaška 
sveta žival in izpostavljen občudova
nju ljudi. Televizija, ki neposredno 
snema izredni dogodek, vprašuje za 
mnenje vplivne člane človeške druž
be od prelatov do upraviteljev in po
litikov. In vsi odgovarjajo z dolgim 
in nesmiselnim frazarjenjem, z birok
ratskimi besedami brez vsakršne vse
bine.

Ljudje na oblasti so lažni, prazni, 
kot vsi »normalni« protagonisti filma. 
Ker si je že privoščil Luno, si je Felli
ni, kot kaže, hotel privoščiti tudi so
dobno družbo in izpostaviti vse njene 
napake: od pretiranega potrošništva, 
do vulgarnosti, do človeške praznine, 
ki je posledica odsotnosti idealov in 
zavrtih čustev. Te teme je italijanski 
režiser sicer že obdelal tudi v svojem 
filmu »Ginger e Fred«, kaže pa, da je

bil v zadnjem delu še bolj piker in 
grenak, saj je neusmiljeno obdelal 
vse aspekte potrošništva, vključno s 
tistimi gastronomskimi prazniki, ki 
so tako pri srcu italijanski (in ne 
samo italijanski) provinci.

To pride do izraza tudi zaradi lju
bezni, s katero Fellini prikazuje »ne
normalna« protagonista, ki odpirata 
okno v preteklost. Od plahega pesni
ka v interpretaciji Roberta Benignija 
do bivšega prefekta, ki ga podaja Pa
olo Villaggio. Na njun nenavaden in 
očarljiv svet stalno sije Mesec, ven
dar vsakdanja stvarnost, ki ni sposob
na dojeti lepote, ta svet zavrača in 
duši.

Premiero filma, ki je imela znaten 
uspeh, so predvajali neposredno tudi 
po televiziji.

Po predstavitvi filma pa so se re
žiser (v sredi) in protagonista (levo 
Benigni, desno Villaggio) nasmeja
no nastavili fotografom kot kaže 
gornja fotografija agencije AP.

Walt Disney Pictures ne zamudi 
priložnosti, ki bi ji lahko nudila mož
nost novih in nadvse obetavnih za
služkov. Tako je temeljito preučila 
film o Rogerju Zajcu in njegovi pre
lestni življenjski sopotnici Jessici in 
je svojim animatorjem poverila nalo
go, naj poskrbijo za nadaljevanko o 
dolgouhem nesrečnežu.

Kdor je gledal Rogerja Zajca, se 
morda še spominja uvoda v filmsko 
dogajanje. Roger je zvezdnik reklam
nih filmov, v katerih se mora izkazati 
kot varuška nadvse neprijetnega pet
desetletnega »dojenčka«. Vrtoglavi 
ritem tistih nekaj minut uvodne ri
sanke je že ostal zapisan v knjigah o 
animaciji, sedaj pa bodo morali tiste
mu uspehu dodati še predfilm k celo
večercu Honey, I Shrunk the Kids 
(Draga, skrčil sem otroke, oziroma, 
Tesoro mi si sono ristretti i ragazzi) z 
naslovom Tummy Trouble.

Produkcija se je namreč odločila, 
da obnovi tradicijo predfilmov (ima 
že pripravljeno tretjo nadaljevanje za 
film Warrena Beattyja), kar je nadvse 
hvalevredno. Mimo tega, da je prav 
Walt Disney Production redno skrbe
la za predfilme, običajno dokumen
tarce, je predvajanje kratkega filma 
pred celovečercem lahko edinstvena 
priložnost za predstavitev kratkomet- 
ražnih del, na katere vse preveč po
zabljamo. Predvajanje novih dogo
divščin zajca v salopetki seveda še 
ne pomeni, da si bodo utrli pot do 
velikega ekrana tudi vsi tisti fhladi 
režiserji, ki se zaenkrat še trudijo s 
snemanjem kratkih filmov, vendar je 
lahko to zanimivo preverjanje mne
nja širšega občinstva.

Naj takoj povem, da je film o mik- 
ronizaciji otrok namenjen najstni
kom, nekoliko manj »nedolžen« pa je 
prav animirani predfilm. Roger Zajec 
se namreč potika po neki nori bolniš
nici, kjer naj bi skušal rešiti življenje 
petdesetletniku v pleničkah. To bo 
seveda vse prej kot lahek posel, saj 
mu menda prav vsi strežejo po življe
nju. Vsi, razen dolgonoge Jessice, ki 
nastopa tokrat v vlogi šarmantne bol
ničarke in zelo spominja na Edvige 
Fenech, ko je še zahajala v filmski 
krog raznih Pierinov in »vojakov«.

Produkcija zagovarja svoj predfilm 
z lahko erotičnim pridihom, saj pravi, 
da so osemletni otroci že pravi pek
lenščki. Morda je to res, vendar sem 
prepričana, da bodo tudi tokrat, prav 
tako kot z Rogerjem Zajcem, najsreč
nejši prav starejši gledalci.

Tudi film o otrocih, ki se skrčijo 
kot slaba tkanina pri pranju, je na
menjen tistim staršem, ki so si kdaj 
zastavili vpršanje, kako ugnati ne
znosne malčke. V filmski zgodbi si
cer ne gre za skupinico nagajivih

otrok, pač pa za »čudne« starše. Kako 
bi drugače označili očeta, ki si je na 
podstrešju uredil laboratorij, v kate
rem je sestavil krčilni žarek...

Režiser Joe Johnson je sicer zaslo
vel kot trik mojster, zato je povsem 
razumljivo, da se je približal režiji 
prav s filmom, v katerem prav vse 
sloni na trikih. Pa saj si lahko pred
stavljate, kako narobe je lahko svet, 
če se čisto drobni znajdete kot Koso- 
virji na žlici, ki jo očka pravkar nosi 
k ustom.

P
lilI_ 11 današnji televizijski in radijski sporedi II

RAI 1
7.00 Aktualno: Uno mattina
9.40 Nanizanka: Creature 

grandi e piccole
10.30 Jutranji dnevnik
10.40 Variete: Ci vediamo
11.10 Moški smuk
11.55 Vreme in dnevnik
12.05 Variete: Piacere RAI 1
13.30 Dnevnik
14.00 Rubrika: Occhio al bi- 

' glietto
14.10 Glasbeni variete: Tam 

Tam Village
15.00 O kulturi: L'Aquilone
16.00 Mladinska oddaja: Big!
17.55 Iz parlamenta in vesti
18.05 Aktualno: Italia ore 6
18.40 Kviz: Lascia o raddop- 

pia?
19.40 Almanah in dnevnik
20.30 Film: Poliziotto Super- 

piu (kom., It.-ZDA 1980, 
r. S. Corbucci, i. Teren- 
ce Hill, Joanne Dru)

22.15 Nanizanka: Alfred Hit
chcock presenta - Oc
chio nel buio

22.45 Dnevnik
22.55 Koncert: Juan Manuel 

Serrat in Chico Buargue 
De Hollanda

7.00 Variete: Patatrac, nani
zanka in risanke

8.30 Nadaljevanka: Capitol
9.30 Tečaj angleščine in 

francoščine za otroke
10.00 Variete: Aspettando 

mezzogiorno
11.55 Žrebanje za EP v nogo

metu '92
12.45 Variete: Mezzogiorno e
13.00 Dnevnik
13.15 Rubrika: Diogenes
14.00 Nadaljevanka: Ouando 

si ama
14.50 Nanizanka: Cuore e 

batticuore - II guasta- 
feste

15.40 Videomusic
17.00 Kratke vesti
17.10 Rubrika: Tutto sul Due
18.20 Športne vesti
18.35 Nanizanka: Miami Vice
19.30 Rubrika: Rosso di sera
19.45 Dnevnik, šport, vreme
20.30 Variete: ...e saranno fa- 

mosi
22.40 Večerni dnevnik
22.50 Oddaja o aktualnostih: 

Diogenes
23.40 Dnevnik in horoskop

8.55 IP v smučanju: smučar
ski tek - 15 km moški 
(iz Val Bioisa)

10.30 Tenis: Davisov pokal, 
Italija-Švedska (iz Ca- 
gliarija)

14.00 Deželne vesti
14.30 Videosport: EP v umet

nostnem drsanju (pre
nos iz Leningrada); te
nis - Davisov pokal, Ita
lija-Švedska (iz Caglia- 
rija)

18.45 Športna rubrika: Derby 
(vodi Aldo Biscardi)

19.00 Vreme in dnevnik
19.30 Deželne vesti
19.45 BlobCartoon
20.00 Variete: Blob - Di tutto 

di piu
20.25 Aktualno: Una cartolina 

di Andrea Barbato
20.30 Aktualnosti: Chi l'ha 

visto? (vodi Donatella 
Raffai)

22.00 Večerni dnevnik
22.05 Oddaja o ženskah: Ha

rem (vodi Catherine 
Spaak)

23.05 Aktualno: Pubblimania
23.35 Pred 20 leti

1 C RA| 2 ^ RAI 3 | | ^5" TV Ljubljana 1 TV Koper
9.00 Zimski počitniški spo

red: risanki, 9.35 Slado
led za plesalce, 10.00 
Kam, kje, kako med po
čitnicami, 10.05 nan. So
koli, 10.30 dok. Popoto
vanja po železnicah 
sveta, 11.30 risanka

11.40 Mozaik. Dok.: V hribih 
se dela dan, 12.15 nad. 
Domovina (zadnji del)

15.25 Teleski '90
15.55 Žarišče (pon.)
16.30 Dnevnik
16.45 Mozaik. Tednik (pon.),

17.45 Folklorni ansam
bel Pirin

18.15 Spored za otroke in 
mlade: Pojdi nekam, ne 
ve se kam, 18.15 nad. 
Pika Nogavička (20. del)

19.00 Risanka in TV Okno
19.20 Dobro je vedeti
19.30 Dnevnik in vreme
20.00 Zrcalo tedna
20.20 Dok.: Nafta (5. del)
21.15 Nad.: Plačanec (O. Bar

ski, r. Nicholas Ribow- 
ski, 1. del)

22.10 Dnevnik in vreme
22.30 Oči kritike

13.45 Rubrika o mednarod
nem nogometu: Mon- 
gol-fiera (pon.)

15.30 Nočni boks (pon.)
15.45 Rubrika: Speedy
16.15 Športna odaja: Juke Box 

- Zgodovina športa po 
želji

16.45 Košarka NBA
18.15 Wrestling Spotlight
18.45 TVD Novice
19.00 Odprta meja
19.30 TVD Stičišče
20.00 Golden Juke Box
21.30 Dnevnik
21.35 Oddaja o košarki: Sotto- 

canestro
22.20 Veliki tenis 

0.20 Rubrika: Eurogolf

TV Ljubljana 2

0.05 Nočni dnevnik 0.10 Posebna oddaja iz Par- 0.05 Nočni dnevnik
0.20 Rubrika opolnoči lamenta - debata v po- 0.20 EP v umetnostnem dr-
0.40 Otroški laboratorij slanski zbornici sanju (iz Leningrada)

23.10 Film: In ladja plove 
(dram., It.-Fr. 1983, r. Fe
derico Fellini)

CANALE 5 j RETE 4 ITALIA 1 ODEON
7.30 Nanizanke: Fantasilan- 8.00 Nan.: Il Virginiano 7.00 Otroška oddaja: Caffe- 12.30 Nan.: Ouattro in amore

16.30 Poskusni satelitski pre
nosi

17.55 Studio Maribor
19.00 Videomeh (pon.)
19.30 Dnevnik in premor
20.00 Žarišče
20.30 Dokumentarna oddaja: 

Človek in glasba (2. del)
21.20 Poskusni satelitski pre

nosi
22.50 EP v umetnostnem dr

sanju (iz Leningrada)

dia, 8.30 Hotel, 9.30 Love 
Boat

10.30 Kvizi: Časa mia, 12.00 
Bis, 12.40 II pranzo e ser- 
vito, 13.30 Čari genitori,
14.15 II gioco delle cop- 
pie

15.00 Aktualni oddaji: Agen- 
zia matrimoniale, 15.30 
Cerco e offro

16.00 Zdravniški pregled
16.30 Canale5zavas
17.00 Kvizi: Doppio slalom,

17.30 Babilonia, 18.00 
O.K. II prezzo e giusto,
19.00 II gioco dei 9, 19.45 
Tra moglie e marito

20.25 Variete: Striscia la noti- 
zia

20.35 Film: I pompieri (kom., It. 
1985, r. Neri Parenti, i. 
Paolo Villaggio, Lino 
Banfi, Massimo Boldi, 
Christian De Šica)

22.25 Rubrika: Rivediamoli
22.55 Variete: Maurizio Co-

stanzo Show
0.45 Variete: Striscia la noti- i
i rv, Zia (P011'*'■00 Nanizanki: Lou Grant - 

La setta, 2.00 Bonanza - 
Un amico per Orso

9.30 Nadaljevanke: Una vita 
da vivere, 10.30 Aspet
tando domani, 11.30 Cosi 
gira il mondo

12.15 Nanizanka: Strega per 
amore - Sempre di dome- 
nica

12.40 Otroška oddaja: Ciao 
ciao, vmes risanke

13.40 Nadaljevanke: Sentieri,
14.30 Topazio, 15.20 La 
valle dei pini, 15.50 Ve- 
ronica, il volto dell amo- 
re, 16.45 General Hospi- 
tal, 17.35 Febbre d'amore

18.30 Variete: Star 90
19.00 Aktualno: Ceravamo 

tanto amati
19.30 Nanizanka: Mai dire si
20.30 Film: Ouesta ragazza e di 

tutti (dram., ZDA 1966, r. 
Sydney Pollack, i. Nata- 
lie Wood, Robert Red- 
ford)

22.35 Filmski tednik: Ciak
23.20 Filmske novosti
23.25 

0.25
(kom., It. 1957, r. M. Mo- 
rassi, i. Maurizio Arena, 
Franca Rame)

2.35 Nanizanka: Dragnet

Rubrika: Veliki golf 
Film: Il cocco di mamma

latte in risanke
8.30 Nan.: SuperVicky, 9.00 

Mork & Mindy, 9.30 
Agente Pepper, 10.30 Si
mon & Simon, 11.30 New 
York New York - Testi- 
mone d'accusa, 12.35 
Chips, 13.30 Magnum P.I.

14.30 Variete: Smile
14.35 Glasbena oddaja: Dee- 

Jay Television
15.20 Italijanske smešnice
15.30 Nanizanka: Batman
16.00 Otroška oddaja: Bim 

bum bam in risanke
18.00 Nanizanka: Arnold
18.30 Italijanske smešnice
18.35 Nanizanki: A-Team - L'- 

appuntamento, 19.30 Ge
nitori in blue jeans

20.00 Risanka: Denver
20.30 Film: Cocoon - L'energia 

delFUniverso (fant., ZDA 
1985, r. Ron Howard, i. 
Don Ameche, Steve Gut- 
temberg)

22.45 Športna rubrika: Calcio-
mania <

23.45 Nan.: Troppo forte
0.15 Variete: Playboy Show
1.25 Košarka NBA: New 

York-San Antonio

13.00 Otroški variete: Sugar
15.00 Nadaljevanke: Avenida 

Paulista, 16.00 Pasiones,
17.00 Mariana

18.00 Nan.: Il supermercato 
piu pazzo del mondo

18.30 Dok.: Človek in zemlja
19.00 Filmske novosti
19.30 Risanke in smešnice
20.15 Variete: Sportacus
20.35 TV film: Anzacs, Il senti-

ero della gloria - La 
grande avventura (r. 
John Dixon - George 
Miller, i. Andrew Clarke, 
Megan Williams, 1. del)

22.30 Rubrika: Forza Italia
24.00 Rubrika: Box'90

18.00 Aktualno: Ženska TV, 
Ogledalo življenja

20.00 Vesti: TMC News
20.30 Nanizanka: Matlock
21.30 Rubrika o nogometu
22.50 Vesti
23.05 Večerni šport, vmes EP v 

umetnostnem drsanju

TELEFRIULI

TMC
9.30 Nadaljevanka: Adamo 

contro Eva
10.15 Nanizanka: Il giudice
10.45 Nad.: Terre sconfinate
11.30 Aktualno: Ženska TV, 

Ogledalo življenja
13.30 Vesti in šport
14.30 Glasba: Clip clip
15.00 Risanke: Snack in nan. 

Segni particolari - genio
16.00 EP v umetnostnem drsa

nju (iz Leningrada)

11.30 
12.00
12.30
13.00
13.30
15.30 
17.15

19.00
19.30
20.00
20.30

22.00

22.30 
23.00
23.30 

0.10 
1.10

Nan.: Boys and Girls 
Il salotto di Franca 
Nanizanka: Detective in 
pantofole 
Dnevnik
Nanizanka: James 
Musič box
Nadaljevanki: Diciott'- 
anni, Versilia 1966, 18.00 
Cristal 
Vesti
Rubrika: Dan za dnem 
Zelena dežela 
TV film: A viso coperto 
(dram., It. 1985, r. G. Al- 
bano, zadnji del) 
Dokumentarec: Il brivi- 
do e Favventura 
Tednik: Tigi 7 
Nanizanka: Kodjak 
Dnevnik
Il salotto di Franca 
Vesti: News

TELE 4
(Se povezuje s sporedi Italia 1)

Lastne oddaje:
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
8.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 14.00, 17.00 

Poročila; 7.20 Dobro jutro po naše, vmes 
Koledar ih pravljica; 8.10 Aladinova sve
tilka; 8.40 Soft mušic; 9.05 Ne vse, toda o 
vsem; 9.10 Revival; 9.40 Beležka; 9.50 Or
kestri; 10.00 Pregled tiska; 10.10 S kon
certnega in opernega repertoarja; 11.30 
Blues; 12.00 Iz filmskega sveta; 12.20 Pri
ljubljene melodije; 12.40 Sveta gora v 
slovenski pesmi; 12.50 Orkestralna glas
ba; 13.20 V žarišču; 13.30 Glasba po že
ljah; 14.10 Otroški kotiček: Narišimo 
pravljico!; 14.30 Od Milj do Devina; 15.00 
Glasbena medigra; 15.10 Kulturni dogod
ki; 15.40 Jazzovski utrip; 16.00 Mi in glas
ba; 17.00 Kulturna kronika; 17.10 Roman: 
Vojna in mir (24. del); 17.25 Mladi val; 
19.20 Zaključek sporedov.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 

12.00, 13.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00, 23.00 
Poročila; 6.50 Dobro jutro, otroci; 8.05 
Znanja široka cesta; 8.35 Pesmica; 9.05 
Glasbena matineja; 11.05 Petkovo sreča
nje; 12.10 Pojemo in godemo; 12.30 Kme
tijski nasveti; 12.40 Glasba; 13.00 Danes;
13.30 Radio danes, radio jutri; 13.38 Do 
štirinajstih; 14.05 Gremo v kino; 14.40 
Merkurček; 15.15 Radio danes, radio jut
ri; 15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 Pri
ljubljene melodije; 17.00 V studiu ob 
17.00; 18.05 Vodomet melodij; 19.35 Lah
ko noč, otroci; 19.45 Z zabavnimi ansam
bli; 20.00 Oddaja za pomorščake; 20.30 
Slovencem po svetu; 22.00 Zrcalo dneva; 
23.05 Literarni nokturno.

RADIO KOPER
(slovenski program)

7.30, 13.30, 14.30, 16.30, 19.00 Poročila;
6.00 Za dobro jutro; 6.05 Na današnji dan; 
6.10 Vremenska napoved in prometni 
servis; 6.30 Jutranjik; 6.45 Cestne infor
macije; 7.00 Kronika; 7.30 Dnevni pre
gled tiska; 8.00 Prenos Radia Lj; 13.00 
Mladi val; 14.35 Pesem tedna; 15.30 Do
godki in odmevi; 16.00 Glasba po željah;
17.00 Dinar na dinar; 17.30 Primorski 
dnevnik, nato Aktualna tema; 18.00 O 
glasbi... ob glasbi; 18.30 Glasbene želje;
19.00 Prenos Radia Ljubljana.

RADIO KOPER
(italijanski program)

8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30, 16.30, 
17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30, 15.30,
19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba; 6.05 Alma
nah; 6.30 Zgodovinski utrinki; 6.30 Simfo
nija zvezd; 7.35 Glasbeni program; 8.00 
Razglednica; 8.20 Glasba in Pesem tedna; 
8.35 Mi in vi; 9.32 Revival; 10.00 Pregled 
tiska; 10.10 Superpass; 10.35 Družinsko 
vesolje; 11.00 Pogovori o italijanščini;
11.30 Italiana; 12.00 Glasba po željah;
13.00 Čestitke v živo; 14.05 Glasba; 15.00 
Srečanja; 16.10 Kviz; 16.45 Made in YU;
17.00 Srečanje z; 17.05 Bubbling; 18.00 
Puzzle; 18.40 Mi in vi; 19.00 Operete.

RADIO OPČINE
7.30, 13.30, 17.30 Poročila; 10.00 Dobro 

jutro; 19.00 V svetu fantazije; 20.00 Glas
bena oddaja: Mix Time; 21.00 Nočna 
glasba.
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Na obisku delegacija iz francoske Lorene

Pogovor o možnosti sodelovanja 
in nastopanja na vzhodnih tržiščih

Izšla je tretja številka 
Zgodovinskega letnika

Predstavitev bo drevi, na gradu

Živahna mednarodna dejavnost od
likuje delovanje goriške Trgovinske 
zbornice v zadnjih tednih. Po delega
ciji iz Severne Koreje, se je včeraj mu
dila na obisku delegacija upraviteljev 
in gospodarstvenikov iz francoske Lo
rene. Vodil jo je župan mesta Monde- 
lange Paul Jaman. Goste je na Trgo

vinski zbornici sprejel predsednik dr. 
Bevilacgua, skupaj s predsednikom 
Pokrajine Criscijem in nekaterimi čla
ni upravnega sveta zbornice.

Gosti iz Francije so se posebno zani
mali za razvejane in predvsem ustalje
ne gospodarske stike Gorice z država

mi v vzhodni Evropi ter za vlogo, ki jo 
opravlja Gorica v mednarodnih bla
govnih tokovih.

Predsednik Trgovinske zbornice je 
goste posebej seznanil z optimalnimi 
možnostmi, ki jih na področju medna
rodne blagovne menjave zagotavlja 
intermodalni sistem prevozov —- bla
govni terminal v Gorici, pristanišče v 
Tržiču, letališče v Ronkah in veliki že
lezniški vozel v Červinjanu.

V nadaljevanju pogovora sta dele
gaciji opredelili okvir znotraj katere
ga bi bilo mogoče začeti graditi obli
ke gospodarskega sodelovanja med 
Goriško in Loreno. Sodelovanje bi se 
lahko razvijalo v dveh smereh: proti 
vzhodu, za kar nudi Goriška pomemb
ne prometne infrastrukture in prisot
nost na tamkajšnjih tržiščih, na relaciji 
med Goriško in Loreno zlasti kar za
deva sodelovanje med podjetji kovin- 
sko-predelovalne in mehanične stroke.

Možnosti konkretnega sodelovanja 
bodo podrobneje opredelili na nepos
rednih srečanjih med predstavniki in
dustrijskih združenj.

Do podobnega sodelovanja naj bi 
prišlo tudi med obrtniki, oziroma obr
tniškimi združenji.

(Na sliki: med včerajšnjimi pogo
vori na Trgovinski zbornici foto 
Bumbaca)

V konferenčni dvorani pokrajinske
ga muzeja na gradu, bodo drevi ob 18. 
uri predstavili 3. številko revije Annali 
di Storia Isontina — Societa, econo- 
mia, beni culturali. Revijo izdaja, ka
kor znano, pokrajinska uprava, njen 
namen pa je ovrednotenje bogatega 
arhivskega in muzejskega gradiva in 
poznavanje krajevne zgodovine.

Tretja številka revije prinaša p^t 
daljših sestavkov z različnih področij. 
Silvano Cavazza, ki bo tudi govoril na 
današnji predstavitvi, je napisal zani
mivo študijo o Vitu Dornberškem, ki 
je bil cesarjev namestnik na Goriš
kem, kasneje pa v diplomatski službi 
v Benetkah in Rimu. Branka Marušiča 
je članek o Tolminskem puntu leta 
1713, o katerem je veliko arhivskega 
gradiva prav v pokrajinskem muzeju v 
Gorici. Loredana Panariti razpravlja o 
pristopu jugoslovanske historiografije 
glede obravnave francoske, oziroma 
napoleonske uprave v naših krajih 
(1809-1813). Alberto Luchitta piše o na
stanku in razvoju bombažne industrije 
na Goriškem. Posebej podrobno osvet
li vprašanje, zakaj so v Gorico prihaja
li predvsem tuji (tudi tržaški) indus- 
trijci. Zanimiva je analiza o družbenih 
spremembah, ki so nastale kot posle-

Priznanje za sodelavce zasebnih 
radijskih in televizijskih postaj

V Tržiču danes 
deželni kongres

stranke KD
V občinskem gledališču v Tržiču se 

bo danes in jutri odvijal 14. deželni 
kongres krščanske demokracije. 'Kon
gres se bo odvijal pod geslom — KD v 
Furlaniji-Julijski krajini, ljudska stran
ka krajevnih avtonomij za razvoj de
želne skupnosti v Evropi devetdesetih 
let. Kongresa se bo udeležilo 142 dele
gatov iz štirih pokrajin. Goriško bo na 
kongresu zastopalo 16 delegatov. Po
leg izvoljenih predstavnikov pričaku
jejo na zborovanju, ki se bo začelo da
nes ob 16. uri, predstavnike drugih 
strank in predvsem goste, predstavni
ke krščansko-demokratskih strank iz 
dežel območja Alpe-Jadran.

Jutri popoldne se bo zasedanja 
predvidoma udeležil tudi Ciriaco De 
Mita, ki velja za najbolj uglednega 
predstavnika leve struje v stranki. Ta 
struja ima v deželnem okviru največ 
soglasja (in predstavnikov).

Na kongresu bodo obnovili deželno 
vodstvo stranke. Slišati je, da bo za 
tajnika ponovno potrjen dosedanji de
želni tajnik Bruno Longo.

Kongres krščanske demokracije ne
kako uvaja v obdobje živahne kon
gresne, dejavnosti, ki ji bomo priča v 
prihodnjih dneh. Sredi februarja bo 
namreč v Gorici pokrajinski kongres 
komunistične partije. Odvijal se bo na 
Espomegu 14. in 15. t. m., na njem pa 
bo osrednja tema prenova partije.

V okviru priprav na omenjeni kon
gres se te dni odvijajo po posameznih 
sekcijah razprave in volitve delegatov, 
oziroma opredelitve glede na osnutke 
predloženih dokumentov in stališč v 
državnem merilu.

V želji, da bi posnemali nagrajeva
nje najbolj priljubljenih italijanskih 
televizijskih in radijskih osebnosti, ka
terim letno izročajo posebna priznanja 
(»telegatto«), so v goriškem avditoriju 
pripravili gala večer, na katerem so 
izročili priznanje nekaterim osebam, 
ki delajo na zasebnih radijskih posta
jah in televizijah. »Premio Gorizia«, 
tako nosi namreč naslov prireditev, ki 
jo je za to priložnost sponsorizirala 
Kmečka banka, pa naj bi postala tradi
cionalna v želji, da se vsaj ob tej pri
ložnosti nagradijo osebe, ki skoraj 
vedno le iz entuziazma delajo v teh 
zasebnih medijskih sredinah.

Da bi sicer maloštevilna publika ne 
bila prikrajšana za pravi spektakel, je 
prvi del večera bil namenjen nastopu 
raznih gostov. Kot prva se je občin
stvu predstavila pevka Sabrina Cer- 
vellieri iz Vileša, ki je dobro znana 
obiskovalcem disko večerov, sicer je 
glasbeno srečo že poizkusila na tek
movanju v Castrocaru. Mlad par ple
salcev, Simon Carici in Serena Nicola, 
se je predstavil z izborom klasičnih in 
sodobnih plesov ter nastop zaključil z 
»lambado«.

Sklepni del prvega dela večera pa 
je bil namenjen goriškemu narečnemu 
kantavtorju Ginu Pipii, ki je s svojo 
glasbeno skupino predstavil nekaj 
pesmi iz svoje zadnje kasete.

Slavnostni del večera pa se je začel 
z nagrajevanjem goriških radijskih 
osebnosti. Povejmo, da so priznanja 
podelili na podlagi ocen širšega kroga 
ljudi med 13. in 45. letom starosti.

Za pomemben prispevek na področ
ju lahke glasbe je priznanje dobil Gi- 
uliano Almerigonia (sodeluje na Ljud

skem radiu - Radio Popolare) sicer 
piše tudi glasbene kritike za krajevno 
časopisje. Za iznajdljiv in zanimiv no
vinarski pristop v oddaji »Gorizia, cit- 
ta allo specchio« so priznanje izročili 
Sergiu Rovisu (Radio Onda Sette). Kot 
najboljši radijski urednik glasbenih 
oddaj je bil nagrajen Diego Castelli 
(Radio Fantasy Grado); za organizacijo 
so nagradili Luigija Festo (Radio 
Onda Est), priznanja za radijsko posre
dovanje novic pa je bil deležen Ange
lo Candeloro (Radio Gorizia 1).

Organizator večera, Prisma Pubbli- 
cita, je za. televizijske oddaje podelil 
priznanje Carlu Fucileju (Tele GSG)

za športno rubriko, Gianlucu Versace- 
ju in Alessandru Fucciju (oba Tele 
GSG) za novinarstvo ter Angelu Foli- 
nu (TVM), ki pa se nagrajevanja ni 
udeležil bržkone zaradi »konkuren
čnosti«, saj je večer vodil predstavnik 
druge tržiške zasebne televizijske po
staje, Tele GSG, ki se je proslavil za
radi številnih spikerskih rac.

Ob koncu bi o prireditvi, ki se nam 
je zdela zanimiva zaradi svojega cilja, 
dodali, da bi jo v bodoče kazalo v več
ji meri reklamizirati, odpraviti vstop 
le z vabili in delno izboljšati njeno 
vsebinsko zasnovo, (pr)

Na sliki Gino Pipia s svojo skupi
no med nastopom v avditoriju.

Blagovni promet v P ort or o šegi lani

Obseg tovora je bil manjši 
Novi obeti z novimi načrti

Nekdanji kamnolom pri Zagraju 
naj bi uredili v odlagališče?

Interpelacija svetovalca Blasiga na Deželi
Nesprejemljivo je, da bi v opušče

nem kamnolomu pri Zagraju uredili 
odlagališče za odpadke ali podoben 
objekt. Tako izjavlja, v interpelaciji, ki 
je bila naslovljena deželnemu odboru, 
deželni svetovalec PSI Luigi Blasig.

Ob tem navaja, da se širijo glasovi, 
da naj bi na Deželi že prejeli prošnjo 
v tem smislu. Naloga pristojnega de
želnega odbornika je, da tako prošnjo 
takoj zavrne in s tem zajamči zdravo 
okolje in varnost občanom Zagraja, ki 
so zaradi delovanja kamnoloma v 
prejšnjih letih bili izpostavljeni različ

nim težavam in potencialni nevarnosti 
(zaradi padajočega kamenja).

Pred dvema letoma je deželno od- 
borništvo za industrijo odločilo, da se 
preneha obratovanje kamnoloma, kar 
so prebivalci sprejeli z velikim olajša
njem. Nesmotrno bi bilo in v nasprot
ju s tedanjo odločitvijo, da bi v ka
mnolomu zdaj uredili odlagališče, 
čeprav začasno, za odpadke. Mimo 
vseh drugih razlogov velja opozoriti 
na skrajno neprimerno geološko sesta
vo tal, saj gre za izrazito kraški teren.

Napovedi o skorajšnjem zagonu 
centra za informatiko Insidiel

Po dolgotrajnih pripravah napove
dujejo, da bo v kratkem zaživel center 
za informatiko v Gorici, ki ima sedež 
v palači Strassoldo na Trgu sv. Anto
na. Te dni je bil v Gorici, tako namreč 
izhaja iz poročila za tisk, sestapek 
med deželnim odbornikom Brancati- 
jem, predsednikom Trgovinske zbor
nice Bevilacguo in deželnim svetoval
cem Longom ter poverjenim upravite
ljem družbe Insidiel Brischijem. Na 
sestanku so ugotovili, da so bila 
opravljena nekatera nujna dela, brez 
katerih bi center ne mogel delovati.

Tako je bilo ojačeno električno 
omrežje na tem območju mesta. Pred 
kratkim pa je tudi Dežela zagotovila 
finančno kritje za poslovanje centra.

V centru je že nameščenih nekaj 
strokovnjakov, trenutno pa so v pri
pravi programi, ki jih bodo ponudili 
raznim uporabnikom, predvsem jav
nim ustanovam na Goriškem, strokov
nim združenjem itd.

Po začetni umestitveni fazi, naj bi 
pri Insiedielu, pri katerem je udeleže
na tudi ustanova IRI, sami razvijali 
svoj nadaljnji program.

Blagovni promet v tržiškem prista
nišču Portorosega je lani dosegel ne
kaj nad 1,8 milijona ton, približno 150 
tisoč ton manj kakor v letu 1988. Rah
lo nazadovanje je treba pripisati pred
vsem manjšim količinam lesa in lesnih 
polizdelkov in manjšim količinam pre
moga, ki so ga raztovorili v luki. Tako 
so lani raztovorili samo 733.605 ton 
premoga, leto poprej pa 866.270. Na 
manjšo porabo je vplival remont elek
trarne, oziroma prenosnih trakov. Ob
čutno manjše so tudi količine hlodovi
ne in žaganega lesa: lani so jih izkrca
li 439.286 ton, leto poprej pa kar 
558.402 toni.

Poleg negativnih postavk, velja 
opozoriti tudi na pozitivne. Tako so 
lani ponovno imeli opravka z znatnimi 
količinami kovinarskih izdelkov 
(14.704 tone) in nekaterih drugih vrst 
blaga.

Kljub prizadevanjem, da bi Portoro
sega postala tudi prevzemno pristaniš
če, pa so bili rezultati v tem pogledu 
dokaj skromni. Od celotne količine 
pretovora, odpade na vkrcanje le 
140.035 ton, ali kakih osem odstotkov 
od celotnega obsega blagovnega pro
meta (1.801.743 ton).

Kljub rahlemu nazadovanju v pri
merjavi z letom 1988, pa v pristanišču 
upajo, da bodo zaostajanje v kratkem 
nadoknadili, posebej še, če bodo uspe

li uresničiti dogovore s pomembnimi 
tujimi partnerji in če bo na območju 
pristanišča uspelo uresničiti borzo za 
eksotični les.

Film o italijanskem 
kolonializmu

Po sinočnjem filmskem večeru v 
Kulturnem domu v okviru programa 
Kinoateljeja si bomo drevi lahko ogle
dali nov film. Na pobudo krožka Ri- 
nascita in Proletarske demokracije 
bodo ob 20.30 vrteli film Moustafa Ak- 
kada Puščavski lev.

Film, ki so ga posneli pred desetimi 
leti pripoveduje tragično zgodbo 
Omarja Mukhtarja, voditelja libijske
ga odpora proti italijanskemu okupa
torju in prikazuje tudi krutost italijan
ske kolonialne politike.

Filma, tudi zaradi tematike in naj
brž upoštevajoč labilne odnose med 
Italijo in Libijo, doslej še niso predva
jali v Italiji.

Film je sicer v francoščini, vendar 
bodo poskrbeli za simultano prevaja
nje. Vstopnine ne bo.

Ob koncu predstave bo pogovor — 
vodil ga bo prof. Carlo Vurachi — o 
italijanskem kolonializmu.

dica prisotnosti večjih industrijskih 
obratov.

Zadnji članek je izpod peresa Isabel 
Ahumada Silva. V njem poroča o najd
bi relikvarijev v stolnici v Gradežu ter 
opisuje ozadje, kako je do tega prišlo. 
Zanimiv je odlomek o avstrijski zako
nodaji s tega področja.

Predstavitev načrta 
o ureditvi 

Soškega muzeja
V občinski knjižnici v Zagraju bo 

danes zaključni večer ciklusa preda
vanj o reki Soči, ki jih je pripravila 
občinska knjižnica s ciljem seznanja
nja domače in širše javnosti z načrtom 
za ustanovitev muzeja o reki Soči.

Od konca novembra se je zvrstilo 
deset predavanj na različno tematiko. 
Nocoj bodo podrobneje predstavili na
črt za ustanovitev omenjenega muze
ja. Govorili bodo pokrajinska sveto
valka Aleksandra Devetak, ki je tudi 
predsednica stalne komisije za kulturo 
v pokrajinskem svetu, arhitekt Dario 
Meani in inženir Luciano Lacivita.

Predstavitev bo ob 20.30 v prostorih 
občinske knjižnice.

■ Goriška krajevna zdravstvena eno
ta obvešča, da so premestili goriški se
dež za šolsko medicino iz Ul. Roma v 
Ul. Vittorio Veneto 174, to je v poslop
je, kjer je sedež psihiatričnega ravna
teljstva. Vodstvo sedeža za šolsko me
dicino se vnaprej oprošča, če bodo 
uporabniki naleteli na manjše težave 
in prosi za razumevanje.

Zveza
slovenskih kulturnih društev 

Galerija
Kulturnega doma

Vladimir
Klanjšček

Odprtje razstave bo jutri, 3. 
februarja, ob 18.30.

razna obvestila
Na sedežu KD Briški grič na Bukovju

bo drevi ob 20.30 srečanje z znanim alpi
nistom Petrom Podgornikom. Govoril bo 
o opravljenih vzponih v Andih in Hima
laji ter predvajal barvne diapozitive.

Družba se zbere danes, 2. februarja, ob 
19.30 na običajnem mestu.

ZDZPI — Slovenski deželni zavod za 
poklicno izobraževanje obvešča, da je 
še nekaj prostih mest na tečajih za BAN
ČNO TEHNIKO (30 ur) in za ANIMA
TORJE NA DRUŽABNO VZGOJNEM 
PODROČJU (40 ur). Rok za prijavo zapa
de 5. februarja. Interesenti naj se zglasijo 
na sedežu zavoda v Križni ulici (Ul. Cro
ce) 3 vsak dan, razen sobote, od 10. do 14. 
ure (tel. 81826).

kino
Gorica

KULTURNI DOM 20.30 »Puščavski lev«.
CORSO 18.00-22.00 »Tesoro, mi si sono 

ristretti i ragazzi« in risanka »Una 
grossa indigestione«, prod. Walt Dis- 
ney.

VERDI 17.30-22.00 »Seduzione pericolo- 
sa«. Prepovedan mladini pod 14. letom.

VITTORIA 17.30-22.00 »Peccati di una 
vergine«. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.
Tržič

COMUNALE Danes zaprto zaradi dežel
nega kongresa KD.

EXCELSIOR 18.00-22.00 »Ritorno al futu- 
ro II«.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Al Giardino (Baldini) - Verdijev korzo 

57 - tel. 531879.
DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU

Al Redentore - Ul. Fratelli Roselli 23 - 
tel. 410340.

_________________ pogrebi_________________

Ob 9.30 Pietro Zoff iz splošne bolnišni
ce v cerkev pri Madonnini in na glavno 
pokopališče, ob 10.30 Giovanna Stupar 
Marchetti iz bolnišnice Janeza od Boga 
v Trst, ob 12.30 Maria Misdaris iz sploš
ne bolnišnice.
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Osemdeset plodnih let prof. Giuseppa Petronia

»Treba je krepiti znanje 
kdor zaostaja se utaplja«

Ob hitrem razvoju tehnologije

Elektronska »stvarnost« 
droga naše prihodnosti?

Profesor Giuseppe Petronio, eden 
najboljših poznavalcev italijanske 
književnosti, literarni kritik in vses
transki kulturni delavec, je pred krat
kim dopolnil osemdeset let. Zdi se 
skoraj neverjetno, da človek njegovih 
let (po rodu je iz Palerma) še danes 
živi in dela med Rimom, kjer ima 
uradno bivališče, Trstom, kjer je bil 
dolgo let univerzitetni profesor in kjer 
trenutno vodi inštitut Gramsci, in 
Innsbruckom, kjer poučuje na tamkaj
šnji univerzi. Zanimalo nas je najprej 
vedeti, kaj pravzaprav botruje, da je 
človek pri taki starosti še vedno tako 
aktiven in delaven, dejansko tako na
vezan na življenje in na njegove lepo
te.

»Seveda predvsem zdravje, ki je 
predpogoj, da človek lahko mirno dela 
in ustvarja. Zdravje pa je odvisno tudi 
od želje do spoznanj in do novosti. V 
sebi moraš čutiti, da si vendarle za ne
kaj še potreben in to ti vliva upanje v 
življenje, zato bom delal in potoval 
dokler bom zmogel in dokler mi bo 
zdravje dopuščalo.«

Vaša zgodovina italijanske knji
ževnosti (prva izdaja je izšla leta 
1964) je še danes učbenik na mnogih 
višjih srednjih šolah. Pomagali ste 
generacijam dijakov, da so s to knji
go spoznali italijanske pesnike in 
pisatelje, njihovo ustvarjalnost, a 
tudi družbo, v katerih so živeli in 
ustvarjali. Kako si razlagate aktual
nost tega dela, ki bo v kratkem izšlo 
tudi v nemškem in v španskem pre
vodu?

»Pri proučevanju italijanske litera
ture je dolgo let prevladoval filozofski 
pristop idejne šole Benedetta Croceja. 
To je bilo veliko in pomembno kultur
no gibanje, ki pa z leti ni odgovarjalo 
več težnjam in potrebam predvsem 
mladih rodov. Croce je zelo vplival 
tudi na literarne zgodovinarje in seve
da tudi na njihova dela. S svojo knjigo 
sem prekinil s tradicijo in v proučeva
nje književnosti vnesel izkušnje in 
novo usmeritev, ki jo je zagovarjal 
Antonio Gramsci. Tudi v šolskih učbe
nikih je bila literatura povsem ločena 
od družbe, tako da je vse temeljilo le 
na osebnosti oziroma na umetnostni in 
estetski intuiciji posameznega ustvar
jalca. Jaz pa sem skušal književnost 
pokazati in prikazati v luči velikih 
družbenih dogajanj in premikov. To 
je, mislim, glavna zasluga tega priroč
nika, ki ga še danes uvrščajo v šolske 
programe. Trenutno pripravljam novo 
izdajo z revizijo vseh poglavij o litera
turi v dvajsetem stoletju, ki bo izšla 
sredi tega leta.«

Po rodu ste Sicilijanec, Trst pa je 
za vas drugi dom. Kaj vas pravzap
rav veže na to stvarnost?

»Predvsem univerza. Svojo profesor
sko kariero sem začel precej pozno. 
Devet let sem poučeval na Sardiniji, 
nato sem skoraj po naključju prišel v 
Trst, kjer sem nameraval ostati le za 
eno ali največ dve leti, nakar je bil 
moj cilj Milan. Na tržaški univerzi 
sem se takoj znašel in sklenil ostati 
tukaj. Ustvaril sem si sodelavce in pri
jatelje ter bil kar šestnajst let ravna
telj leposlovne fakultete. Sedaj sem v 
pokoju, Trst pa mi je ostal vedno v

srcu. Tukaj preživim en teden ali dva 
v mesecu. Ohranil sem dobre vezi z 
univerzo in z nekdanjimi kolegi, sedaj 
pa se prvenstveno posvečam inštitutu 
Gramsci.«

Trst je mesto, ki nima najboljšega 
odnosa s kulturo, predvsem ne s 
»svojo« kulturo. Tudi univerza je 
zato nekam oddaljena od tukajšnje 
stvarnosti in tudi od utripa, ki ga, 
hočeš nočeš, živi in doživlja to mes
to. Kaj mislite vi o tem?

»Trst ima zelo dobro univerzo, ki pa 
je tudi fizično zelo oddaljena od mes
ta. Jaz sem hotel vedno ostati na le
poslovni fakulteti, ki ima sedež v mes
tnem središču in je tudi fizično v več
jem stiku z mestom. Odnos do kulture, 
na katerega se nanaša vaše vprašanje, 
pa je v marsičem odvisen tudi od gos
podarske vloge Trsta, ki je danes zelo 
različna od vloge, ki jo je mesto imelo 
pred leti. Večnarodnost je za Trst še 
vedno zelo hud problem. Poglejmo 
tudi vlogo tukajšnjih raziskovalnih us
tanov in centrov, ki so zelo ugledni in 
ki si prizadevajo vzpostaviti pravilne

odnose z mestom in se vanj vživeti. 
Tega cilja pa ne morejo zlahka doseči, 
prav nasprotno.«

Trst je z eno nogo v Evropi, z dru
go pa caplja za njo. Na nekaterih 
področjih velja za odprto in moder
no mesto, na drugih pa je ujeto v 
konformizem in v provincialnost, 
katere se ne more na noben način 
otresti. Ima to mesto zato sploh eno 
svojo bodočnost?

»Ce človek redno prebira nekatere 
rubrike tukajšnjega italijanskega 
dnevnika ali pisma, ki jih ta časopis 
redko objavlja, ne more biti preveč 
optimist glede razvoja in bodočnosti 
tega mesta. To pa je samo ena plat 
medalje v stvarnosti, ki ima škodljivo 
tendenco, da zaostruje in večkrat tudi 
dramatizira svoje probleme. Svet na
preduje z zelo hitrimi koraki, treba je 
zato dohitevati čas, se posodabljati, 
vsestransko krepiti znanje in širiti 
svoja obzorja. Tisti, ki zaostaja, tvega, 
da bo izginil ali se potopil. To velja za 
Trst in seveda tudi za vse nas.«

SANDOR TENCE

Človek obvladuje kompjuter ali je od njega obvladan? Na tako vprašanje bi 
danes lahko s precejšnjo gotovostjo odgovorili, da človek še vedno obvladuje 
kompjuter, kljub temu pa je organizacija življenja v sodobnih razvitih družbah 
že v znatni meri skoraj nevarno odvisna od računalnikov, informatskih in tele- 
matskih mrež. Dovolj je okvara na računalniku ali na eni od teh mrež, da je 
določen sektor povsem blokiran. Pomislimo le na banke, na časopise, na letalske 
polete, na računalnike, ki vodijo robotizirane tovarne...

Te niso edine nevarnosti »elektronizirane« in »informatizirane« družbe: in
formatizacija vse bolj ogroža človekovo zasebnost, vse več se v raznih bankah 
podatkov kopiči informacij o posamezniku, ki tvega po eni strani, da postane 
številka, po drugi pa, da povsem izgubi pravico do zasebnega življenja. To pa še 
ni vse. Ameriška producentska hiša Walt Disney je s svojim filmom Tron že 
napovedovala človeško družbo, ki se udejanja v kompjuterju. Film pripoveduje o 
fantu, ki je po čudnem naključju pahnjen v videoigro, s katero se je zabaval na 
svojem personalu. V tem okviru doživi vse namišljene elektronske pustolovščine, 
v katere je prej »pehal« svoje elektronske junake.

Ta fantazija bi v kratkem lahko postala stvarnost, morda zelo nevarna stvar
nost, ki bi lahko človeka zasvojila, kot ga sedaj zasvaja kokain. V sorazmerno 
bližnji prihodnosti bi namreč lahko vsakdo od nas doživljal svojo elektronsko 
fikcijo, ta umetni elektronski svet pa naj bi človeku povzročal take občutke in 
mu dal tako zadoščenje, da bi lahko povzročal psihično zasvojenost, kot in še 
bolj kot droge.

To so predvidevanja izvedencev za prihodnja leta. A tudi stvarnost se ne 
oddaljuje od fantazije. Po poročanju dopisnika turinske Stampe imajo arhitekti 
univerze v North Carolini že na razpolago kompjuter, s katerim lahko do potan
kosti narišejo hišo in omogočijo klientu, da si jo ogleda. Arhitekt in klient si 
morata nadeti posebne naočnike, ki so v bistvu majhna televizijska ekrana, in 
posebne elektronske rokavice. In oba imata občutek, da sta v pravi hiši. Klient si 
želi okno drugje? Hoče razširiti vrata ali premakniti steno? Arhitekt jo »zgrabi« z 
elektonskimi rokavicami in mu ustreže.

V vojaškem oporišču Dayton se ameriški piloti urijo v vojnih spopadih s 
podobnim sistemom. Sedejo v pilotsko kabino, nadenejo si naočnike in rokavice 
in že se znajdejo sredi bitke, ki plamti na ekranu računalnika. Po pričevanju 
inštruktorjev se mladim pilotom zdi, da sodelujejo v pravi bitki in ob koncu vaje 
pridejo iz kabine pretreseni in znojni: za nekaj minut je bila stvarnost, ki so jo 
doživljali, vojna.

V mestecu Redwood City pa raziskovalec Jason Lanier, ki je po mnenju 
številnih izvedencev pravi guru novih elektronskih občutkov, daje obiskovalcem 
vtis, da letijo skupaj z jato golobov. Jason Lanier je prepričan, da si bo v bližnji 
prihodnosti vsakdo lahko ustvaril svoja osebna elektronska nebesa ali pekel. 
Današnji stroji so še nepopolni in izredno dragi, s tehnološkim napredkom in 
višjo proizvodnjo pa ni izključeno, da bodo doživeli podoben uspeh kot personal 
kompjuterji.

Italijanski raziskovalci, ki se ukvarjajo z »umetno stvarnostjo«, pojasnjujejo, 
da so naočniki v bistvu mikrotelevizijske kamere, ki omogočajo tridimenzional
no dojemanje umetne elektronske stvarnosti, elektronske rokavice ali elektron
ski kombinezon pa vsebujejo kopico senzorjev, ki omogočijo, da se točno določi 
položaj roke in telesa. Te podatke obdela računalnik in jih vnese v elektronsko 
stvarnost. Toda prenos podatkov in »občutkov« ni enosmeren od človeka do 
kompjuterja, pač pa obejesmeren. Če na primer učenec-pilot med svojim navi
deznim elektronskim poletom pospeši hitrost »letala«, občuti na telesu večji 
pritisk, kot če bi vodil resnično letalo. Po oceni raziskovalcev je bil skoraj rešen 
problem, kako vzbuditi v človeku občutek teže in pritiska, medtem ko je treba 
še rešiti problem kožne percepcije, da bo tudi v elektronski »stvarnosti« človek, 
občutil toploto in hlad, mehkobo in grobost, mokro in suho.

Kako bo lahko vse to učinkovalo na človeka? Ali bodo ljudje v elektronskih 
nebesih iskali uteho za sivino vsakodnevne realnosti? Ali bodo morale oblasti v 
prihodnje izvajati nad kompjuterskimi programi še strožjo cenzuro kot nad fil
mom in ukrepati kot proti drogi? Na ta vprašanja danes ni mogoče odgovoriti. 
Dosedanje izkušnje kažejo, da je tudi v informatiki prisotna ista dvojnost kot v 
skoraj vseh človeških dejavnostih in še zlasti v tehnologiji: lahko je človeku 
koristna, lahko pa tudi hudo škodljiva, odvisno pač od tega, kako jo človek 
uporablja. Najbolj nazorno in dramatično je ta dvojnost prisotna v jedrski tehno
logiji: lahko bi postala vir neizčrpne in neonesnažujoče energije, obenem pa je 
proces, na katerem temelji vodikova bomba s smrtonosno rušilno močjo. Pa tudi 
sama roka je lahko nežna materina dlan, ali surova pest grobjana.

Nekaj podobnega velja za nastajajočo »elektronsko stvarnost«: nastala je kot 
vojaška tehnologija, ki jo danes uporabljajo in razvijajo tudi v civilne namene in 
za družbeno pomembne ter koristne projekte. Lahko pa se spremeni v zabavo - 
kar ne bi bilo nič hudega - in celo v drogo.

Zaradi potencialne nevarnosti najbrž ni mogoče ustaviti iskanja, saj bi se 
človek s tem odpovedal delu samega sebe. Nujno pa je, da k raziskovanju in 
ustvarjanju pristopa zavestno, da družba dodobra pozna vse potencialne možnos
ti in nevarnosti novih tehnologij in dosežkov, predvsem pa, da je vsak član 
človeške skupnosti kulturno dovolj osveščen in zato podkovan - lahko bi rekli 
celo »oborožen« - za uporabo novih sredstev. Kulturna širina in prožnost sta 
odločilnega pomena, še zlasti pa bo odločilna srčna kultura, ki edina lahko 
omogoči človeku, da vsestransko obvlada stroje in da ni od njih obvladan.

VOJMIR TAVČAR

V zadnjem času so v Jugoslaviji pri
čeli objavljati spomine predstavniki 
mlajše generacije partijskih reformis
tov, ki so morali oditi s političnega 
prizorišča v začetku sedemdesetih let. 
Osrednje mesto zavzemajo pri tem hr
vaški partijski reformisti, ki so bili ta
krat najbolj glasni, pa tudi najbolj do
sledni, dasiravno se je doslednost po
gosto srečevala s pojavi, ki so jih mar
sikje imeli naravnost za nacionalistič
ne. Na Hrvaškem se je tedaj razvilo 
tako imenovano »narodno gibanje«, ki 
si- je prizadevalo, da bi Hrvatski kon
čno priznali dejansko enakopravnost v 
federaciji; to naj bi seveda veljalo tudi 
za druge republike in narode, ki naj bi 
Postali gibalo v jugoslovanskem dr
žavnem sistemu.

Na Hrvaškem je te dni izdal knjigo 
»Hrvaška pomlad« Mika Tripalo, ki je 
bil eden najvplivnejših v »narodnem 
gibanju«, kmalu pa se bo na trgu poja
vila tudi knjiga Savke Dabčevič-Ku- 
čar, ki je bila takrat predsednik CK 
ZK Hrvatske. Tako prvi, kakor druga 
sta bila nosilca nove hrvaške politike. 
Sodeč po prvih izsekih, kakor tudi po 
Tjenih razlagah, bo Dabčevičina knji
ga v marsičem izhajala iz istih pogle
dov, ki jih je gojil Tripalo, le da bo 
fniela svojo osebno noto.
. Mika Tripalo je dodobra poznal in 
'Tlel tako ali drugače opraviti z najpo
membnejšimi jugoslovanskimi politič
nimi možmi (Tito, Kardelj, Rankovič, 
oakarič in mnogi drugi), ki jih obrav- 
•tava tudi v knjigi. Med drugim je 
^Oano, da ga je imel Tito ves čas v 
Plslih in se ni mogel načuditi, ko mu 
i® Tripalo sporočil, da namerava ne
preklicno odstopiti.

Značilnost Tripalo ve knjige je zlasti 
'd tem, da mirno analizira tedanje sta- 
■Pe in dogodke in ne vztraja na skle- 
PU' da so zdajšnje jugoslovanske kriz

Mika Tripalo in Savka Dabčevič-Kučar o »narodnem gibanju«

Nekdanje podobe in današnje podobnosti
ne razmere neposredna posledica poli
tike in politikov, ki so v 70. letih str
moglavili jugoslovanske reformatorje 
in njihovo gibanje. Politično izhaja 
knjiga iz stališč in sklepov predvsem 
9. kongresa ZKJ, ki je bil leta 1969, ter 
tudi iz sklepov desete seje CK ZK Hr
vaške, ki je bila te dni pred 20 leti. 
Kakor je 9. kongres podčrtal, da jugos
lovanska federacija »izhaja iz repub
lik«, tako je deseta seja proglasila, 
med drugim, tudi »odprtost jugoslo
vanskega gospodarstva«. Tudi drugi 
politični shodi so takrat pomenili v 
bistvu konec unitarističnih teženj.

Skratka federacija naj bi delovala 
na temelju dogovora, ne pa preprosto 
avtoritarno, z vrha. Toda »pomladan
ski vetrovi« so zapihali premočno, po
nekod (zlasti na Hrvaškem) je tedaj 
res prišlo tudi do nacionalističnih iz
gredov. Jugoslovansko vodstvo, ki se 
ni hotelo odpovedati vodilni vlogi, se 
je odločilo pripeljati barko spet v mir
ne vode z vrha dirigirane politike, ka
kor trdi Tripalo. Po avtorju je 21. seja 
CK ZKJ, ki je sledila, pomenila povra
tek k neostalinističnemu sistemu in je 
obnovila vlogo partije, ki je spet vzela 
vse v svoje roke. Tedaj so z gospodar
skega zornega kota pričeli uveljavljati 
tako imenovano »dogovorno ekonomi
jo«, katere posledica pa je današnja 
gospodarska (in politična) kriza.

Tripalo pikro meni, da ima v takem 
socializmu proletariat tako rekoč vse 
pravice, »delavec pa nobene«. Knjiga

je kar se da zanimiva. Tako na primer 
razlaga, kako je obisk Brežnjeva v Ju
goslaviji leta 1971 prispeval k preob
ratu jugoslovanske politike, kako je 
ravnal, zlasti pa, kdo je najbolj vplival 
na Titove odločitve, zakaj in kako so 
leta 1968 v Beogradu namenoma pri
pravili napačno državno bilanco. Av
tor v knjigi, ki zaobjema dogajanja od 
1962. do 1971. leta, trdi, da so se leta 
1971 žal spet odločili za politiko »ožje
ga kroga«, »maloštevilnih dejavnikov«, 
se pravi za navidezno demokracijo.

Mika Tripalo pojasnjuje, da tako 
imenovano narodno gibanje ni bilo ni
koli samo narodno, pač pa tudi gospo
darsko in socialno. Res je sicer, da je 
tu pa tam prihajalo do bolj ekstremnih 
nacionalnih pojavov, toda zvezna poli
tika je z 21. sejo pokazala, da žrtvuje 
dolgoročne demokratične cilje zaradi 
posameznih epizod. Prav tako pojas
njuje, da tedanje »narodno gibanje« 
nikoli ni iskalo »podpore« v drugih 
krajih Jugoslavije, kakor danes delajo 
organizatorji srbskih mitingov.

Skratka, takrat je šlo, da bi ubrali 
»novo, demokratičnejšo« socialistično 
pot, ki so jo zaman iskali od leta 1948, 
ko je prišlo do spora s Stalinom. Tedaj 
je bila na oblasti stara garda politikov, 
ki so bili ugledni »revolucionarji«, vz
trajno pa so se držali svojih stolčkov. 
Za to garnituro je bilo značilno tudi, 
da se je kaj malo spoznala na gospo
darske probleme, zlasti pa na razvoj
ne. Kljub temu pa so se nekateri novi

in mlajši kadri le uspeli prebiti do vo
dilnih položajev.

Med njimi so bili, poleg Tripala, 
Savka Dabčevič-Kučar, Dušan Drago- 
savac, Pero Pirker in drugi. Izstopala 
pa je, v vsakem primeru, Dabčevičeva, 
ki je imela dragoceno znanstveno in 
strokovno gospodarsko podlago. Štu
dirala je v SZ, pozneje v Združenih 
državah, izpopolnjevala se je v Franci
ji. Bila je tudi profesor ekonomije na 
zagrebški univerzi. Toda ne ona, ne 
drugi tovariši iz tega kroga, niso imeli 
dovolj političnih izkušenj. Med dru
gim, ugotavlja Tripalo, niso upošteva
li, da glavnih stališč posameznih kon
gresov v Jugoslaviji prejšnje garniture 
niso dosledno uresničevale in da so 
jih uveljavljale samo, kolikor je to us
trezalo glavnemu vodstvu.

Skupino je brezdvoma prevzela do
ločena evforija, ki je pripomogla k 
temu, da je izgubila stik »s stvarnimi 
možnostmi in nevarnostmi za vogali«. 
Zanimivo vlogo je pri tem igral pred
stavnik hrvaške ZK Vladimir Bakarič, 
kije že prej spoznal, da je socialistični 
razvoj pogojen z odločnejšo kadrovsko 
prenovo, natanko pa je poznal tudi vo
dilno jugoslovansko »nomenklaturo« 
in vedel, da pretiranih novosti v smeri 
dejanske demokracije ne bo sprejela. 
Tako je z ene strani v bistvu podprl 
prodor Savke Dabčevič, Mike Tripala 
in drugih, z druge pa jih je pričel tudi 
kmalu opozarjati, naj brzdajo svoja 
hotenja.

Tripalo ugotavlja, da je bila značil
nost preteklih partij v tem, da so lah
ko podpirale samo enega liderja. Na 
vztrajanje novih in mlajših kadrov, naj 
jim pomaga pri reformnih prizadeva
njih, je Bakarič navadno odgovarjal, 
»da ne bo šel v bitke, ki so vnaprej 
izgubljene«, dasiravno se zaveda, »da 
brez izgubljenih bitk ne bo napredka«.

Pozornost zbujajo ocene, ki jih daje 
Tripalo o posameznih jugoslovanskih 
voditeljih. Brez zadržkov naglaša ka
rizmatični pomen Tita, ki je ostale da
leč prekašal, žal pa je bil vseskozi 
ujetnik dogem, kakršne so bile razred
ni boj, vodilna vloga KP, demokratični 
centralizem in podobno. V glavnem 
negativna je ocena o Kardelju, »ki da 
je teoretiziral pogosto daleč od objek
tivnih stanj«. Avtor iskreno priznava, 
da okrog leta 1970 kajpak niso mogli 
podpirati vizije političnega pluraliz
ma, kakršna je danes s strankami in 
gibanji. Še kako pomemben korak na
prej pa so le storili s tem, ko so spo
znali, da je »enopartijski sistem«, s 
partijo kot nezmotljivim dejavnikom, 
preživel in da je že hudo zaviral druž
beni razvoj.

Knjiga je sicer oseben, vendar nazo
ren pregled tedanjega stanja. Na kon
cu pa avtor bralcu ponuja, v podkrepi
tev svojih ugotovitev in tez, naj sam 
presodi o tedanjem gibanju. Podobno 
mnenje bo navedla, kakor napovedu
jejo, Savka Dabčevič-Kučar, v knjigi, 
ki jo pripravlja. Nemara bo priporoči
la, »da se ni treba vračati v tedanje 
čase«, da pa je kajpak »nujna njihova 
zgodovinska analiza«. Iz teh knjig o 
tedanji »politični pomladi« pa, čisto 
politično, pronica naslednja teza: v po
litiki nikoli ne bi smeli podpirati ene
ga dejavnika, denimo države, partije, 
naroda, marveč človeka kot najbolj 
svobodnega državljana in glavnega 
razvojnega gibala.

MIRO KOCJAN
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V sinočnjem 7. kolu košarkarskega pokala prvakov

Philips razočaral, Jugoplastika brez težav
Danes v Stockholmu

Žrebanje skupin 
za nogometno EP

Antonello Riva (na sliki AP med srečanjem proti Makabiju v okviru 6. kola, 
ko se bori z Jamchyjem, Simsom in Mageejem) se je tudi sinoči proti Limo- 

gesu požrtvovalno boril, a porazu se ni mogel izogniti

PHILIPS - LIMOGES 99:104
(43:43)
PHILIPS: Aldi 8, Pittis 6, D Antoni 

9, Cureton 4, Meneghin 3, Riva 22, 
Montecchi 12, McAdoo 35.

LIMOGES: Verove, Jullien 3, Da- 
coury 29, Brooks 18, Ostrowski 17, 
Dancy 14, Collins 13, Demory 2, Ves- 
tris 8.

SODNIKA: Mas (Šp.) in Zych (Pol.); 
PM: Philips 25:32, Limoges 11:17; 
PON: Collins (36J, Demory (38), D'An- 
toni (40); 3 TOČKE: Pittis 0:1, Riva 
3:4, Montecchi 2:3, McAdoo 0:1, Julli
en 1:2, Dacoury 4:4, Dancy 2:2, Col
lins 2:2, Demory 0:2; GLEDALCEV: 5 
tisoč.

MILAN — Sinočnje zadnje sreča
nje prvega dela pokala prvakov je 
bilo verjetno usodno za Milančane. 
Matematika jih sicer dokončno še ne

OSTALA IZIDA 7. KOLA
Commodore - Barcelona 
Aris - Makabi

LESTVICA

56:67
98:81

Jugolpastika 7 6 1 640:528 12
Barcelona 7 5 2 604:502 10
Limoges 7 5 2 659:606 10
Aris 7 5 2 647:621 10
Makabi 7 3 4 565:581 6
Philips 7 3 4 612:646 3
Commodore 7 1 6 561:629 2
Lech 7 0 7 564:749 0

PRIHODNJE KOLO (8.2.) 
Limoges - Makabi Tel Aviv, Lech 
Poznan - Aris Solun, Philips Milan - 
Commodore Den helder, Barcelona - 
Jugoplastika Split.

obsoja, vendar bi morali v povratnih 
sedmih srečanjih igrati nad vsakim 
pričakovanjem, da bi lahko še upatili 
na uvrstitev v zaključni del. Glede na 
sedanje stanje v Philipsovi ekipi pa je 
kaj takega težko pričakovati: igralci

so brez idej, počasni, tako da so jim 
nasprotniki uhajali od vsepovsod. 
Zlasti slabi so bili v obrambi, kamor 
so se tudi vse prepozno vračali. Pri 
Francozih je posebno dobro igral Da- 
coury, ki je bil tudi najbolj zaslužen

za uspeh svojega moštva. Philips je 
lahko računal le na doprinos kakega 
posameznika, kot na primer McAdoo- 
ja, a tudi njegovih 35 točk ni nič po
magalo.

LECH - JUGOPLASTIKA 73:120
(38:53)
LECH: Korkia 8, Baran, Garstka, Bo- 

gutcki 2, Martinkovski 4, Puc 5, Jeho- 
rek 27, Szafranski, Kijevsoki 15, Tor- 
govski 12.

JUGOPLASTIKA: Sretenovič 8, Pe- 
rasovič 25, Pavičevič 10, Kukoč 11, So- 
bin 7, Tabak , Ivanovič 23, Savič 4, 
Radja 19, Naglič 8.

SODNIKA: Rigaš (Gr.) in Tasev 
(Bol.); GLEDALCEV: približno 7 tisoč.

POZNAN — Po sinočnji prepričljivi 
zmagi proti Poljakom so si pri Jugop- 
lastiki očitali le to, da prvega dela 
niso zaključili s polnim izkupičkom, 
saj so v prejšnjem kolu doma po ne
potrebnem prepustili točki grškemu 
Arisu. O sinočnjem srečanju ni kaj do
sti povedati, saj so Spličani nasprotni
ka nadigrali v vseh elementih in kon
čni uspeh ni bil za trenutek v dvomu: 
v bistvu je šlo le za težji trening, saj je 
že od vsega azčetka bilo jasno, da so 
se Poljaki nekako »slučajno« znašli 
med osmerico najboljših ekip Evrope. 
Spličani so takoj začeli diktirati silovit 
tempo in prednost je se je iz minute v 
minuto večala (znašala je celo 47 
točk). V drugem polčasu so zato dobili 
priložnost tudi tisti, ki so običajno na 
klopi in tako so se domačini izognili 
še hujši katastrofi.

STOCKHOLM — V Stockholmu bo- 
danes žrebanje kvalifikacijskih skupin 
za evropsko nogometno prvenstvo, ki 
bo od 10. do 26. junija 1992 na Šved
skem. Kvalifikacij se bo udeležilo 34 
.reprezentanc, ki so jih razdelili v 5 
skupin.

V prvi so nosilci skupin, in sicer Ni
zozemska, Anglija, Španija, Italija, Ju
goslavija, ZRN in Romunija. Ostale 
skupine so tako sestavljene:

2. SKUPINA: SZ, Ulster, ČSSR, Dan
ska, Belgija, Škotska, Portugalska.

3. SKUPINA: NDR, Avstrija, Mad
žarska, Francija, Poljska, Grčija, Bol
garija.

4. SKUPINA: Irska, Švica, Wales, 
Turčija, Norveška, Severna Irska, Fin
ska.

5. SKUPINA: Malta, Ciper, Luksem
burg, Albanija, San Marino in otoki 
Faroer.

Piša boljša od Romunije
PIŠA — V prijateljskem nogometnem 

srečanju je Piša s 3:0 (0:0) premagala rep
rezentanco Romunije. Strelca: Incocciati 
v 59' in 82' ter Cuoghi v 69'.

Sestanek na Deželi F-JK
VIDEM - Podpredsednik deželnega 

odbvora Francescutto in odbornik za 
šport Gonano sta se včeraj sestala s 
predsednikom deželnega dobora nogo
metne zveze Meroiem, ki so ga spremlja
li člani glavnega odbora. Meroi je podčr
tal družbeni pomen amaterskih društev, 
a tudi težave davčnega in sanitarnega 
značaja in naglasil nujo, da ne bi prišlo 
do zamud pri izplačevanju podpor, ki so 
sedaj v pristojnosti pokrajin in občin. S 
strani dežele je bila poudarjeno razume
vanje za navedena vprašanja in obljub
ljeno, da se bodo v okviru pristojnosti 
tudi zavzemali za njihovo reševanje.

V L kolu Davisovega pokala

»Modri« razočarali
CHRISTCHURCH (Nova Zelandija) — 

Jugoslavija je slabo začela svojo pot v 
Davisovem pokalu, saj po prvem dnevu 
1. kola svetovne skupine z 2:0 izgublja 
proti Novi Zelandiji.

Najprej je presenetil Kelly Everdnen, 
ki je uvodnem srečanju, potem ko je iz
gubil prva dva seta proti Slobodanu Ži- 
vojinoviču, obrnil rezultat v svojo korist. 
V ospredje je zatem stopil še 20-letni de
bitant Brett Števen (429. na svetovni les
tvici), ki je v samih treh setih spravil na 
kolena dosti bolj kvotiranega Gorana Pr
piča (43. na lestvici ATP). Rezultata:

Everdnen - Živojinovič 6:7 (7:1), 3:6, 6:3, 
6:2, 6:4; Števen - Prpič 6:4, 6:2, 6:4.

Danes Italija 
proti Švedski

CAGLIARI — Pot v Davisovem pokalu 
bo danes začela tudi Italija, ki jo čaka 
verjetno nepremostljiva ovira, močna 
švedska reprezentanca. Včeraj so opravi
li žrebanje, po katerem se bo Cane v pr
vem današnjem dvoboju pomeril s 
Svenssonom, zatem pa Camporese z Wi-

landrom. Jutri (seveda če ne bo dež, ki je 
včeraj zjutraj neusmiljeno lil, prekrižal 
ralunov) bo na vrsti srečanje dvojic med 
Nargisomin Pistolesijem ter Jarridom in 
Gunnarssonom. Zadnji tekmi posamezni
kov bosta v nedeljo, ko bo na igrišče 
najprej stopil Camporese. V italijanskem 
taboru seveda upajo, da tedaj vse le ne 
bo končano in da bo zatem Canč odigral 
odločilno srečanje proti VVilandru. Po 
mnenju Panatte imajo Italijani 40% mož
nosti, da se prebijejo naprej, čeprav ne 
pozablja, da so Švedi na zadnjih šestih 
izvedbah bili vsakokrat v finalu. Panatta 
veliko računa na prednost domačega ig
rišča in na to, da igrajo na peščenem te
renu, poleg tega naj bi bili njegovi igral
ci v izvrstni formi. Poleg srečanj med Ju
goslavijo in Novo Zelandijo ter Italijo in 
Švedsko bodo ta teden na vrsti še dvo
boji ZRN - Nizozemska, Argentina - Izra
el. Avstralija - Francija, Češkodslovaška 
- Švica, ZDA - Mehika ter Španija - Av
strija. Zanimivo je, da ne bo nastopilo 
kar sedem (vključno z Lendlom, Becker
jem in Edbergom) od desetih najboljših 
igralcev na svetu: najviše uvrščeni igra
lec na lestvicah ATP je tako Američan 
Brad Gilbert.

Danes in jutri na koprski Bonifiki

Tudi Dinamo in Olimpija na nogometnem turnirju
KOPER — Konec tedna bo Obala v 

znamenju nogometa. Na koprski Bonifiki 
bo danes in jutri 8. nogometni turnir Ko
per '90, najmočnejši turnir v Sloveniji, ki 
se vse bolj uveljavlja tudi v jugoslovan
skem nogometnem prostoru. Letošnja 
udeležba prekaša vse dosedanje, saj bos
ta nastopila dva prvoligaša - Olimpija in 
prvič član velike četverice, Dinamo, je
senski prvak 1. ZNL. Družbo jima bosta 
delala medrepubliška ligaša Zagreb in 
Koper.

Gostitelji so se na nogometni spekta
kel vestno pripravili. »Vse je piripravlje- 
no, izdali smo tudi priložnostni bilten v 
katerem smo predstavili vse udeležence, 
ki jih čakajo lepi pokali, ki jih bodo pre
jeli tudi najboljši igralec, strelec,_ vratar 
in najbolj disciplinirana ekipa. Želimo, 
da se udeleženci dobro počutijo med 
nami in da bodo ljubitelji nogometa ob 
njihovi igri prišli na svoj račun. Če bo 
vreme ugodno, bo šel letošnji turnir prav 
gotovo v zgodovino koprskih turnirjev 
kot najuspešnejši doslej,« nam je med 
drugim povedal predsednik organizacij
skega odbora Branko Pahor.

Dinamo je prvi favorit turnirja, saj bo 
nastopil v najmočnejši postavi. Olimpija

mu bo želela prekrižati račune, kar je 
mogoče, saj je v dosedanjem pripravljal
nem obdobju dosegala boljše rezultate; 
za oba prvoligaša pa je koprski turnir 
prva predstavitev njunih ambicij v pr
venstvu. Svoje tihe načrte imata seveda 
tudi Zagreb in Koper. Sposobna sta pre
senetiti, to pa bo tudi poseben draž tur
nirja, za katerega na Obali, pa tudi vsej 
Istri in Primorski, vlada ogromno zani
manje. (Kreft)

PROGRAM: danes ob 13.30: Olimpija - 
Zagreb (sodi Vidali), ob 15.30: Dinamo - 
Koper (sodi Burič); jutri ob 13.30: tekma 
za tretje mesto (sodi Babič); ob 15.30: fi
nale (sodi Avsec)

Koprski košarkarji izvrstni
KOPER -- Košarkarje Kopra, ki kot 

novinci uspešno igrajo v prvi slovenski 
ligi,' vodi novi trener Željko Cigler iz 
Zagreba: Pod njegovim vodstvom so Ko
prčani za malo premagali vodilno Celje, 
ko so presenečenje zapravili v zadnjih 
minutah igre, pred dnevi pa so z 18 toč
kami razlike (96:78) zasenčili Helios, ki je 
tretji na lestvici. Pri Kopru se je še pose
bej odlikoval branilec Kraševec, ob njem

pa visoki Novakovič, Bursič in Tomovič, 
ki je sicer član ljubljanske Olimpije, igra 
pa z dvojno registracijo. Na lestvici so 
trenutno na petem mestu z lepimi obeti, 
da se uvrstijo v play off, kar bi bil sijajen 
uspeh, če vemo, da so pred startom načr
tovali obstanek v Ugi. (Kreft)

V znamenju atletike
Primorska bo letos zagotovo središče 

slovenskih atletskih dogajanj, saj bo no
voustanovljeno Atletsko društvo Primor
ske organizator kar osmih republiških in 
mednarodnih tekmovanj. Uvodna atlet
ska prireditev pa bo slovensko prvenstvo 
v krosu po koprski Bonifiki. Osrednja at
letska slovenska zveza je organizacijo 
zaupala koprskim atletskim delavcem, ki 
so bili sijajni organizatorji lanskoletnega 
prvenstva v krosu in krosa za pokale 
Dela. Slovensko prvenstvo v krosu bo v 
nedeljo, 11. februarja, in bo tudi izbirno 
za nastop republiške reprezentance na 
državnem prvenstvu, ki bo v Titogradu. 
Že danes pa bo v Ljubljani dvoranska 
absolutno prvenstvo Jugoslavije, na ka
terem bodo primorski atleti nastopili 
združeni pod AD Primorska; nastopilo 
jih bo dvanajst. (Kreft)

naše šesterke v pokrajinskih prvenstvih - naše šesterke v pokrajinskih prvenstvihV Gortini za smučarski SP

Jutri in v nedeljo 
moška smuka

GORTINA D AMPEZZO — Gortina 
je na tekmo za svetovni pokal čakala 
šest let, od 2. februarja 1984, sedaj pa 
jih bo imela kar dve: jutri in v nedeljo 
bosta namreč v tem kraju moška smu
ka. Včeraj so izpeljali dve poskusni 
vožnji, v katerih je največje presene
čenje pripravil Italijan Ghedina, ki si 
je bliskovito opomogel po hudem pad
cu v Kitzbiihlu, kjer si je pred 12 dne
vi zlbmiU rebro in se močno udaril v 
ramo. Marsikdo je pravil, da je zanj 
sezona končana, a njegov zdravnik je 
napovedal, da pred koncem tega me
seca ni mogoče računati nanj. Ghedi
na pa je vse napovedi postavil na gla
vo in včeraj je v prvem spustu dosegel 
najboljši čas (drugouvrščenemu Av
strijcu Ruppu je zadal skoraj sekudno 
zaostanka, slovitemu Zurbriggnu pa 
skoraj sekundo in pol). V drugem 
spustu je bil Ghedina peti, skupaj s 
Skaardalom.

Najboljši je bil Kanadčan Be)czyk, 
ki je prehitel Švicarja Gigandeta, Av
strijca Rescha in Zurbriggna.

Danes ženski smuk
VEVSONNAZ (Švica) — Švicarka 

Maria Walliser je dosegla najboljši čas 
v 3. in zadnjem poskusnem spustu 
pred današnjim smukom, veljavnim za 
svetovni pokal.

Za Walliserjevo so se uvrstile Merle 
(Fr.), Wolf (Av.), Wallinger (Av.), Schu- 
ester (Av.) itd.

Na Goriškem 
1. ŽENSKA DIVIZIJA

Obe slovenski ekipi sta tokrat zma- 
gjali. Agorest je imel lahko nalogo pro
ti zadnjeuvrščeni postavi iz Vileša, 
Soča Cassa di Risparmio pa je odpra
vila Fincantieri.
SOČA CASSA Dl RISPARMIO Dl 
GORIZIA - A. R. FINCANTIERI 3:1

(16:14, 7:15, 15:5, 15:8J
SOČA: E.,M. in A. Černič, K. in S. 

Princi, Florenin, Devetak in Tuniz.
Po tekmi, ki je trajala skoraj poldru

go uro, so sočanke zmagovito zapusti
le igrišče. Tokrat niso ostali razočara
ni niti gledalci, saj je bilo srečanje za
nimivo. Predvsem v 3. in 4. setu so se 
naše odbojkarice zelo izkazale v vseh 
elementih igre, tudi v sprejemu, v ka
terem so po navadi veliko bolj statič
ne. Pokazale so tudi veliko borbenost 
in požrtvovalnost, kar jim po navadi 
manjka. (E. Č.)

LESTVICA: Mossa 12, ACLI Ronchi 
10, Agorest, Azzurra in Libertas Cor- 
mons 8, Soča Cassa di Risparmio in 
Farra 6, Šale Sicilia, Grado in Svag 
Dizorz 2, Villesse 0.

1. MOŠKA DIVIZIJA
Vsi naši predstavniki so v zadnjem 

kolu zmagali in so z 2 točkama za vo
dečim Caldinijem, ki je odpravil ne
posrednega tekmeca, šesterko iz Gra- 
deža.

IZIDI 3. KOLA: Naš Prapor - Liber
tas Cormons 3:0, Staranzano - Soča So- 
bema 1:3, 01ympia - Armonia e salute 
3:0, Grado - Caldini 0:3, ACLI Ronchi - 
Intrepida Mariano 0:3.

LESTVICA: Caldini 6, Naš prapor, 
Soča Sobema, 01ympia in Grado 4, Li

bertas Cormons, Intrepida in Staranza
no 2, ACLI Ronchi in Armonia e Salu
te 0.

2. ŽENSKA DIVIZIJA
V 2. kolu se je 01ympia srečala z 

ekipo Šanson iz Lečnika, ki je najres
nejši kandidat za napredovanje in je 
izgubila po štirih setih igre.
OLVMPIA - SANSON 1:3

(14:16, 7:15, 15:6, 8:15)
OLVMPIA: Bertlini, Antoni, Brisco, 

De Biasi, K. in A. Corsi, Bevilacgua, 
Zotti, Bratina, Fičur, Chinese.

Igralke 01ympie so si pred domači
mi gledalci privoščile poraz proti do
bri ekipi iz Ločnika, ki sodi med najo
betavnejše v 2. diviziji. Prvi set, v ka
terem se je bil ogorčen boj za vsako 
žogo, je vsekakor odločal o nadaljnem 
poteku tekme. Pri rezultatu 14:14 so 
namreč domačinke napravile dve za
poredni napaki in set je bil odločen. V 
drugem nizu setu so prevladovale ig
ralke Šansona, saj so z odličnimi servi
si popolnoma onemogočile igro doma
čink. Tretji set je zasluženo pripadel 
01ympii, žal pa so v nadaljevanju do
mačinke napravile preveč napak, da 
bi lahko upale na končno zmago.

IZIDI 2. KOLA: 01ympia - Šanson 
1:3, Libertas Gorizia - Sagrado 3:0. Po
čival je Morarese.

LESTVICA: Šanson 4, 01ympia in 
Libertas Gorizia 2, ACLI Ronchi, Mo
rarese, Villacher Bier in Sagrado 0. 
ACLI Ronchi in Libertas Gorizia ima
ta tekmo manj, Villacher Bier ima dve 
tekmi manj.

UNDER 16 ŽENSKE 
A SKUPINA

Soča Gostilna Devetak mirno vodi v 
svoji skupini in ni prepustila niti toč
ke nasprotnikom.

SOČA GOSTILNA DEVETAK -
FINCANTIERI FRESCO DISCO- 

UNT
3:0 (15:5, 15:8, 15:5)
SOČA: Mirjam, Martina, A. in V. 

Černič, Princi, Tuniz, Devetak, Pelleg- 
rin.

Proti slabemu nasprotniku so sočan
ke zapravile kar preveč točk. Premoč 
je bila vidna, čeprav je kvaliteta zara
di prešibkega nasprotnika padla. Tudi 
tokrat so nastopile igrale mlajše igral
ke, ki so se zelo dobro izkazale. (E. Č.)

IZIDI 7. KOLA: Villacher Bier - 
Peli. Meri 3:0, Grado - Soteco Torriana 
1:3, Soča Gostilna Devetak - Fresco 
Discount 3:0.

LESTVICA: Soča Gostilna Devetak 
14, Villacher Bier in Soteco Torriana 
10, Grado in Peli. Meri 6, Libertas Go
rizia 4, Svag Dizorz 2, Fresco Discount 0.

B SKUPINA
Tokrat sta se v derbiju pomerili slo

venski ekipi Agoresta in 01ympie. 
Zmagale so belo-plave, Agorest pa je 
doživel že tretji zaporedni poraz. 
SANSON - SOVODNJE AGOREST

3:0 (15:1, 15:4, 15:5)
SOVODNJE AGOREST: Sosol, Ja- 

kin, Peric, Sfiligoj, T. in V. Devetak, 
Jelen.

IZIDI 6. KOLA: Pieris - Šanson 0:3, 
Fresco Discount - Farra 3:0, Agorest - 
01ympia 1:3. Počivala je ekipa Liber
tas Villesse.

LESTVICA: Fresco Discount 10, 
Sansbn 8, 01ympia 6, Pieris 4, Agorest, 
Farra in Villesse 2.

UNDER13 ŽENSKE
V tej konkurenci je bil na vrsti der

bi med 01ympio in Šočo. Zmaga je to

krat pripadla Sovodenj kam, ki so na
sprotnice celo prehitele na lestvici. Do 
zmage se je prebil tudi Dom Robo, ki 
je prekinil serijo 4 zaporednih pora
zov.

IZIDI 11. KOLA: Dom Robo - Pieris 
3:0, Intrepida - Torriana 1:2, 01ympia - 
Soča 1:2, ACLI. Ronchi - Staranzano 
3:0, Sagrado - Pro Romans 3:0.

LESTVICA: Sagrado 32, Soča in Pro 
Romans 18, 01ympia in Intrepida 17, 
Staranzano 16, ACLI Ronchi 14, Torri
ana 12, Dom Robo 10, Pieris 5.

UNDER 13 MOŠKI
Prvenstvo se je začelo že takoj pod 

nesrečno zvezdo, saj je odbojkarska 
zveza morala sestaviti nov koledar. 
Sedaj pa tudi nov koledar je postal 
zamotan, ker 01ympia ni predstavila 
svoje ekipe kot napovedano. Skratka, 
vsaka ekipa počiva dvakrat. Na lestvi
ci doslej prepričljivo vodi Soča.

IZIDI 3. IN 4. KOLA: Soča - Torria
na 3:0; Torriana - OK Val 0:3.

LESTVICA: Soča 6, ACLl Ronchi 5, 
OK Val 4, Torriana 0. (MJ)

Na Tržaškem 
UNDER 16 ŽENSKE

BREG - RICREATORI COMUNALI
3:0 (15:5, 15:8, 15:7)
BREG: Bandi, Pettirosso, Bastia, 

Gobbo, Sancin, A. in S. Mauri, Cade- 
naro.

Brežanke so prvič v tem prvenstvu 
zmagale, čeprav so manjkale tri igral
ke. Zmago so si zaslužile, saj so igrale 
zbrano in prepričljivo. (Bandi)
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V sredo v Prosvetnem domu na Opčinah

Letošnji 22. občni zbor SD Polet 
za kakovost športnega delovanja

Jutri v košarkarski D ligi

Bosta Klobas in Ražem 
spet »osrečila« borovce?

Sredinega 22. rednega občnega zbora ŠD Polet na Opčinah se je udeležilo 
lepo število domačinov in gostov (Foto Križmančič)

Letošnji 22. redni občni zbor ŠD Polet 
(bil je v sredo zvečer v Prosvetnem 
domu na Opčinah) je med drugim vsebo
val tudi volitve nove vodilne garniture 
društva, ob predvidenih manjših premi
kih v ekipi, pa je bila poglavitna točka 
večera razprava o bodočnosti društva.

Številčno je tudi po manjši "čistki" 
društvo glede članstva pri zdravju, odbor 
pa stremi, da bi izboljšal možnosti špor
tnega udejstvovanja svojih članov. Načr
tuje se nov objekt na Pikelcu ali morda 
tudi drugje, postopek pa je ob sami fi
nančni plati zapleten tudi zaradi zakono
daje in ne nazadnje tudi birokracije.

Vsekakor je želja po trdno pokritem 
prostoru živa, in to ne samo pri ljudeh, 
ki so tesno v zvezi s športom.

Jedro občnega zbora sta bili poročilo 
predsednika Andreja Križniča in tajniš
ko, ki ga je podal Egon Kraus.

Ena bistvenih točk v poročilu Križniča 
je bil problem osipa mladih, ki se v dolo
čenem trenutku svoje tekmovalne dobe 
oddaljijo od društva. To ustvarja med vo
dilno garnituro in tekmovalnimi močmi 
vedno večji generacijski razkorak, 
»...svetujem, da mi vsi,« je povedal Križ
nič, »od upravnega odbora pa do vseh, ki 
se čutimo poletovce, trezno premislimo o 
tej realnosti in nato tudi storimo vse, kar 
je v naših močeh, da se ta fenomen od
pravi, seveda ne le z besedami, ampak z 
dejanji, novimi pobudami, ki bi to mladi-

Predsedniško poročilo je prebral 
Andrej Križnič (Foto Križmančič)

no ohranile oziroma privlekle v naš 
krog.«

Križnič je tudi omenil krvavo potrebo,, 
da si Polet za prihodnje delovanje prido
bi za svoje ekipe kakega pokrovitelja 
več.

V tajniškem poročilu je bila zaobjeta 
vsa dejavnost openskega društva.

Za kotalkanje je bil ob uspehih Sama 
Kokorovca zabeležen osip nekoliko sta
rejših tekmovalcev, za katere pa obstaja 
upanje, da se bodo pri društvu še udej
stvovali kot vaditelji in trenerji. Pri ko
šarki ni večjih težav s kadrom. V tej pa
nogi je minibasket številčno zelo dobro 
zastopan in se udeležuje vseh razpisanih 
turnirjev. Vseh košarkarjev je pri Poletu 
65. Društvo stvarno sodeluje s Kontove- 
lom in nabrežinskim Sokolom.

Balinanje je v ■ teku sezone doseglo 
boljše tekmovalne uspehe na začetku. 
Stezi Poleta predstavljata od pomladi do 
jeseni važen družabni center Opčin in 
trenutno edino možnost za rekreacijo. 
Aktivna je tudi šahovska sekcija, ki de
luje pod režijo Boža Filipoviča.

Občni zbor so pozdravili Zoran Sosič 
(odbor jusarjev), Rinaldo Vremec (SKD 
Tabor), Stojan Kafol (Jadran) ter Pavel 
Morpurgo (Slogta) in Paolo Milič (Hranil
nica in posojilnica Opčine).

Morpurgo je omenil sličnost proble
mov v vseh športnih društvih in se vpra

šal, kje so razlogi za osip mladiH.''Obe
nem se je pohvalno izrazil o sodelovanju 
Poleta z drugimi društvi, kar spada tudi 
v splošne smernice Sloge. Milič se je za
hvalil Poletu za sodelovanje pri otvoritvi 
novega sedeža posojilnice in nato spod
budil odbor k iskanju vseh možnosti za 
finančno pomoč in politično podporo pri 
iskanju rešitev za gradnjo telovadnice.

Med razpravo so prišli na dan zanimi
vi argumenti. Jasna Vavpetič je npr. po
vedala, da je za osip verjetno krivo po
manjkanje družabnega življenja pri druš
tvih. Egon Kraus je sprožil vprašanje o 
boljšem izkoriščanju Prosvetnega doma, 
kjer bi bilo treba onemogočiti ali vsaj 
korenito omejiti možnost parkiranja av
tomobilov. Kot velika nujnost je bila 
tudi izražena potreba po ureditvi redne 
rekreacije za starejše člane.

Ob koncu je zbor izvolil odbor, ki ga 
bodo sestavljali: Andrej Križnič, Egon 
Kraus, Marta Čorbo, Branko Lakovič, 
Adriano Sosič, Oskar Košuta, Jasna Vav
petič, Marino Kokorovec in Carla Mica- 
lessi. Nadzorniki bodo Felice Ostrouška, 
Adriano Gregori in Robi Gantar. Občni 
zbor je tudi pooblastil odbor, da v svojo 
sredo kooptira osebe, katerih pomoč bi 
bila potrebna.

' BRUNO KRIŽMAN

V tretjem povratnem kolu košarkar
ske D lige bo Bor Radenska jutri gos
toval v Miljah, kjer se bo spoprijel z 
domačim Interjem, ki ga trenira znani 
kantavtor in bivši košarkar tržaškega 
prvoligaša Angelo Baiguera in za ka
terega igrata tudi bivša borovca Ro
bert Klobas in Karel Ražem.

V prvem delu prvenstva so osvojili 
borovci prvo zmago prav proti sedanji 
Klobasovi in Ražmovi ekipi. Odtlej sta 
ubrali moštvi glede izidov različno 
pot. Miljsko moštvo je doslej zbralo 
osem zmag in je s 16 točkami na sredi
ni lestvice, medtem ko so bili borovci 
le štirikrat uspešni in so z osmimi toč
kami, skupno z Nerveso, na zadnjem 
mestu razpredelnice.

»Sedaj je verjetno jasno, da je v 
boju za obstanek ostalo le šest ekip, 
saj mislim, da so tiste, ki imajo po 16 
in seveda več točk, izven tega boja. 
Že v zadnjem kolu se je namreč zgo
dilo to, kar sem pričakoval, in sicer, 
da bodo moštva s sredine lestvice ne
koliko popustila. Tako si lahko razla
gamo vrsto presenetljivih rezultatov, 
in sicer, zmago Sacileja v San Danie- 
leju, uspeh ekipe Ponte di Piave v 
gosteh proti Roncadeju, zmago Nerve- 
se na račun tržiške peterke POM in 
skorajšnji podvig Autosandre v Mog- 
lianu,« je dejal borov trener Andrej 
Žagar.

Jutri pa čaka borovce nelahka nalo
ga v Miljah proti ekipi Interja, ki sicer 
ima 16 točk na lestvici, ni pa povsem 
na varnem v tem, kot kaže, precej ize
načenem prvenstvu.

»Za nas je vsako srečanje izredno 
pomembno in osvojeni točki sta zlata 
vredni. Točke moramo osvajati na 
vseh tekmah, doma in v gosteh, ter 
seveda predvsem z neposrednimi na
sprotniki, ker je jasno, da si bomo le 
sami skovali svojo usodo. Pričakovati 
daril od ostalih ekip, je seveda ne
smiselno,« je še dodal Žagar.

Glede stanja v Borovi ekipi je ljub
ljanski trener še pristavil: »Nestrpno 
čakamo, da bo Bruno Kneipp okreval 
po poškodbi prsta. Ostali igralci so na 
srečo zdravi, in upamo, dd bodo pono
vili igro s prvega dela prvenstva in 
tudi jutri v Miljah slavili prepotrebno 
zmago.«

Tekma Inter Muggia - Bor Raden
ska bo jutri v Miljah s pričetkom ob 
19.30.

(jan)
KADETI

TURNIR ALPE-JADRAN 
BOR - SERVOLANA 109:79 (41:45)

BOR: Simonič 32 (4:7), Debeljuh 32 
(5:8), Starec 0 (0:1), Possega 18 (2:3), Fi

lipčič 0, Škabar 8, Tomšič 4 (2:2), Petti- 
rosso 2, Pavlica 13 (5:7). TRI TOČKE: 
Debeljuh (1).

V okviru turnirja Alpe-Jadran so se 
borovci pomerili s postavo Servolane, 
ki nastopa v B skupini prvenstva dr
žavnih kadetov. V bistvu smo prisos
tvovali dvema različnima tekmama. V 
prvem polčasu so naši odpovedali na 
vsej črti, predvsem psihološko. Igrali 
so namreč brez vsakršne volje, men
talno niso bili prisotni. Nasprotnik je z 
lahkoto prodiral na koš, nasproti pa je 
stala taka obramba, ki se ne bi obres
tovala hiti pri minibasketu. V slačilni
ci pa so se naši vendarle zavedli, da bi 
s tako igro ne samo izgubili tekmo z 
njo pa tudi ugled in ponos. V drugem 
polčasu so stopili na igrišče zelo sa
mozavestno, uredili so svoje vrste, bo
lje zapirali pot pod lastnim košem, 
tako da so lahko izvajali protinapad, 
ki je Borovo naj učinkovitejše orožje. 
Naši so dobesedno pregazili goste in 
tri minute do kraja dosegli celih 39 
točk prednosti (107:68). V povratnem 
srečanju ne bi smelo priti do večjih 
presenečenj, pod pogojem seveda, da 
naši ne bodo podcenjevali nasprotni
ka. (Andrej Pavliča)

PRVENSTVO PROPAGANDA
SGT TECNOLUCE - BOR INDULES

45:73 (16:42)
BOR INDULES: Perkovič 6, Sancin 

18 (8:12), Uršič 13 (1:2), Oberdan 19 
(1:4), Požar 13 (1:4), Štokelj, Lapelj 4
(0:4).

Čeprav so borovci izvedeli za tekmo 
le tri ure pred začetkom in so odigrali 
tekmo v močno okrnjeni postavi, so 
pokazali svojo premoč, bodisi fizično, 
bodisi tehnično. Srečanje je bilo vses
kozi enosmerno in po obetajočem za
četku so »plavi« zaključili prvo četrti
no z rezultatom 14:16. V nadaljevanju 
so borovci prednost povečali, vendar 
so dosegli najvišjo prednost šele v 
tretji četrtini (66:31). (U. A.)

obvestili
ZSŠDI

obvešča, da bo danes, 2. t. m., ob 
20.30 v Koči pod Rupo v Repnu seja 
balinarske komisije.

ŠD BREG
SMUČARSKI ODSEK 

obvešča, da izlet v nedeljo, 4. febru
arja odhod avtobusa v Sappado ob 
5.45 iz Doline, tob 6. uri iz Boljunca 
in ob 6.10 iz Boršta.

Diego Kolarič
Atalanta - Sampdorla 1X2
Bari - Juventus 2
Cesena - Roma X
Florentina - Milan X 2
Genoa - Bologna 1 X
Inter - Ascoli X
Lazio - H. Verona 2
Napol! - Cremonese 1
Udinese - Lecce ■ 1 X
Cosenza - Cagliari 2
Foggia - Triestina X 2
Ternana - Sambenedettese 1 
A. Nicastro - Battipagl. 1X2

Diego Kolarič (letnik 1958) je v zamejskih športnih in kulturnih krogih prav 
dobro znan. Ukvarjal se je že s košarko in odbojko, pa tudi z avtomobilskimi 
rallyji. Zanima se za vse motoristične športe in je bil pred leti med ustanovi
telji prvega zamejskega motociklističnega društva Primotor kluba, pri kate
rem je od ustanovitve tudi tajnik. Prejšnji teden je Alex Štrekelj točno napo

vedal devet izidov.

konjske dirke - konjske dirke
1. V Neaplju (kasaška dirka) je po 

našem mnenju favorit Inger (skupina 
X), pa čeprav štarta v drugi vrsti. Iz 
skupine 1 bi se moral boriti za zma
go Galdos, iz skupine 2 pa bi lahko 
presenetil solidni Iseido.

2. Na rimski kasaški dirki je favo
rit Flyng Ram (skupina 1), seveda če 
ne bo storil hujših napak na štartu. 
Njegov najhujši tekmec je po napo- 
vedih Importo (skupina 2), ki se je 
Pa zadnjih dirkah precej uveljavil. 
‘2 skupine X naj omenimo Guida 
‘ime, ki ima prav v štartu najboljše 
°rožje.
, 3. Espinel Or (skupina 2) je favorit 
Nsaške dirke v Milanu. Farand 
[skupina X) ga bi lahko z dobrim 
startom znal ogroziti. V skupini 1 je . 
Najbolj kotiran Imbla.

V Firencah (kasaška dirka) je fa- 
J^nrit Eurimaco Prad, a le če se bo 
I*koj po štartu prebil na prvo mesto.' 
p orbo za zmago bi morala poseči tu 
jpernon (skupina 1) in Fevvood (sku-

P V Padovi (kasaška dirka) bo skušal 
Phrosport (skupina 2) takoj povesti, 
P° našem mnenju pa je v tem času 
^Plhitrejši Exemberg, tudi če bo 
‘Prta! v drugi vrsti. Iz skupine 1 bi

bil lahko nevaren Fuoco Prh, ki je 
zadnji čas dosegel elpe rezultate.

6. Spring spring (skupina 2) je 
eden od favoritov dirke v Pizi (ga
lop). Druga dva favorita sta Ray 
Mon (skupina 1) in Bebi G (skupina 
X).

Dirka tris
Naši favoriti: Lord Gilberto (16), 

Change Of (10), Abbot Ruler (14). Do
datek za sistemiste: Lean Bidder (7), 
Noči (2), Misticanza (9).

totip
1. — prvi X

drugi i 2
2. — prvi 1

drugi X 2
3. — prvi 2 X

drugi 2
4. — prvi 2

drugi 1 X
5. — prvi 2 X

drugi 2
6. — prvi 2

drugi 1 x

Po uspešnih nastopih na pokrajinskih kvalifikacijah v Gorici

Pet Borovih plavalcev na deželno fazo
Mladi tekmovalci Plavalnega klu

ba Bor so bili pred nedavnim z do
brim uspehom zaposleni na več 
frontah. V Gorici je bila še zadnja 
od treh preizkušenj začetnikov A in 
B kategorije, kjer so se mladi plaval
ci s Tržaškega in Goriškega potego
vali za uvrstitev v deželno fazo. Ta 
podvig je uspel kar petim Borovim 
tekmovalcem in sicer Andreju Sta- 
neseju (100 m hrbtno), Marku Kloba- 
su (100 m prsno), Igorju Rolichu in 
Marjanu Corettiju (oba 200 m prsno) 
in Jasni Simčič (100 m prsno). Prav 
Simčičeva se je v Gorici najbolje iz
kazala, saj je na razdalji 100 m prsno 
v kategoriji B osvojila končno četrto 
mesto, v deželno fazo, ki bo zanjo 
17. in 18. februarja v kraju San Vito 
Al Tagliamento (fantje pa bodo tek
movali v Pordenonu) pa se je uvrsti
la s sedmim absolutnim časom. Ško
da, da v Gorici ni mogel nastopiti 
Marjan Coretti, ki bi se sicer glede 
na čas, ki ga zdaj dosega na trenin
gih, uveljavil v dveh slogih. Na 
splošno pa lahko rečemo, da so vsi

Borovi plavalci pokazali dobro ob
vladanje tehnike slogov, od vrha pa 
jih loči le število tedenskih ur tre
ninga. Na razpolago imajo namreč 
osem tedenskih ur vadbe, a dejan
sko trenirajo od štiri do šest ur, 
mnogi njihovi italijanski vrstniki pa 
trenirajo tudi do dvanajst ur na te
den.

Tiziana Bergamo (letnik 77) pa je 
v Cordenonsu tekmovala na dežel
nem izločilnem tekmovanju med de
klicami. Na razdalji 100 m prosto je 
v ostri konkurenci dosegla sicer 
skromnejšo uvrstitev, a je s časom 
1'23"2 kar za pet sekund izboljšala 
svoj osebni rekord. Na 100 m prsno 
je dosegla čas T47"4.

Najmlajši Borovi plavalci pa so v 
bazenu šole Da Vinci v Trstu nasto
pili na drugem pokrajinskem tek
movanju FIN za Trofejo delfini, kjer 
sicer niso razočarali, a bi lahko po 
svoji stopnji znanja dosegli še boljše 
končne uvrstitve.

REZULTATI
3. medpokrajinska preizkušnja 

začetniki (Gorica)
DEČKI

KATEGORIJA A
100 m prosto: 10. Igor Rolich (77) 

1017"8; 19. Marko Klobas (77) 1'23"7; 
22. Andrej Stanese (77) 1'26"3. 100 m 
prsno: 6. Marko Klobas 1'42"8. 100 m 
hrbtno: 7. Andrej Stanese 1'36"2. 400 
m prosto: 9. Igor Rolich 5'51"4.

DEKLICE
KATEGORIJA A

100 m prosto: 21. Nicoletta Koros- 
sez (79) 1'32"10. 100 m prsno: 19. Ni
coletta Korossez 1'57"6.

KATEGORIJA B
100 m prosto: 12. Jasna Simčič (80) 

r45"30. 100 m prsno: 4. Jasna Simčič 
1’58"5.

Trofeja delfini (Trst)
DEČKI

50 m prosto: 20. Dean earli (81) 
1'01 "4; 39. Miloš Kalc (82) 1'20"2. Igor 
Spetič je odstopil. 50 m prsno: 13. 
Dean Carli 1T7"5; 24. Miloš Kalc 
1'28".

Strogi ukrepi nogometne disciplinske komisije po derbiju Primorje - Vesna

Vratar Vesne izključen kar za 5 kol
»Upam, da me disciplinska komisija ne bo kaznovala z 

več kot dvotedensko prepovedjo igranja.« Tako je včeraj v 
naši tedenski rubriki Ob robu naših nogometnih igrišč vra
tar Vesne Alessandro Francioli odgovoril Brunu Ruplu, ki 
ga je spraševal za mnenje o njegovi nedeljski izključitvi 
med tekmo Primorje - Vesna na Proseku. Pričakovanja vra
tarja kriške enajsterice pa se niso uresničila.

Disciplinska komisija deželnega odbora italijanske no
gometne zveze je namreč včeraj odredila izključitev vratar
ja Franciolija za kar pet kol. V komunikeju nogometne 
zveze je obrazloženo, da je bil Francioli diskvalificiran, 
»ker je porinil sodnika, tako da se je moral le-ta umakniti 
približno meter nazaj«.

Odločitev disciplinske komisije bo povzročila še dodat
ne težave novemu trenerju Vesne Umbertu Espositu, ki je 
moral že ob prvem nastopu računati le na dokaj okrnjeno 
postavo. Mesto Franciolija bo v prihodnjih tekmah prevzel 
vratar Negrini, ki je v nedeljo prevzel mesto Franciolija po 
njegovi izključitvi.

V zvezi z nedeljsko tekmo Primorje - Vesna je disciplin
ska komisija nadalje naprtila Vesni globo v višini 50 tisoč 
lir »zaradi nešportnega obnašanja njenih navijačev ob kon
cu tekme«.

Za eno kolo je bil izključen tudi nogometaš Zarje Egon 
Fonda, med ukrepi proti voditeljem društev pa je bilo 
zdravniku Juventine Giorgio .Taučar prepovedano stopiti 
na igrišče do 13. februarja »zaradi nepravilnega obnašanja«.

Pokrajinska disciplinska komisija je med drugim do 7. 
februarja izključila trenerja bregove članske ekipe Enza 
Colavecchio »zaradi nepravilnega obnašanja«.

V zvezi s tekmo prvenstva najmlajših Primorje - S. Lui- 
gi, ki bi jo morali odigrati 28. januarja, a je niso odigrali, 
ker je Primorje predčasno opozorilo nogometno zvezo, da 
ne more poslati ekipe na igrišče zaradi bolezni kar osmih 
nogometašev, je disciplinska komisija odredila, da bodo to 
tekmo odigrali naknadno, saj se Primorje ni moglo zoper
staviti »višji sili«.
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Oster poziv Janeza Pavla II. ob zaključku obiska na Črni celini

Svetovna javnost in velesile naj naredijo 
obračun, kaj so doslej storile za Afriko

'NDJAMENA — Papež Janez Pavel 
II.-je včeraj zaključil svoje potovanje v 
nekaterih afriških deželah. Kot zadnjo 
je obiskal republiko Čad, prav od tod 
pa je svetovni javnosti, še zlasti pa ve
lesilam poslal strog poziv, naj si svet 
končno vpraša, kaj je doslej storil za 
Afriko.

. V 'Ndjameni, se je papež Wojtyla 
srečal z diplomati, predstavniki OZN 
in raznimi telesi za mednarodno sode
lovanje. Kraj srečanja je po svoje tudi 
simboličen, saj je potekalo v sodob
nem študijskem centru za razvoj, ki so 
ga zgradili s sredstvi nemških katoli
čanov. Papež je torej pozval najrazvi
tejše države s severne poloble, »drža
ve, ki si lastijo oblast nad svetovnim 
gospodarstvom, oboroževanjem in za
vezništvi, naj premislijo, koliko so de
jansko naredile za Afriko, naj priznajo 
napake in izkoriščanja na račun afriš
kih narodov ter krivice, ki so jih, tam
kajšnja ljudstva deležna«. Še ostrejši 
pa je bil, ko je opozoril, naj Zahod ne 
gleda samo na Vzhod, kjer se resda 
uveljavlja demokracija, v Afriki pa še 
prevladujeta lakota in beda.

Na sprejemu pri predsedniku Čada 
je papež ponovil svoj' poziv in dodal,

da je temeljni problem, ki ga je treba 
rešiti, spoštovanje človekovih pravic 
in svoboščin, ki so v Afriki vredne le 
kos papirja. »Zmanjšati je treba razda
ljo, ki se je ustvarila med besedami in 
dejanji,« je dejal papež in s tem očitno 
mislil na Afriško resolucijo o človeko
vih pravicah, ki jo je prvi podpisal 
prav Čad, za njim pa domala vse zati
rane države Črne celine. »Ukrepe, ki 
jih vsebuje ta pomembni dokument, je 
treba uresničevati brez vsakršnega 
razlikovanja narodne pripadnosti,« je 
poudaril Janez Pavel II. in naštel ne
kaj podatkov, ki jih je zbrala organiza
cija Amnesty International. Ti podatki 
so dokaz, da je v nekaterih afriških 
državah še vedno v praksi fizično mu
čenje črnskih zapornikov, daljša se se
znam izginulih in kršitev najosnovnej
ših etičnih pravil. »Najhuje pa je,« je 
zaključil papež, »da se vse to dogaja v 
skoraj popolni brezbrižnosti ostalega, 
tako imenovanega civiliziranega sve
ta.«

Na sliki (AP): papež z enim od čad
skih plemenskih glavarjev.

Zaskrbljujoče 
zdravstveno 

stanje primasa 
Josefa Glempa
VARŠAVA — Zdravstveno stanje 

poljskega primasa Josefa Glempa, 
ki so ga v sredo zvečer sprejeli v 
bolnišnico, se rahlo izboljšuje, ven
dar se bodo zdravniki mogoče šele 
danes razjasnili. Zdravniška poroči
la so zelo diskretna in omenjajo 
samo, da so kardinala Glempa spre
jeli na oddelek za urgentno kirurgi
jo zaradi hudih notranjih krvavitev. 
Sele včeraj se je izvedelo, da je imel 
kardinal črevesne krvavitve, zaradi 
katerih so ga morali dvakrat operi
rati. Po operacijah je bilo njegovo 
zdravstveno stanje zaskrbljujoče. 
Poljska televizija vsak dan redno 
poroča o primasovem zdravju.

Predsinočnjim so prebrali izjavo 
varšavskih zdravnikov, ki pravi, da 
ni bistvenih sprememb, vendar ob
staja nevarnost postoperacijskih za
pletov. Josef Glemp je star 61 let in 
je bil že pred leti hudo bolan. Ta
krat so mu odstranili žolčne kamne, 
sedanja bolezen pa menda nima nič 
skupnega s prejšnjo.

V spopadu s koprskimi miličniki 
umrl avtoprevoznik iz Semedele
KOPER — Predvčerajšnjih popoldanskih in večernih ur 

si bodo prebivalci stanovanjskega bloka št. 65 na Cesti na 
Markovec v koprskem naselju Semedela in vsi v soseščini 
za dolgo zapomnili. Bili so priča dogodkom, ki si jih ljudje 
običajno lahko ogledajo le na filmskih platnih ali TV ekra
nih... Tokrat je šlo zares. Potem ko je Gani Radamani okrog 
poltretje ure popoldan streljal proti prijatelju, so prišli mi
ličniki, pozivali Ganija naj pride iz stanovanja, vendar za
man. Iz stanovanja so ga tako skušali spraviti z dimno bom
bo in solzivcem, prišlo pa je tudi do streljanja in Gani je 
obležal mrtev. Na obdukciji, ki je bila včeraj popoldan, so 
ugotovili, da je umrl zaradi dveh smrtnih strelov v glavo. 
Krogli pa sta bili izstreljeni iz dolgocevnega strelnega orož
ja, ki se je oglasilo potem ko je na miličnike pričel streljati. 
Radamani.

Dogodek v Semedeli oziroma na Markovcu je, razumlji
vo, takoj postal tema dneva Koprčanov, ugibanj, zakaj se je 
to zgodilo, »zgodb« o akciji in »resnic« o dogodku, pa je 
seveda še pred koncem preiskave več kot preveč: Na kopr
ski UNZ so včeraj popoldan zato sklicali novinarsko konfe
renco, na kateri so predstavili potek dogodkov, ki so se za 
milico pričeli nekaj po 14. uri, ko je Ramadanov prijatelj 
Srečko Lorbek, 45, taksist iz Kopra, obvestil miličnike, da 
že nekaj dni pogreša prijatelja in da se slednji ne odzove 
na telefonske pozive, pa tudi v njegovo stanovanje (Lorbek 
je imel ključ) ni moč priti drugače kot na silo. Prijatelj mu 
je pred dnevi tožil, da se ne počuti najbolje in Lorbek je 
utemeljeno sumil, da je z njim kaj narobe. Z miličnikoma in 
gasilcem je ponovno odšel do Ramadanovega stanovanja in 
z malce sile (kljuka je bila podložena s stolom), so prišli v 
stanovanje.

Lorbek se je napotil proti spalnici in klical prijatelja. Ko 
je odprl vrata, ga je opazil sedečega na postelji s pištolo 
(beretta 7,65, Radamani je imel dovoljenje zanjo) uperjeno 
proti njemu. Gani je ustrelil, ranil Lorbeka v nogo, milični
ka in gasilec pa sta potem skupaj z Lorbekom zapustila 
stanovanje. Vrata so ostala odprta, Lorbeka pa so ranjenega 
prepeljali v Izolo. Nato se je začela miličniška akcija.

Emil Čebokli, načelnik inšpektorstva milice in Jože 
Protner vodja sektorja na oddelku za zatiranje kriminalitete 
na koprski UNZ sta povedala: »Miličniki so blokirali stano
vanje, nekaj ljudi je moralo iz bloka (seveda po varni poti), 
saj je bilo Ganijevo vedenje nenavadno. Smo ga večkrat 
klicali, naj pride iz stanovanja, klicali smo ga tudi po tele
fonu. Ni odgovoril tako kot že dva dni prej ni odgovarjal 
nikomur. Okrog 18. ure smo se odločili za akcijo, v kateri 
naj bi Ganija dobili ven iz stanovanja. Z dimno bombo in 
solzivcem smo ga hoteli spraviti ven šele potem ko smo v 
stanovanje poslali službenega psa. Na psa je Gani streljal, a 
ga ni ranil. Pes je pribežal ven. Gani pa je pred vhodna 
vrata zmetal krpe in druge gorljive stvari in jih zažgal, da

ne bi mogli v stanovanje. Potem smo se odločili za solzivec. 
Pred vrati je tudi gorelo in ko so se prostori zadimili, je 
Gani skozi priprto okno pričel streljati na miličnike, ki so 
kot zaščita obkrožili stanovanjski blok. Ti so na strele od
govorili s streli, nato pa so člani koprske enote milice, 
posebej opremljeni in izurjeni za akcije te vrste, vskočili v 
stanovanje. Pri tem niso uporabili strelnega orožja, Ganija 
pa so našli mrtvega.«

Akcija je bila končana v večernih urah, preiskava pa še 
teče. Ali bo moč dobiti odgovor na vprašanje, zakaj se je 
Gani zaprl, zakaj je streljal na prijatelja? Zelo težko. Lorbek 
in Ramadani sta bila dobra prijatelja, sosedje so Ramadani- 
ja poznali kot dobrega človeka, mirnega in delovnega. Šti
riinpetdesetletni Gani Ramadani rojen v Belem polju pri 
Podujevu je bil avtoprevoznik s stalnim bivališčem v Buze
tu, v Kopru pa je menda živel že od 1955. leta. Kot so vedeli 
povedati sosedje v bloku je rad pomagal ljudem, res pa je, 
da se je pred dnevi nekaj pritoževal zaradi zdravja, bolečin. 
Toda tako tragičnega konca ni pričakoval nihče. Dodajmo 
še to, da je Gani Ramadani januarja 1987. leta prejel plake
to Večernjih novosti za plemenitost. Gani je namreč v letu 
1986 ob nekem srečanju z avtobusom polnim šolskih otrok, 
da bi se izognil trčenju in hudi nesreči, sam zapeljal s 
kamionom v 36 metrov globok prepad ob cesti.

DUŠAN GRČA

Uspel rop s hipnozo
FORLI — Načinov, kako lahko prelisičimo ljudi, je 

veliko, vendar se le občasno kdo spomni, da jih lahko 
vendar hipnotiziramo. Tako kaže, da se v okolici For- 
lija podi elegantno oblečen tujec, doma morda iz 
kake bližnjevzhodne države, ki hipnotizira bančne 
uslužbence.

Predvčerajšnjim je moški »obiskal« okenca banke 
Credito Romagnolo, kjer je »prepričal« blagajničarja, 
da mu je brez oklevanj izročil 11 tisoč švicarskih 
frankov, kar v italijanski valuti znaša približno devet 
milijonov lir. Moški se je nato oddaljil, ne da bi ga 
skušal kdo ustaviti. Ko se je »prebudil«, pa je blagaj
ničar prijavil neznanca policiji.

Po prvih podaktih, s katerimi razpolaga kvestura iz 
Forlija, naj bi možakarju pomagal neki mlajši sodela
vec, ki je menda prav tako eleganten in šarmanten 
kot tatinski Houdini, ki ga sedaj vneto iščejo.

Snem ujma v Aziji

Diktatorji ljubijo Švico
ZURICH - Romunom je sicer uspelo odstra

niti Ceausesca, Filipinci so izgnali Marcosa, še 
celo Panama se je končno rešila Noriege, ven
dar niti enemu samemu teh narodov ni še uspe
lo priti do ogromnih vsot denarja, ki so jih Cea- 
usescu, Marcos in Noriega skrbno spravili na 
varno v Švico.

Prav ob romunskem primeru je ponovno pri
plavala na površje resnica o denarju, ki ga dik
tatorji imajo v švicarskih bankah. Običajno so 
poročanja o zahtevah posameznih držav po va
luti, ki jo je ta ali oni diktator preusmeril iz 
državnih blagajn na zasebne tekoče račune, do
volj podrobna, skoraj nikoli pa ne zvemo za za
ključek postopka.

Vzemimo na primer Ceausesca, ki'je Romune 
menda okradel za celih 400 milijonov dolarjev. 
Sedanja vlada je prosila Švico, naj ji pomaga, 
da pride do tega denarja, švicarske bančne ob
lasti pa so dejale, da bo to najbrž mogoče, kdaj

pa ni povsem jasno. Postopek naj bi trajal naj
manj leto dni, morda pa se bo celotna zadeva 
vlekla po sodiščih vsaj nekaj let. O tem so do
bro obveščeni Filipinci, ki so do danes vnovčili 
le dva milijona »Marcosovih« dolarjev. Ne. gre 
seveda prezreti dejstva, da je pokojni Marcos 
moral zapustiti Filipine pred štirimi leti, v Švici 
pa naj bi hranili poldrugo milijardo njegovih 
dolarjev. Uradne preiskave so do danes ugotovi
le obstoj 455 milijonov dolarjev, vendar so preis
kovalce močno zavirali roji Marcosovih odvetni
kov, ki so se na vse kriplje trudili, da bi Švica 
ostaja zvesta svoji bančni tajnosti.

Marcosov primer pa priča vsaj o' načelnem 
uspehu, s čimer se ne morejo ponašati tisti pre
iskovalci, ki iščejo bančne depozite bivšega ha
itskega diktatorja Duvaliera. Že dolgih deset let 
se Iran trudi, da bi mu Švica vrnila denar; ki ga 
je kje v Ženevi legalno »skril« šah Reza Pahlavi.

Vesoljski motor
* MOSKVA — Aleksandr Viktorenko in Aleksandr 

Serebrov se že pet mesecev mudita v vesolju. Sovjet
ska astronavta živita na vesoljni postaji MIR, v tem 
dolgem časovnem razdobju pa sta šla kar štirikrat na 
»sprehod«. Zadnjič sta si to privoščila prav včeraj, ko 
sta se podala na pot celo z motorjem.

Sovjetska ladjica MIR je namreč opremljena tudi s 
posebnim »vesoljskim motornim kolesom«, ki ima 
tudi svojo varnostno čelado (resnici na ljubo je to 
čelada, ki obvaruje motorista od nog do glave) Orlan- 
dma. Za sedaj ima motor le eno hibo: z njim se ne da 
bogve kako daleč, saj mora ostati priklenjen na var
nostni kabelj. Ekipa, ki je izdelala načrt motorja pa 
trdi, da so to ovire poskusne vožnje in da bo prej ali 
slej mogoče res »potovati« med zvezdami tudi na 
dveh kolesih. Astronavti bodo testirali motor tudi 
znotraj ladjice Buran, kjer kaže, da bo 220-kilogram- 
sko vozilo nadvse prijeten nadomestek hoje (oziroma 
lebdenja) po breztežnostnem prostoru.

SEUL — Na ducate mrtvih in na 
stotine ranjenih je tragični obračun 
skoraj enotedenskega sneženja nad 
številnimi južnokorejskimi pokrajina
mi. Po še začasnih podatkih južnoko- 
rejskega centra za elementarne nesre
če znaša gmotna škoda več kot 5 mili
jonov dolarjev. Več kot 50 vasi je po
polnoma odrezanih, saj je snežna ode
ja ponekod debela že 137 centimetrov.

Snežni metež je prizadel predvsem 
pokrajini Kyongsang in Kangwon, 
kjer še vedno sneži, tako da bo snežna 
odeja v prihodnjih urah debela tudi 
več kot pol drugi meter. Zadnje 
podobno sneženje je bilo leta 1923, ko 
so namerili le 130 centimetrov snega.

Povsem razumljivo je popolnoma 
ohromljen cestni in železniški promet. 
Številna območja so brez električne 
energije, ker so se pod težo snega pre
trgale žice in rušili daljnovodi.

Na sliki (telefoto AP): sneženje je v 
manjši meri prizadelo tudi osrednjo 
Japonsko, kjer pa je zapadlo le 30 
centimetrov snega. Že to pa je za
dostovalo, da je prišlo do hudih za
stojev v prometu.


